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عضو ناظر مجلس در شورای پول و اعتبار گفت: باید 
دامنه نوســانات اقتصادی را کنترل کنیم و تنها راهکار 

همین تثبیت اقتصادی است.
ســید شمس الدین حســینی، عضو ناظر مجلس در 
شــورای پول و اعتبار، در ســی امین همایش ســالانه 
سیاســت های پولــی و ارزی اظهار کرد: ما ســال های 
پرتلاطمــی را در اقتصــاد جهان و ایران پشــت ســر 
گذاشــته ایم. علاوه بــر بحران کرونا و جنــگ اوکراین، 
کشور ما با تحریم های اقتصادی هم مواجه بوده لذا این 

تحریم ها الزامات و درس های فراوانی برای ما دارد.
وی تثبیــت اقتصادی را نام بســیار مناســبی برای 
نامگــذاری همایش برشــمرد و گفت: بایســتی دامنه 
نوســانات اقتصادی را کنترل کنیم و تنها راهکار همین 
تثبیت اقتصادی اســت، البته باید به این نکته نیز توجه 
کنیم که این تثبیت باید یک هدف و راهکار میانی باشد 

نه یک راهکار نهایی.
حســینی با بیان اینکه ارتفاع رشد اقتصادی و دامنه 
نوســان بالای آن در دهه گذشته دردســر بوده، افزود: 
میزان رشد اقتصادی از منفی ۴ درصد تا مثبت ۹ درصد 
رشد داشته و رشد متوسط هم ۰.۸ درصد بوده است که 

این آمار برای ما قابل قبول نیست.
رییس کمیســیون تلفیق بودجه مجلس ادامه داد: 
تحریم های اقتصادی نیــز روی میزان فروش نفت ما و 

به تبع رشــد اقتصادی اثر گذاشته است همچنین رشد 
ســرمایه گذاری پایین داشته ایم و از مثبت ۷ درصد به 
منفی ۲۴ درصد رسیده ایم و این یعنی انباشت سرمایه ما 
کاهش پیدا کرده است. وی با بیان اینکه در ۲ سال اخیر 
جوانه هایی از رشد را می بینیم، ادامه داد: می توان شرایط 
را تغییر داد، اما نوســانات حوزه ارز به مثابه تگرگ هایی 
می توانند این جوانه ها را خشک کنند بنابراین باید به این 
موضوع توجه ویژه داشت و این حکمران و سیاست گذار 
اســت که می تواند فصای کسب و کار را بهبود بخشد و 

نوسانات را کنترل کند.
*کاهش تورم نقطه به نقطه

به گفته حســینی تورم نقطه به نقطه از کانال بالای 
۶۰ درصــد به کانال ۵۰ درصــد و پایین تر کاهش پیدا 
کرده است و اگر بپذریم یک عامل اصلی تورم، نقدینگی 
است ســوال اصلی این اســت که عامل رشد نقدینگی 
چیســت؟ با اندکی تحلیل می توان از کسری بودجه به 

عنوان پاسخ این سوال یاد کرد.
عضو ناظر شــورای پول و اعتبــار تصریح کرد: برابر 
قانون اساسی که منشور حکمرانی ماست، تامین نیاز های 
اساسی برعهده دولت است، همچنین باید به فکر تامین 

کالا های باکیفیت و ایجاد سرمایه های عمرانی باشد.
وی در ادامه از استقلال بانک مرکزی به عنوان پاسخ 
مناســب برای انجام حکمرانی مناسب یاد کرد و افزود: 

اســتقلال بانک مرکزی یکی از الزامات است چرا که در 
غیراینصورت سرکوب گری مالی اتفاق می افتد و سیاست 
گذاری عمومی و سیاســت های کلان در حوزه تعرفه و 

نرخ سود باید با حوزه تخصیص بودجه هماهنگ باشد.
این نماینده مجلس با اشــاره به رشد نرخ نقدینگی 
در سال ۱۴۰۰ گفت: این نرخ در سال ۱۴۰۰ نسبت به 
۹۹ بیش از ۱۳۵۶ همت رشد کرده است، همچنین در 
این سال خالص دارایی خارجی بانک مرکزی، ۹۸ همت 
رشد داشته است؛ فقط به این دلیل که بانک مرکزی در 
آن زمان ارز را از دولت ۲۰ هزار تومان خریداری می کرد 
و ۴۲۰۰ تومان به واردکننده می فروخت که به ازای هر 

دلار ۱۶ هزار تومان پایه پولی افزایش پیدا کرده است.
وی ادامه داد: ضریب فزاینده در ســال ۱۴۰۰، ۸ بود 
بنابراین ۷۸۳ همــت از ۱۳۵۶ همت افزایش نقدینگی 
از تخصیص ارز ۴۲۰۰ نشــات می گیرد که در واقع ۵۷ 
درصد از رشــد نقدینگی در ســال ۱۴۰۰ به این بخش 

اختصاص دارد.
*موافق دخالت بانک مرکزی در بازار ارز هستم

حسینی از تثبیت اقتصادی به عنوان هدف مهم بانک 
مرکزی یاد کرد و گفت: موافق دخالت بانک مرکزی در 
بازار ارز هســتم و تثبیت اقتصادی به عنوان یک هدف 
میان مدت در اقتصاد ما ضرورت پیدا کرده و باید نوع و 

شیوه آن در دستور کار قرار گیرد.

سرپرست سازمان توسعه تجارت از ترخیص ۴۰۰۰ دستگاه از خودروهای 
ثبت ســفارش شده وارداتی خبر داد. ضیغمی اظهار کرد: بخش مهمی از این 
خودروها از خانواده چانگان است. با توجه به دشواری ایجاد برخی هماهنگی ها 
میان دستگاه های مختلف و نهایی شــدن ابلاغیه های گمرکی، قدری فرایند 
ترخیص طولانی شــد اما با رســیدن به یک هماهنگی مناسب، پیش بینی 

می کنیم که از این پس سرعت واردات خودرو به کشور افزایش پیدا کند.
وی با بیان اینکه تاکنون ۱۷ شرکت توانسته اند فرایند ثبت سفارش خودرو 
را نهایی کنند، توضیح داد: طبــق براوردهای صورت گرفته، به زودی خودرو 
زوتی نیز وارد گمرکات کشور شده و ترخیص خواهد شد و همچنین تعدادی 

هیوندای النترا نیز در مراحل پایانی ترخیص قرار دارند.
به گفته سرپرست سازمان توسعه تجارت، این خودروها بنا نیست ارز نیمایی 
دریافت کنند و نیاز آنها از طریق ارز حاصل از صادرات تامین می شود که این 
فرایند به ســود صادرکننده و واردکننده خواهد بــود. تاکنون تعدادی از این 
شــرکت ها فرایند تامین ارز خود را نهایی کرده اند و دیگر شرکت ها نیز پیگیر 
نهایی شدن آن هستند. وزارت صمت به سهم خود تلاش کرده هماهنگی های 

لازم را برای سرعت گرفتن این فرایند نهایی کند.
ضیغمی درباره پلاک گذاری خودروهای وارداتی نیز این طور گفت که پس 
از نهایی شــدن قیمت این خودروها از سوی سازمان حمایت و شورای رقابت، 
خودروهای وارداتی ترخیص شده و در زمان تحویل مشکلی برای پلاک گذاری 

نخواهند داشت.
وی درباره دیگر خودروهایی که به بازار ایران وارد خواهند شــد نیز تشریح 

کرد: بــا توجه به اینکه فرایند مذاکره و پیگیری شــرکت ها ادامه دارد، قطعا 
فهرســت خودروهای وارداتــی نیز تغییر خواهد کرد اما تاکنون دو شــرکت 
توانسته اند برای واردات تویوتا مدارک خود را ارائه کنند. از سوی دیگر ۵۰۰۰ 
دستگاه نیســان نیز ثبت سفارش شده است. مدل هایی از ماشین های کره ای 
مانند هیوندای نیز به بازار وارد خواهد شد و همچنین پیگیری شرکت ها برای 

واردات خودروهای اروپایی نیز ادامه دارد.
بــه گفته ضیغمی، وزارت صمت در این فراینــد خود واردکننده یا مجری 
واردات خودرو نیست اما تلاش کرده که با هماهنگی میان دستگاه های مختلف 
و تســهیل در تغییر قوانین لازم، شرایط را برای سرعت گرفتن واردات خودرو 
فراهم کند و این امیدواری وجود دارد که پس از تحویل خودروها در گام اول، 

واردات خودرو در فازهای جدید نیز به مرحله اجرا برسد.

معاون نظارت بانک مرکزی از رتبه بندی بانک ها 
براســاس بیش از ۴۰ شــاخص برای تعیین حد 
رشد خبر داد. ابوذر سروش در سی امین همایش 
سیاست های پولی و ارزی و در »نشست سیاستی؛ 
اصلاح نظام بانکی و تثبیت اقتصادی« گفت: مدل 
کســب و کار بانک ها باید متناســب با نوع آنها، یا 
کارمزدمحور باشــد، یا به سمت شکاف میان نرخ 
سود سپرده و تســهیلات برود و یا ترکیبی بهینه 
از این دو؛ لذا اگر قرار اســت شکاف میان نرخ سود 
تسهیلات و سپرده را کم کنیم باید اجازه دهیم که 
کارمزد شــبکه بانکی اصلاح شود. در حال حاضر 
براساس قانون تقریبا بانک ها اجازه ندارند بیش از 

بهای تمام شده خدمات، پولی دریافت کنند.
وی با تاکید بر شــفاف شــدن تعریف اصلاح 
نظام بانکی گفت:باید تعریف مشــخصی از اصلاح 
نظام بانکی داشــته باشیم و براســاس آن علاوه 
بر باز تعریف نقش شــبکه بانکــی در تأمین مالی 
اقتصاد، نسبت به تعیین تکلیف بانک ها با کیفیت 

دارایی های پایین اقدام شود.
معــاون نظارت بانــک مرکزی با بیــان اینکه 
ناترازی هــای موجــود در اقتصــاد خــود را در 
ناترازی های شبکه بانکی نیز نشان می دهد، افزود: 
در این مسیر و هنگامی که تکالیف قانونی برعهده 

شبکه بانکی گذاشته می شــود، این ناترازی ها به 
شبکه بانکی ســوق پیدا می کند و ما با بانک های 
ناتراز مواجه می شــویم. از طرفی بانک پایه بودن 
اقتصاد کشــور نیز خود یک مسأله است و اینگونه 
است که کوچک ترین تغییری در رشد نقدینگی یا 
کنترل نقدینگی خود را در بروز تأمین مالی بنگاه ها 

نشان می دهد.
سروش با اشــاره به اینکه اهداف و انتظارات از 
بانک ها باید در یک مسیر مشخص و شفاف باشد، 
تصریح کرد: بدین معناکه اگر قرار اســت رشــد 
نقدینگی از طرق کنترل مقداری ترازنامه بانک ها 
را کنترل کنیم، نشان دهنده آن است که آن بانک 
به مانند سال گذشته نمی تواند تسهیلات پرداخت 
کند و از طرفی فشار های متعددی به بانک ها وارد 
می شود که در طرح ها و پروژه های مختلف تأمین 
مالی درگیر شوند. براین اساس یکی از کار هایی که 
در بانــک مرکزی انجام دادیم تخمین ظرفیت وام 

شبکه بانکی است.
مقام مســئول بانک مرکــزی در توضیح طبقه 
بندی و رتبه بندی بانک هــا از نظر بانک مرکزی 
خاطرنشــان کرد: براســاس مدل کملز بانک ها را 
براســاس بیش از ۴۰ شاخص رتبه بندی کردیم و 
در سال جاری نیز این مدل به کارملز ارتقا یافته و 

میزان رعایت مقررات نیز به مدل قبلی اضافه شده 
است؛ لذا طبقه بندی شفافی از بانک ها داریم و این 
طبقه بندی صرفا برای اســتفاده در بانک مرکزی 
اســت و از آن برای تعیین حد رشد مجاز بانک ها 

استفاده می کنیم.
وی در خصــوص تغییر نــوع نگرش نظارتی بر 
عملکرد بانک ها اشاره کرد که با توجه به اقدامات 
اخیر بانک مرکزی، در حال حرکت از شخص محور 
به ســامانه محور هستیم اگر چه قبلا اقداماتی در 
بانک مرکزی صــورت گرفته بود، امــا باتوجه به 
اهمیت موضوع، تعامل جدید و مناسبی بین حوزه 
نظارت و فناوری های نوین بانک مرکزی، شــکل 
گرفته است که البته آثار این اقدام طبیعتا به تدریج 

و به مرور زمان خود را نشان می دهد.

نایــب رئیس اتــاق بازرگانی ایران دربــاره آخرین 
تصمیمات شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
توضیح داد و گفت که بخش خصوصی درخواست کرده 
که لغو پیمان ســپاری ارزی صادرات فرش سریعا ابلاغ 

شود.
بر اساس اظهارات حسین سلاح ورزی، در این جلسه 
موضوع تأخیر در تأمیــن و تخصیص ارز به عنوان یک 
چالش جــدی در برابر فعالان اقتصــادی به ویژه تجار 
کشــور مطرح شــد. همچنین بخش نامه بانک مرکزی 
که مرداد ســال گذشــته به منظور مدیریت بازار ارز و 
جلوگیری از ایجاد درخواست های غیرواقعی تخصیص 

ارز، صادر شد، مورد توجه قرار گرفت.
او ادامــه داد: خواســته بخش خصوصــی لغو این 
بخشنامه و پایان دادن به روند مسدودسازی سپرده های 
بانکی متقاضیان تخصیص ارز تا زمان خرید و تأمین ارز، 
بــود. چرا که در حال حاضر به دلیل کمبود منابع ارزی 
کشــور، امکان تأمین به موقع ارز برای متقاضیان وجود 
ندارد و آن ها مجبور هستند مدام زمان مسدودی منابع 
مالی خود را تمدید کنند کــه این اقدام هم به صورت 

پلکانی با افزایش میزان منابع، انجام می شود.
قائم مقام دبیر شــورای گفت وگو به پیشــنهادهای 

دبیرخانــه درباره حل مشــکلات ناشــی از اجرای این 
بخش نامه اشــاره کرد و گفت: یکی از پیشــنهادهای 
دبیرخانه، مستثنی شــدن تولیدی ها از این بخش نامه 
بود که خوشــبختانه نماینده بانک مرکزی در جلسه از 
اجرایی شدن این پیشــنهاد خبر داد. نکته دیگر ایجاد 
و تمدیــد گواهی ثبت آماری درباره کالاهای موجود در 
گمــرک با ارائه قبض انبار بدون تودیع ســپرده بود که 
این پیشنهاد هم مورد استقبال اعضای شورا قرار گرفت.

ســلاح ورزی جدا کردن خوش حساب ها و واحدهای 
شناخته شده از دیگران در روند اجرای بخش نامه مربوط 
به مسدودسازی حساب بانکی متقاضیان ارز و تسهیل 
شرایط برای این افراد را راهکاری دیگر عنوان کرد که در 

این جلسه مطرح شد و به تصویب رسید.
بر اســاس اظهارات نایب رئیس اتاق ایران بررســی 
امــکان رفع تعهد ارزی برای صادرات فرش دســتباف، 
موضوع بعدی این نشســت بود. او تصریح کرد: با توجه 
به بند )ک( تبصره ۹ قانون بودجه ۱۴۰۲، پیمان سپاری 
ارزی برای صادرات فرش دســت باف ممنوع شده و در 
جلسه شورا بر تسریع ابلاغ این قانون به گمرکات، تأکید 

شد.
ســلاح ورزی در ادامه به مسئله روند برگشت فرش 

دستباف ایرانی به کشور اشاره کرد که درباره این موضوع 
نیز در نشست اخیر شــورا تصمیم گیری شد. او تأکید 
کرد: پیش از این لایحه ای برای اصلاح ماده ۱۱۹ قانون 
امور گمرکی و به منظور تصریح معافیت فرش دستباف 
)ماده معافیت ها( و مــاده ۶۵ قانون امور گمرکی )لزوم 
ارائه اســناد صدور( و تصویب در مجلس و سپس یک 
تبصره به ماده ۱۲۱ آیین نامه اجرایی الحاق شود؛ تهیه 
شــده بود اما این لایحه هیچ گاه از سوی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت به دولت ارسال نشد.
قائم مقام دبیر شورای گفت وگو به مصوبه شورا درباره 
برگشت فرش دستباف ایرانی به کشور اشاره و تصریح 
کرد: مقرر شــد پیش نویس لایحه تهیه شده ظرف ۱۰ 
روز آینده ارســال و برای تصویب سریع تر آن از ظرفیت 
برنامه هفتم توسعه استفاده شود. از طرف دیگر گمرک 
لازم است پیشنهاد ســوم دبیرخانه درباره اصلاح ماده 
۱۷۵ آیین نامه اجرایی قانــون امور گمرکی را پیگیری 
کند. او خاطرنشان کرد: اعضای شورای گفت وگو تصمیم 
گرفتند تا نشست فوق العاده ای ترتیب دهند و در آن با 
حضور رئیس کل بانک مرکزی و وزیر نیرو، روند طولانی 
تأمیــن و تخصیص ارز از یک ســو و ناترازی در تولید و 

مصرف برق بررسی شود.

عضو ناظر شورای پول و اعتبار در همایش پولی و ارزی مطرح کرد؛

لزوم دخالت بانک مرکزی در بازار ارز

سرپرست سازمان توسعه تجارت خبر داد؛

ترخیص ٤٠٠٠ دستگاه خودرو وارداتی

معاون نظارت بانک مرکزی خبر داد؛

رتبه بندی بانک ها براساس بیش از ٤٠ شاخص برای تعیین حد رشد

نایب رئیس اتاق بازرگانی:

پیمان سپاری ارز صادرات فرش لغو می شود

کاظمی با اعلام ثبت ۱8۰3 مورد 
تخلف در امتحانات نهایی:

سوالات »امتحان 
 نهایی« لو نرفت

الکترونیکی اما منتشر شد

رئیس کمیسیون انرژی مجلس: 

 شایعات مرتبط
 با ۳ نرخی شدن 

 سوخت 
صحت ندارد



عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس:

ساماندهیپوزهاابزارمقابلهبافرارمالیاتیاست
عضــو کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاســبات مجلس گفت: با ســاماندهی 
دســتگاه های پــوز اتفاقــات خوبی در 
حــوزه مالیات رخ داد، بــا تکمیل قانون 
هوشمندسازی مالیات همه تراکنش های 
بانکی حتــی کارت به کارت مشــمول 
مالیات می شــود و دیگر تفاوتی ندارد که 
کارت در کارتخوان کشــیده شــود یا به 

حساب شخص ثالث واریز شود.
 محسن زنگنه   با اشاره به تاثیر اجرای 
سامانه مودیان بر دریافت عادلانه مالیات، 
اظهار کرد: هر میزان به ســمت مکانیزه 
شــدن و هوشمندســازی اخــذ مالیات 
پیش رویم به طوری که دخالت انســان 
و ســلیقه انسانی در تعیین و اخذ مالیات 
کاهش یابد، عدالــت مالیاتی تحقق می 
یابد که این امر در افزایش درآمد مالیاتی 
و جلوگیری از فرار مالیاتی تاثیر بسزایی 
دارد و به کمک اصلاح بودجه و مهار تورم 

نیز خواهد آمد.
وی افــزود: در این مســیر شــرایط 
واحدهای صنفــی و بنگاه های اقتصادی 
مختلف را نیز باید لحاظ  کنیم به طوری 
که وقتی از طریق قانون پایانه ها، مالیات 
اخذ شــود، این مالیات براساس درصدی 

از میزان تراکنش ها و فهرســت سازمان 
مالیاتی برای هر صنف اخذ می شــود به 
طوری که از یک صنف ۵ درصد و صنف 
دیگر ۱۰ درصد مالیات گرفته می شــود 
و آنچــه باید مورد توجه قرار گیرد، لحاظ 
کردن شرایط اصناف و بنگاه های اقتصادی 

است.
 زنگنــه ادامــه داد: برخــی از صنوف 
گلایه مند هســتند که براساس واقعیت، 
میزان ســود مــا از تراکنش های انجامی 
و خدمات یک درصدی اســت، اما آنچه 
ســازمان مالیاتی محاسبه می کند، فراتر 
از واقعیت اســت ؛ اما باید بدانیم  با اعتماد 
دولت به بنگاه هــای اقتصادی این موانع 

رفع می شود.
 عضــو کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاســبات مجلس با بیان اینکه امکان 
نظارت بــر درآمد همه مشــاغل وجود 
ندارد، بیان کرد: در ۲ ســال گذشــته با 
اصلاح قانون مالیات مستقیم و پایانه های 
فروشــگاهی و همچنیــن ســاماندهی 
دســتگاه های پوز حقیقی اتفاقات خوبی 
در حوزه مالیات رخ داد که با تکمیل این 
مسیر می توان به ســمت مالیات ستانی 
خودکار و هوشمند حرکت کرد به طوری 

کــه هرگونه ورود منابع به حســاب های 
افراد حقیقی و حقوقی ثبت و در نهایت از 
مالیات واقعی مشاغل را اخذ کرد و از فرار 
مالیاتی مشاغل خاص و دانه درشت ها نیز 

جلوگیری کرد.
رئیس کمیته اصــلاح بودجه مجلس 
بیان کرد: با تکمیل قانون هوشمندسازی 
بانکی حتی  تراکنش هــای  مالیات همه 
کارت به کارت مشمول مالیات می شود،  
براین اساس دیگر تفاوتی ندارد که کارت 
در کارتخوان کشــیده شود یا به حساب 
شخص ثالث واریز می شــود و به عبارت 
دیگر وقتی نظارت بر حســاب های بانکی 
افزایــش یابد، جلوی ایــن قضیه گرفته 

می شود.
زنگنــه بــا تاکیــد بــر ضــرورت 
فرهنگ ســازی نحوه پرداخت مالیات 
از ســوی افراد تصریح کرد: زمانی که 
نظارت بر حســاب های بانکی افزایش 
یابد، جلوی فرار مالیاتی گرفته می شود، 
همچنین با فرهنگ ســازی باید مردم 
در برابر افرادی که از آنها درخواســت 
پول نقد یا کارت بــه کارت برای ارائه 
خدمات و خرید کالا دارند، جلوگیری 
شود زیرا این کار برداشتن پول از جیب 

دولت است که منجر به کاهش منابع 
دولت می شود.

بنابراین گــزارش اصلاح نظام مالیاتی 
و تمرکز بر اخذ مالیات هوشــمند، یکی 
از رویکردهــای مهــم در زمینه حرکت 
به ســمت اقتصاد سالم اســت؛ یکی از 
مشــکلات جدی حاکم بر نظام مالیاتی 
کشــور تا پیش از این، ممیز محور بودن 
فرآیند اخذ مالیات بود که موجب می شد، 
مشکلات فراوانی در زمینه تعیین میزان 

مالیات مودیان ایجاد شود و در هر حالتی، 
مودی خــود را متضرر می بیند و موجب 

نارضایتی مالیات پرداز می شد.
با این وجود مبتنی بر مالیات ســتانی 
هوشــمند و بررسی جریان کالا و جریان 
مالی فــروش مودیان، بــه راحتی امکان 
اخذ مالیات وجــود دارد، از همین رو نیز 
ساماندهی دستگاه های پوز حقیقی برای 
رصد جریان مالی و همچنین به کارگیری 
از سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی 

برای رصد جریــان کالایی به کار گرفته 
شــد و در ســال جاری با تکمیل داده ها 
و اطلاعــات درون این بخش، امکان اخذ 
مالیات به صورت هوشمند و خارج از نظام 

مالیاتی ممیزمحور فراهم خواهد شد.
از طرفــی با اخذ مالیات هوشــمند، 
زمینه فرار مالیاتی نیز به حداقل می رسد 
و امکان اخذ مالیات واقعی و حقه مودیان 
و مشاغل خاص با درآمد کلان نیز فراهم 

شده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: واردات خودرو یک 
ظرفیت جدی برای مدیریت بازار به منظور جلوگیری از 

رانت و انحصار است.
عبــاس علی آبــادی در مورد واردات خــودرو، گفت: 
واردات یکــی از ابزارهای مدیریت و کنترل بازار اســت؛ 
مجلس نقطه نظرات خود را در این حوزه ارائه کرده و به 

تازگی نیز مصوبه ای در این حوزه داشته است، ما مصوبات 
را رعایت خواهیم کرد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشــت: واردات 
یــک ظرفیت جــدی بــرای مدیریت بازار بــه منظور 
جلوگیــری از رانت و انحصار اســت، در حوزه کالاهای 
های تک و کالاهای راهبردی و کالاهایی که کشور باید 
استقلال داشــته باشد، سیاست دیگری حاکم است که 
مطابق با آن سیاســت باید عمل شود اما در موضوعاتی 
کــه مزیت اقتصــادی و رقابتی نداریم، باید به ســمت 

تعامل با دنیا پیش رویم.
وی با بیان اینکه واردات یکی از وسایل و قواعد تنظیم 
مناســبات بین المللی است گفت: من به یک ژئواکونومی 
معتقد هستم که در این روش یک کالایی می دهیم و یک 

کالایی می گیریم و این یعنی واردات و صادرات.
بر اساس این گزارش علی آبادی در جلسه رای اعتماد 
خود نیز دربــاره صنعت خودرو گفته بود که این صنعت 
نیازمند طرحی جامع است به طوری که در تعامل با دیگر 
کشورها و با انجام واردات هوشمند و به موقع و همچنین 
همکاری های تخصصی با بنگاه های بزرگ می توان تولید 

مشترک داشت و به انجام صادرات پرداخت.
وزیــر صمت تاکید داشــت که باید تولیــد خودرو را 

افزایش داد تا قیمت ها کاهش یابد.

سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی تشریح کرد؛

 آخرین وضعیت ٤ محصول لبنی 
مشمول قیمت گذاری دولتی

سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی گفت: قیمت چهار 
محصول لبنی مشمول قیمت گذاری دولت هنوز تغییری نکرده و 
مابقی محصولات نیز بر اساس آیین نامه قیمت گذاری محصولات 
ساخت داخل نرخ گذاری می شوند که شامل هزینه های تولید و 

سود مشروع تولیدکننده است.
محمدرضا بنی طبا با بیان اینکه ۴ قلم کالای لبنی مشمول 
قیمت گذاری دولتی تغییر قیمتی نداشــته اســت، گفت: شیر 
نایلونی کم چرب، شیربطری کم چرب، ماست دبه ای ۲.۵ کیلویی 
کم چرب، پنیر یو اف ۴۰۰ گرمی نسبتا چرب با افزایش نرخ شیر 

خام تغییری قیمتی نداشته اند، ولی منتظر تعیین و تکلیف ستاد تنظیم بازار هستیم.
وی ادامه داد: باقی محصولات لبنی نیز بر اســاس آیین نامه قیمت گذاری محصولات ســاخت داخل نرخ گذاری 

می شوند که شامل هزینه های تولید و سود مشروع تولیدکننده است.
ســخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی اضافه کرد: مابه التفاوت قیمت شــیر خام از کیلویی۱۲ به ۱۵ هزار 
تومان ۳۰۰۰ تومان می شــود. بر اساس گزارش های مرکز آمار ایران سالانه ۹ میلیون تن یا ۹ میلیارد کیلو شیر در 
کشــور تولید می شــود که اگر در ۳۰۰۰ تومان مابه التفاوت ضرب کنیم به عدد ۲۷ هزار میلیارد تومان می رسیم و 
اگر این عدد را بر ۱۲ ماه سال تقسیم کنیم ماهانه ۲ هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان هزینه تحمیلی به کارخانه ها بابت 

افزایش قیمت شیر خام است.
بنی طبا در ادامه گفت: همواره با تعیین قیمت شیرخام قیمت محصولات لبنی هم تغییر می کند که  هنوز دولت 

تصمیمی در خصوص قیمت لبنیات نگرفته است.

وزیر صمت تاکید کرد؛

واردات خودرو یکی از ابزارهای مدیریت و کنترل بازار است

سخنگوی اقتصادی دولت در مورد آزادسازی اموال بلوکه شده 
ایران اظهار کرد: وزارت خارجه و بانک مرکزی برای آزاد شــدن 
ارزهای بلوکه شده مشخصاً مورد کره جنوبی و نظایر آن اقداماتی 
انجام می دهند که پیشــرفت خوبی داشته و امیدوار هستیم در 
هفته های آینده شاهد رویت نتایج عملی آن در اقتصاد باشیم و 

به بازار ارز ثبات بخشی کند.
احسان خاندوزی، ســخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه 
بســته مهار تورم و رشــد تولید با برنامه زمانبندی ابلاغ شده و 
از اردیبهشــت تا کنون هفته ای یک جلســه در حضور معاون 
اول رئیس جمهوری در این زمینه برگزار می شــود، اظهار کرد: 
امیدواریم اتفاقاتی کــه در هدف گذاری تورم صورت می گیرد و 
مشــخصا هدف گذاری ۲۵ درصدی رشد نقدینگی برای امسال 
هم اجرایی شود که در دوماه اخیر این میزان ۲.۱ درصد بوده و 
حدود ۰.۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافته 
اســت. وی افزود: تلاش دولت این است که بتواند همزمان بین 
دو هدفی که رهبری انقلاب اعلام کردند توازن ایجاد کند و هم 
به مهار تورم و هم رشــد تولید کمک کند. کمک می کنیم که 
تنگنای تامین مالی تولیدکنندگان کاهش پیدا کند و همزمان 

هر دو سیاست را پیش ببرد.
خاندوزی با اشــاره به تازه ترین گزارش بانک مرکزی، رشــد 
کارگاه هــای بزرگ صنعتی در ســال ۱۴۰۱ را ۹.۶ درصد اعلام 
کرد و گفت: از ۲۴ شاخص بزرگ صنعتی ۲۳ شاخص نشانگر به 
حرکت درآمدن بخش صنعت اســت و بیشترین رشد مربوط به 
تولید وسایل نقلیه موتوری است. هم چنین صنایع تولید ماشین 
آلات و تجهیزات نیز سال قبل به طور میانگین ۱۷.۵ درصد رشد 
داشته است. سخنگوی اقتصادی دولت یادآور شد: صنایع غذایی 
کشور اگر چه در نیمه اول سال قبل صنایع غذایی در بهار ۷.۴ و 
در تابستان ۵.۴ درصد کاهش را تجربه کردند  ولی در نیمه دوم 
ســال ورق برگشت و در پاییز ۷.۶ و در زمستان ۱۵ درصد رشد 

مثبت را در صنایع بزرگ غذایی شاهد هستیم.
وی ادامه داد: بانک جهانی نیز در گزارش جدید خود رشــد 
اقتصــادی ایران در پاییز را ۴.۷ درصد اعلام کرده که مؤید روند 

رو به رشد اقتصاد ایران است.
خانــدوزی اظهار کرد: طبــق گزارش بانک مرکزی رشــد 
اقتصادی کشور در پاییز گذشــته با نفت ۵.۳ و بدون نفت ۴.۵ 

درصد بوده است.
سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه اقتصاد ایران در حال 
خروج از چاله ســرمایه گذاری منفی اســت، گفت: گزارش های 
مراجع رسمی کشور از افزایش سرمایه گذاری و تشکیل سرمایه 
نشانگر آن است که بخش واقعی اقتصاد ایران در حال خروج از 

چاله رکودی سال های ۱۳۹۷ به بعد است.
وی ادامــه داد: امیدواریم با مجموعه سیاســت هایی که 
امسال در نظر گرفته شده در کنار همتی که تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان انجام خواهند داد این خروج با سرعت بهتری 
ادامه یابد. خاندوزی با بیان اینکه ســال گذشته سهم مردم 
و نیازهای مصرفی و تســهیلات خرد حدود ۱۵.۴ درصد از 
کل تسهیلات بود، اظهار کرد: ۸۴.۶ درصد تسهیلات شبکه 
بانکی نیز به تولیدکنندگان کشور و صاحبان کسب و کارها 
پرداخت شده و تســهیلات خرد بدون ضامن نیز از بهمن 
۱۴۰۰ تا پایان اردیبهشت امسال به ۱ میلیون و ۸۵۰ هزار 
نفر بدون ضامن پرداخت شــده که معادل ۶۷ هزار میلیارد 

تومان است.
ســخنگوی اقتصــادی دولت یادآور شــد: بر اســاس آمار 
خزانه داری کل کشــور، دولت از منابع بانک مرکزی استقراض 
نکرد اما توانســت پرداخت های عمرانی را ۹۰ درصد رشد دهد. 
این در حالی اســت که بخش عمــده پرداخت های عمرانی در 
گذشــته بصورت اوراق صورت می گرفت ولی سهم اوراق کاهش 
یافته و ســهم پرداخت های نقدی بــه پیمانکاران افزایش یافته 

است.
وی با بیان اینکه رشــد نقدینگی در دو ماه اخیر نســبت به 
مدت مشــابه سال قبل کمتر شده است، تاکید کرد: در دو ماهه 
اول ســال جاری، نرخ رشد نقدینگی معادل ۲.۱ درصد شد. این 
رشــد در دو ماهه اول سال ۹۸ در ۳.۱ درصد قرار داشت که در 
دو ماهه اول سال ۱۳۹۹ به ۵ درصد رسید و در دو ماهه اول سال 

۱۴۰۰ عدد ۳.۶ درصد را تجربه کرد و نهایتاً در دو ماهه اول سال 
۱۴۰۱ به ۲.۳ درصد رسید.

خاندوزی ادامه داد: با این روند براورد می شــود هدف گذاری 
صورت گرفته برای کاهش رشد نقدینگی به ۲۵ درصد در پایان 
امسال محقق شود. همچنین با مجموع اقدامات و سیاست های 
دولت در زمینه تورم تولیدکننده روند کاهشی آن در اردیبهشت 
امسال ادامه یافت و تورم نقطه به نقطه تولیدکننده با کاهش ۸.۳ 

درصدی به ۳۲.۴ درصد رسید.
*اظهار امیدواری نســبت به آزادسازی اموال بلوکه 

شده ایران در هفته های آینده 
وزیر اقتصاد در پاسخ به پرسشــی در مورد آزادسازی اموال 
بلوکه شده ایران اظهار کرد: وزارت خارجه و بانک مرکزی برای 
آزاد شــدن ارزهای بلوکه شده کشور مشخصاً مورد کره جنوبی 
و نظایر آن اقداماتی انجام می دهند که پیشرفت خوبی داشته و 
امیدوار هستیم در هفته های آینده شاهد رویت نتایج عملی آن 

در اقتصاد باشیم و به بازار ارز ثبات بخشی کند.
وی افــزود: هیچ وامــی از صندوق بین المللــی پول گرفته 
نمی شــود بلکه بحثی که مطرح شد، مربوط به افزایش سرمایه 

ایران در این صندوق و نحوه استفاده از آن است.
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره اعطای 
تسهیلات به اشــخاص مرتبط با بانک ها، گفت: با وجود ضوابط 
در این زمینه، این ضوابط اجرایی نمی شــد. به این بانک ها تذکر 
داده شده و هیئت انتظامی بانک مرکزی هم در حال شناسایی 
متخلفــان و تدوین احکام بازدارنده اســت. در این زمینه برخی 
بانک ها از سوی این هیئت سلب اعتبار شدند که برخی از آن ها 

اعتراض کردند و در حال بازنگری در این احکام هستیم.
*کاهش اتکای اقتصاد ایران  به دلار

وی در پاسخ به پرسشی درباره کنترل ناترازی بانک ها و ادغام 
آنهــا اظهار کرد: بانک مرکزی درجه بنــدی مختلفی را در این 
زمینه فراهم کرده و برنامه های خود را از بالاترین ناترازی شروع 
کرده و یک مهلت شــش ماهه در کنــار برنامه ترمیم در اختیار 
بانک ها قرار داده است. اگر در این مدت ترمیم اتفاق نیفتد، بانک 

مرکزی نسبت به برخورد با این بانک ها اقدام می کند.
خاندوزی یادآور شــد: سیاســت تجاری و ارزی دولت تنوع 
بخشــیدن به سبد ارزی در مرحله تسویه مبادلات تجاری است 
و اولویت دولت تمرکز بر روش هایی است که کمتر قابل تحریم 

باشد و اتکای اقتصاد ایران را به دلار کم کند.
ســخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: در برخی از کشــورها 
سیاســت کاهش اتکا بــه دلار رخ داده و ثمره تلاش های دولت 
سیزدهم در این راســتا این است که سهم دلار از ۳۰ درصد به 

کمتر از ۱۰ درصد در معاملات تجاری کشور رسیده است.
وی یادآور شد: تأمین مالی بخش واقعی اقتصاد سال گذشته 
رشد خوبی ثبت کرد و افزایش سرمایه شرکت های سهامی عام 
از ۱۸۱ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ به ۲۸۴ هزار میلیارد 
تومان در ســال ۱۴۰۱ افزایش یافت که رشد ۵۶ درصدی ثبت 
کرد. سخنگوی اقتصادی دولت گفت: همچنین با انضباط مالی و 
استفاده کمتر دولت از ظرفیت بازار بدهی، سهم بخش خصوصی 
از بازار بدهی افزایش یافت به طوری که انتشار اوراق شرکتی در 
بــورس از عدد ۳۲ هزار میلیارد تومان در ســال ۱۴۰۰ به ۱۲۴ 
هزار میلیارد تومان در سال قبل افزایش یافت که حاکی از رشد 

۴ برابری یا ۳۰۰ درصدی است.
خاندوزی با اشــاره به آمار پرداخت هــای دولت ادامه داد: بر 
اســاس آمار خزانه داری کل کشور، دولت از منابع بانک مرکزی 
استقراض نکرد اما توانســت پرداخت های عمرانی را ۹۰ درصد 
رشــد دهد در حالی که بخش عمــده پرداخت های عمرانی در 
گذشــته به صورت اوراق صورت می گرفت اما سهم اوراق کاهش 

و سهم پرداخت های نقدی به پیمانکاران افزایش یافته است.
*تداوم روند کاهشی تورم تولیدکننده

وزیر اقتصاد با بیان اینکه روند کاهشی تورم تولیدکننده تداوم 
خواهد داشــت، گفت: با مجموع اقدامات و سیاست های دولت، 
روند کاهشی تورم تولیدکننده در اریبهشت امسال ادامه یافت و 
تورم نقطه به نقطه تولیدکننده با کاهش ۸.۳ درصدی به ۳۲.۴ 
درصد رسید. پیش بینی می کنیم این روند کاهشی در خرداد ماه 

نیز ادامه یابد.

سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد؛ خروج اقتصاد ایران از چاله سرمایه گذاری منفی

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس:  دولت در تعیین تعرفه خودروهای وارداتی تجدیدنظر کند
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از افزایش نرخ تعرفه خودروهای وارداتی به شکل تصاعدی تاکید کرد: انتظار می رود دولت برای شکستن انحصار در بازار خودرو و کاهش 
قیمت ها در این تعرفه ها تجدید نظر کند. جلال رشیدی کوچی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در اخطاری با استناد به اصل سوم قانون اساسی بیان کرد: مجلس در حال بررسی طرحی است که به واردات خودروهای 
کارکرده اشاره داشته و بیش از ۹۵ درصد از نمایندگان به این طرح رای مثبت دادند یعنی این موضوع خواسته ملت است. وی ادامه داد: ما به دنبال این هستیم تا با شکستن انحصار در بازار خودرو و کاهش قیمت ها مردم 
بتوانند خودروهای مناسب سوار شوند اما آیین نامه ای که برای واردات خودرو نوشته شده تعرفه ها را به شکل تصاعدی افزایش داده است. برای خودروهایی با موتور ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سی سی تعرفه از ۷۱ به ۹۱، خودروهایی 
با موتور ۲۰۰۰ تا ۲۵۰۰ سی سی از ۹۱ به ۱۳۱، خودروهایی با موتور ۲۵۰۰ تا ۳۰۰۰ سی سی از ۹۶ به ۱۶۱ و برای خودروهای بالای ۳۰۰۰ سی سی به ۱۷۱ درصد افزایش یافته است. این عضو کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: دولت اگر می خواهد قیمت خودرو ارزان نشود به طور رسمی اعلام کند. علاوه بر این رقم قرار است چهار درصد عوارض گمرکی گرفته شود. ما در مجلس شورای اسلامی 
به کمک دولت در تلاش هستیم تا با شکستن انحصار قیمت خودرو را کاهش دهیم. نماینده مردم مرودشت در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: واردات خودرو باید به نحوی باشد که به نفع مردم عادی بوده و انتظار 

می رود در آیین نامه ای نوشته شده و تعرفه های لحاظ شده تجدید نظر شود. در کجای دنیا ۱۷۱ درصد یعنی سه برابر قیمت ماشین عوارض گرفته می شود.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

ابتکار »ایران راه« در سرزمین فرصت های 
ترانزیتی و لجستیکی

وزیر راه و شهرســازی در سن پترزبورگ 
روسیه با پیشنهاد ســرمایه گذاری و توسعه 
حوزه های حمل ونقل و لجستیک اعلام کرد: 
تمامی کشورهای منطقه می توانند با استفاده 
از راه ها و ظرفیت های ایران، بخش عمده ای 
از مســائل ترانزیتی و لجستیک خود را حل 

کنند.
مهرداد بذرپاش با شرکت در نشست ویژه 
راهگذر بین قاره ای شــمال-جنوب با حضور 
وزرای حمل و نقل و ترابری روسیه، جمهوری 
آذربایجان، هند، قزاقســتان و بلاروس اظهار 
کرد: موقعیتِ جغرفیاییِ منحصر به فرد جمهوری اسلامی ایران، همچنین دارا بودن 
زیرســاخت های حمل ونقل و لجستیکی از شمال تا جنوب و از شرق تا غرب و دانش 
فنی و مهندســی و تجربیات ارزشــمند در طراحی و احداث پروژه های زیرساختی، 
فرصت های برجســته و بی بدیل برای جذب ســرمایه گذاری در طرح های تکمیل و 
توســعه زیرســاخت ها اعم از جاده ای، ریلی، دریایی و هوایی، محسوب می شوند به 
نحوی که کلیه بازیگران عرصه تجارت، لجستیک و حمل ونقل در منطقه و در سطح 

بین المللی نیز، از این مزیت های پرشمار، بهره مند شوند.
وزیر راه و شهرســازی گفت: ایران، به عنوان ســرزمین فرصت هــای ترانزیتی و 
لجستیکی، هم به عنوان راه و هم راه حل، برای پیوندهای امن، ایمن، سهل، سریع و 
مقرون به صرفه ی اقتصادی، سرزمینی برای رقابت سازنده و مشارکتِ بازیگران ذینفع 
در عرصه ترانزیت و لجستیک نقش آفرینی خواهد نمود. در زبان فارسی، این ابتکار، 
ایران راه )IRAN-RAH( نامیده می شود؛ راه )RAH( در زبان فارسی، همزمان هم 
به معنای راه و هم راه حل است و تمامی کشورهای منطقه می توانند با استفاده از راه ها 
و ظرفیت های ایران، بخش عمده ای از مسائل ترانزیتی و لجستیک خود را حل کنند.

در این پنل که علاوه بر وزیر حمل و نقل، نماینده و دســتیار ویژه رئیس جمهور 
و دیگر مقامات کشور روسیه، وزرای کشورهای پاکستان، آذربایجان، نماینده اتحادیه 
بین المللی حمل ونقل جاده ای IRU  در اوراســیا، مدیــر اجرایی انجمن بین المللی 
حمل ونقل جاده ای حضور دارند، وزیر راه و شهرسازی کشورمان بیان کرد: فعال سازی 
مزیت های جغرافیایی- سیاســی و تبدیل جمهوری اسلامی ایران به مرکز مبادلات و 
خدمات تجاری، انرژی، ارتباطات و حمل ونقل با روان سازی مقررات و ایجاد و توسعه 

زیرساخت های لازم، به عنوان یکی از سیاست های اصلی و مهم محسوب می شود.
وی تأکید کرد: در حال حاضر، سیاست همسایگی، به عنوان اولویت اصلی سیاست 
خارجی و دیپلماسی اقتصادی کشورم محسوب می شود. البته در مقوله حمل ونقل و 
لجستیک، تعریف همسایگی، لزوما به دارا بودن مرزهای مشترک با کشورها محدود 
نمی شود و ایران به گواه تاریخ، تمامی کشورهایی که در شبکه های ترانزیتی مشترک با 
خود هستند را همسایه  ترانزیتی خود می  داند. البته پیشبرد این برنامه های همگرایی، 
صرفاً با توسعه زیرساخت ها صورت نمی گیرد؛ به همین دلیل جمهوری اسلامی ایران 
همگام با توسعه زیرساخت های حمل و نقل، تسهیل قوانین و مقررات تجاری خود  را 

در دستور کار دارد.
بذرپاش یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه، به عنوان دو رکن 
اساســی کریدور شمال - جنوب؛ همکاری های دوجانبه و چندجانبه را در دستور کار 
قرار داده اند. این نوع همکاری ها و تعاملات، به ویژه در دو ســال اخیر با اراده طرفین 
شتاب بیشتری گرفته اســت، که تبلور این تعاملات سازنده و هدفمند اخیر، امضای 
موافقت نامه مشارکت در پروژه رشت-آستارا، به عنوان حلقه تکمیل کننده حمل ونقل 
تمام ریلی از بنادر جنوبی ایران تا شمال روسیه، در تاریخ ۱۷ می سال جاری در تهران 
بود. تا بدین ترتیب، فصل نوینی در کریدور حمل و نقل بین المللی شــمال- جنوب 

گشوده شود.
وی ادامــه داد: جمهوری اســلامی ایران در حال حاضر از رســیدن به گفتمان و 
تصویری مشترک در حوزه حمل و نقل و لجستیک بین دو کشور و تعمیم این گفتمان 
مشترک به سایر کشــورهای ثالث استقبال می کند؛ بدیهی است؛ افزایش مطلوبیت 
مسیرهای شرقی، مرکزی و غربی دریای خزر و در ادامه آن، تا خلیج فارس و دریای 
عمان و  جنوب، جنوب شــرق و شــرق آسیا از دســتاوردهای این گفتمان و تصویر 

مشترک است.
وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: در حال حاضر کشورهای دیگری نیز، تمایل خود 
را برای پیوســتن به کریدور شمال-جنوب و دیگر برنامه های مشترک ایران و روسیه 
اعلام کرده اند که این درخواســت ها، مورد استقبال و حمایت جمهوری اسلامی ایران 

بوده و در اولویت بررسی قرار گرفته اند.
بذرپاش در ادامه سخنانش پیشنهاد مشارکت سرمایه گذاران طرف روسیه از جمله 
صاحبان بار، شرکت های حمل ونقلی و لجستیکی در پروژه های تکمیل و توسعه بنادر 
جنوبی ایران در حاشــیه خلیج فارس و دریای عمان را مطرح و تصریح کرد: تشکیل 
شرکت های مشترک لجســتیکی و بنگاههای کوچک و متوسط، توسعه فناوری های 
هوشــمند و دیجیتال در مناسبات حمل ونقلی و ترانزیتی، ایجاد سامانه های رصد بار، 
استفاده یکپارچه از اسناد الکترونیک حمل و نقل بین المللی از دیگر پیشنهادها است.

تســهیل در حضور شرکت های لجســتیکی بین المللی روسیه در ایران، مشارکت 
طرف ها در احداث و فعالیت مراکز لجســتیک با تأکید بــر ظرفیت های مناطق آزاد 
تجاری-اقتصادی و صنعتی و تشــویق و حمایت از ســرمایه گذاری مشترک در این 
زیرساخت ها، با تأکید بر ایجاد امکانات نگهداری و بسته بندی و فرآوری کالاها به ویژه 
محصولات کشاورزی و غذایی در این مراکز و  اقدام مشترک در توسعه کشتیرانی در 
دریای خزر با اولویت مشــارکت در ساخت مشترک شناورها و ایجاد خطوط منظم و 
ارزان کشتیرانی بین بنادر از دیگر پیشنهادهای مطرح شده توسط نماینده جمهوری 
اســلامی بود. وزیر راه و شهرســازی در پایان با تشــکر از میزبانی و سازماندهی این 
نشست توسط دولت فدراسیون روسیه  اظهار امیدواری کرد که با توجه حاضرین در 
این نشست از کشورهای مختلف و با استفاده از ابتکار ایران راه )IRAN-RAH(، در 
آینده  نزدیک شاهد تحول در مناسبات حمل ونقلی و ترانزیتی کشورهایمان در تقویت و 

توسعه پیوندهای امن، ایمن، مقرون به صرفه و پر رونق منطقه باشیم.
به گزارش ســرزمین پوبا و به نقل از وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش وزیر 
راه وشهرســازی تهران را به مقصد ســن پترزبورگ در روســیه به منظور شرکت در 
بیست وششــمین نشســت بین المللی اقتصادی و مذاکرات با مقامات روسیه و دیگر 
کشــورها ترک کرد. در این سفر پیش بینی شده است وزیر راه و  شهرسازی با معاون 
اول نخســت وزیر فدراسیون روسیه، رئیس کمیسیون دایمی مشترک همکاری های 
اقتصادی، تجاری، فرهنگی، علمی  و فناوری،  معاون نخســت وزیر روسیه در حوزه 
ســاخت و ساز، وزرای حمل ونقل و ساخت وســاز روسیه و دیگر مقامات روس دیدار 
داشته باشد. همچنین جلسه مشترک با استانداران آستاراخان، چلیابیتسک، ولگوگراد، 
اولیانوفک و داغستان از دیگر برنامه های نماینده جمهوری اسلامی یاران در این سفر 
است. بیست و ششــمین مجمع اقتصادی سنت پترزبورگ با حضور ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روســیه، روسای جمهور کشورهای مشترک المنافع، نخست  وزیران و 

وزرای اقتصادی بیش از یکصد و بیست کشور جهان برگزار می شود.
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آیاممنوعیتوارداتلوازمخانگیبازبینیمیشود؟
بعد از گذشــت حدود پنج ســال از 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی، حالا وزیر 
جدید صمت در بدو ورود در جلســه رای 
اعتمــاد در مجلس، بحــث واردات لوازم 
خانگــی را در کنار خودرو مطرح کرد، اما 
هنوز جزئیات بیشــتری ارائه نداده و باید 
منتظر ماند و دید که با شــروع کارش در 
این وزارتخانه چه تصمیم عملیاتی برای 
قانــون ممنوعیت واردات لــوازم خانگی 

خواهد گرفت.
واردات لوازم خانگی از ســال ۱۳۹۷ 
ممنــوع اســت و در حــال حاضر عمده 
کالاهای خارجی موجــود در بازار قاچاق 
هستند که با گارانتی های تقلبی فروخته 
می شــوند. طبــق مصوبه اولیه شــورای 
هماهنگی سران سه قوه در سال ۱۳۹۷ و 
تمدید آن، ممنوعیت واردات لوازم خانگی 
تا پایان ســال ۱۴۰۰ ادامه داشت و قرار 
بود بعــد از آن مجددا درباره این موضوع 

تصمیم گیری شود.
*سیری از اظهارات ضد و نقیض

در پی افزایش قیمت برخی محصولات 
داخلــی، ســتاد تنظیم بازار در اســفند 
۱۴۰۰  مقرر کرد که اگر تولیدکنندگان 
داخلی لوازم خانگی قیمت های خود را در 
بازار واقعی نکنند، برنامه ریزی لازم برای 
آزادســازی واردات متناسب با نیاز مردم 
انجام می شود. هر چند با تصمیم سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
قیمت  لوازم خانگی به حالت قبل برگشت، 
اما فاطمی امین، وزیر وقت صمت نیز در 
آخرین نشســت خبری خود در ســال 
۱۴۰۰ اعلام کرده بود کــه با واردات در 

همه حوزه ها به میزان حداکثر ۲۰ درصد 
و با برنامه ریزی برای نســبت صادرات به 

واردات موافق است.
با توجه به این اظهارات، اردیبهشــت 
ســال قبل محمد مهدی برادران، معاون 
صنایع عمومــی وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت )صمت(  گفته بود که هنوز نیاز 
اســت نقش حمایتی از این صنعت ایفا 
شــود تا به ســطحی از بلوغ و توانمندی 

برسد.
چند ماه بعــد دوباره امیــد قالیباف 
-ســخنگوی وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت- در نشســت خبــری گفت که  
واردات کالاهایــی که تولیــد بالا دارند و 
رقابت پذیر هســتند، مثل لوازم خانگی، 
باید آزاد شــود و این موضوع در دســت 
بررسی و در پروسه تصمیم گیری است. 
واردات تا ابد نمی تواند ممنوع بماند. البته 
خط قرمز این اســت که به تولید داخل 
ضربــه نخورد اما اگــر واردات کالا منجر 
به بهبــود کیفیت و قیمت بهتر شــود، 

ممنوعیت واردات لغو خواهد شد.
امــا در نهایــت این بار هــم موضوع 
واردات لوازم خانگی از ســوی وزیر وقت 
صمــت منتفی اعلام شــد و او گفت که 
برنامه ای برای واردات لوازم خانگی وجود 
ندارد، بلکه برای صادرات برنامه ریزی شده 
و با چند کشــور از جمله روسیه، عمان و 
ارمنستان برای ســرمایه گذاری مشترک 
صحبت شده و قرار است قطعه و فناوری 

ارسال و کالای نهایی تولید شود.
*وزیر جدید از واردات گفت

در پی اســتیضاح ســید رضا فاطمی 

امین، وزیر جدیــد صمت، علی آبادی، از 
مجلس رای اعتماد گرفت. او در جلســه 
رای اعتماد بخشی از برنامه های خود برای 

این وزارتخانه را بازگو کرد.
علی آبادی در بخشی از صحبت های 
خود گفت که هشــت برنامــه راهبردی 
ارائه کرده کــه مهم ترین نقطه اتکای آن 
تمرکز بر توســعه صنعت صادرات محور 
اســت که هشت اســتراتژی برای آن در 
نظر گرفته است. استراتژی دوم او توسعه 
زیرساخت های کشور از طریق دیپلماسی 

تجاری - اقتصادی است.
در اصــل وزیــر صنعــت، معــدن و 
تجارت معتقد اســت باید یک ســاختار 
ژئواکونومیک ایجاد شــود؛ »به این معنی 
که اگر از کشوری کالا وارد می کنیم باید 
به آن کشور کالا صادر کنیم. بر این اساس 
باید در بازار منطقه به ویژه روسیه، ترکیه، 
عراق، کشورهای حاشــیه خلیج فارس، 
پاکستان و افغانســتان ارتباط اقتصادی 
خوبی برقــرار کرده و کالاهایی که در آن 
مزیت نسبی بالایی داریم را به آنها صادر 
کــرده و کالاهایی که آنها در آن وضعیت 
نســبی بالایی دارند خریداری کنیم. این 
کالاها شامل خودرو، لوازم خانگی و سایر 

حوزه ها می شود.«
بنابرایــن او هم در بــدو ورود به این 
وزارتخانه بحث واردات لوازم خانگی را در 
کنار خودرو مطرح کرده، هرچند جزئیات 
بیشــتری ارائه نداده و باید منتظر ماند و 
دید که با شروع کارش در این وزارتخانه 
چه تصمیم عملیاتی برای قانون ممنوعیت 

واردات لوازم خانگی خواهد گرفت.

*موافقــان و مخالفــان چــه 
می گویند؟

به طــور کلــی در این ســال ها آزاد 
شــدن واردات لوازم خانگی با موافقت ها 
و مخالفت هایی مواجه بوده است. موافقان 
آزاد شــدن واردات لوازم خانگی معتقدند 
ایــن ممنوعیت ها باعث محدود شــدن 
انتخاب مصرف کننده شــده و به عبارت 
دقیق تر حق مصرف کنندگان در این گونه 
اســت.  نادیده گرفته شــده  تصمیمات 
همچنین نبود رقابت بین تولیدکنندگان 
داخلــی با خارجی هــا در آینده منجر به 
انحصار در صنعت لوازم خانگی و شــبیه 
شــدن این صنعت بــه وضعیت صنعت 
خودرو می شــود و کالاهای ایرانی رشد 

و بهبود کیفیت لازم را نخواهند داشت.
موافقان آزاد شدن واردات لوازم خانگی 

می گویند این قانون حقوق مصرف کننده 
را در نظر نگرفتــه، اما مخالفان معتقدند 
با  برابر  ایرانی شــرایط  تولیدکننــدگان 
تولیدکنندگان خارجی ندارند که بتوانند 

با آن ها رقابت کنند.
اما در مقابــل، مخالفان آزاد شــدن 
واردات لــوازم خانگی معتقدند تجربیات 
کشــورهای دیگر نشان می دهد که برای 
به بلوغ رســیدن یک صنعت باید حداقل 
چند ســال و تا زمانی که تولید داخل به 
نقطه رقابت برسد، از صنایع حمایت کرد. 
آن هــا همچنین می گویند بــرای رقابت 
باید  با خارجی ها،  تولیدکنندگان داخلی 
شرایط برابر در زمینه تامین مالی ارزان، 
تامین مناســب مواد اولیه و غیره فراهم 
شــود. اما الان این شرایط برای داخلی ها 
وجود نــدارد. نکته دیگر این اســت که 

مخالفان واردات معتقدند، واردات محصول 
نهایی عمق تولید داخل را کاهش می دهد 
و واردات حتما باید همراه با انتقال فناوری 
باشد تا به ارتقای وضعیت تولید در کشور 

کمک کند.
البته تولیدکنندگان همواره با توجه به 
تجربیات قبلی کشور همیشه این نگرانی 
را دارند که در صورت توافق با کشورهای 
واردات  منابــع،  شــدن  ازاد  و  غربــی 
خیلــی از محصولات آزاد شــود و منافع 
وســرمایه گذاری آن ها نیز نادیده گرفته 
شــود. علاوه بر این، با توجــه به نظرات 
مختلف، تکرار چندباره اظهارات متناقض 
دربــاره واردات لــوازم خانگــی و اینکه 
ممنوعیــت واردات نمی تواند مادام العمر 
باشــد، باید دید بالاخره کشمکش بر سر 

واردات لوازم خانگی پایان می یابد؟

حسین سلاح ورزی رئیس اتاق بازرگانی ایران شد
با رای نمایندگان بخش خصوصی در اتاق بازرگانی ایران حســین سلاح ورزی به 
عنوان رئیس جدید این اتاق برگزیده شد.در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
حســین سلاح ورزی، یونس ژائله و حسین پیرموذن به عنوان نامزدهای ریاست اتاق 
بازرگانی انتخاب شــده بودند که با شمارش آرا حسین سلاح ورزی به عنوان رئیس 
جدید اتاق بازرگانی انتخاب شد. او پیش از این به عنوان نائب رئیس اتاق بازرگانی در 
پارلمان بخش خصوصی حضور داشــت. در این دوره از انتخابات غلامحسین شافعی 
رئیس قبلی اتاق بازرگانی کاندیدا نشــده بود. با مشخص شدن رئیس به زودی دیگر 
اعضای هیات رئیسه اتاق بازرگانی معرفی خواهند شد. تعداد کل آرای ثبت شده ۴۲۶ 
رای بود که از این تعداد ۲۶۵ رای به حسین سلاح ورزی، ۹۵ رای به یونس ژائله و ۶۲ 

رای به حسین پیر موذن اختصاص یافت و ۴ رای باطله اعلام شد.

پیش فروش تابســتانه بلیت قطــار از 2۸ خرداد
پیش فروش بلیت قطارهای مسافری برای بازه زمانی ۱/۴/۱۴۰۲ تا ۱۵/۵/۱۴۰۲ 
روز یکشنبه ۲۸ خرداد آغاز می شود. به گزارش سرزمین پوبا و به نقل از روابط عمومی 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران، پیش فروش بلیت قطارهای مسافری برای بازه زمانی 
۱/۴/۱۴۰۲ تــا ۱۵/۵/۱۴۰۲ )مســیرهای رفت تا تاریخ ۱۵/۵/۱۴۰۲ و مســیرهای 

برگشت تا تاریخ ۱۶/۵/۱۴۰۲( روز یکشنبه ۲۸ خرداد آغاز می شود.
فروش بلیت قطارهای مســافری در همه محورها توســط فروشندگان حضوری 
)آژانس ها( از ســاعت ۸ صبح روز یکشــنبه ۲۸ خرداد  آغاز می شــود. فروشندگان 
غیرحضوری )سایت های مجاز( نیز از ساعت ۱۴ روز یکشنبه ۲۸ خرداد  فروش بلیت 
در همه محورها را انجام خواهند داد. همچنین فروش بلیت در ایستگاه های راه آهن 
نیز  ســاعت ۸ صبح روز دوشنبه ۲۹ خرداد ماه انجام می شود. هموطنان برای کسب 
اطلاعات بیشــتر می توانند به صورت شــبانه روزی با سامانه اطلاع رسانی راه آهن به 

شماره ۰۲۱۵۱۴۹ تماس بگیرند یا به پایگاه اینترنتی www.rai.ir مراجعه کنند.

تداوم عرضه مرغ به قیمت مصوب در فروشگاه ها
مشــاهدات حاکی از آن اســت که مرغ با نرخ مصوب و حتی کمتر در میادین و 
برخی فروشگاه عرضه می شود.بر اساس مشاهدات میدانی مرغ با نرخ مصوب  و حتی 

کمتر از این نرخ در میادین میوه و تره بار و برخی فروشگاه ها عرضه می شود.
گفتنی است چندی پیش وزارت جهادکشاورزی قیمت مصوب مرغ برای مصرف 
کننده را کیلویی ۷۳ هزار تومان تعیین کرد.بنا بر مشــاهدات در برخی از مغازه های 
فروش محصولات پروتئینی نیز این نرخ رعایت نمی شــود و برخی از فروشــندگان 
اعلام کردند که خودشان نیز با نرخ بالاتر مرغ خریداری کرده اند که البته با توجه به 

صحبت های مسوولان و تدابیری در این زمینه، مشکلات به زودی رفع خواهد شد.

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: مجلس 
یازدهــم با تصویب قانون ســاماندهی اجاره بهای 
مسکن در کنار حفظ منافع مالکان منصف، صدای 

مستأجران شد.
محمدباقــر قالیباف در نطق پیش از دســتور 
خود در جلسه علنی مجلس ضمن تسلیت سالروز 
شهادت امام جواد )ع( به ارائه گزارشی در خصوص 

وضعیت مسکن در کشور پرداخت.
وی افــزود: همه مــا می دانیم که مســکن از 
مهمترین مسائل مردم در سبد هزینه های خانوار 
محسوب می شود. رئیس مجلس شورای اسلامی 
در ادامه گفت: به همین دلیل در نقشه راه مجلس 
یازدهم برای تحول در قوانین اقتصادی کشور این 
موضوع از اهمیت زیادی برخوردار بوده است که با 
طرح ساماندهی اجاره بهای مسکن، قوانین سه گانه 

مجلس برای مسکن نهایی شد.
وی با بیان اینکه مجلس یازدهم در مدت زمان 
فعالیت خود ســه گام اساســی و مهم برای حل 
معضل مسکن برداشت، تصریح کرد: برای تسهیل 

تولید مســکن، طرح جهش تولید مسکن تصویب 
شد تا دســت دولت برای ساخت مسکن باز شود 
و دولت به پشــتوانه همان قانون به دنبال ساخت 

مسکن است.
رئیس مجلس افــزود: برای وارد کردن چندین 
میلیون مســکن احتکار شده به بازار مسکن قانون 
مالیات بر اجاره های خانــه های خالی تصویب و 
ابلاغ شد و در گام آخر، مجلس در هفته گذشته با 
تصویب یک قانون موثر با استفاده از تجربه بسیاری 
از کشورهای پیشرفته دنیا زیرساخت قانونی برای 

مقابله با آشفته بازار اجاره مسکن را ایجاد کرد.
قالیباف در ادامه عنــوان کرد: جریان های ذی 
نفع ســال های طولانی بــرای قوانین حوزه اجاره 
مسکن را به ضرر مستأجرین تدوین کرده بودند و 
مستأجر در رهاشدگی بازار اجاره بها زیر تیغ قیمت 
های غیر منصفانــه اجاره بها قــرار گرفته بودند. 
مجلس یازدهم با تصویب قانون ســاماندهی اجاره 
بهای مسکن در کنار حفظ منافع مالکان منصف، 
صدای مستأجران شد. این قانون در صورت تأیید 

شورای نگهبان و اجرای مناسب می تواند افزایش 
سالیانه اجاره بها را ضابطه مند کند و اجاره های در 
نتیجه اراده چندین دلال و واسطه و بازی با قیمت 

مسکن در سایت های اینترنتی تعیین نشود.
رئیس مجلس شــورای اسلامی در پایان گفت: 
اجــرای این قانون به اهتمام ویــژه دولت نیازمند 
اســت و با توجه به مشارکت دولت در تصویب این 
قانون و جدیتی که در دولت وجود دارد، ان شاءالله 
در فرصت منطقی با اقدامات دولت شــاهد تحول 

عملیاتی در بازار مسکن خواهیم بود.

خبر بازگشــت خودروی ســواری به بورس کالا 
طی هفته گذشــته، گردوخاک زیادی به پا کرد و با 
مخالفت شــورای رقابت و وزارت صمت مواجه شد؛ 
بــا این همه خبری از توقف عرضه نیســت و بورس 
کالا پس از حدود چهار ماه، دوباره میزبان خودروی 

سواری خواهد بود.

آخریــن عرضه خودروی ســواری در بورس کالا 
به دوم اسفندماه سال گذشته برمی گردد که در آن 
تاریخ ۱۰ هزار دستگاه پژو ۲۰۷ دستی از سوی ایران 
خودرو در بورس عرضه شد اما پس از آن و با وجود 
آنکه این شرکت متعهد به عرضه بود، خبری از عرضه 
خودرو در بورس کالا نه تنها از ســوی ایران خودرو 

بلکه از سوی هیچ شرکت دیگری نشد.
شاید یکی از دلایل این توقف این بود که شورای 
رقابــت بازار خودرو را انحصاری تشــخیص داد و بر 
ادامه فعالیت ســامانه یکپارچه فروش خودرو تاکید 
کرد. در هر صورت از اسفندماه سال گذشته تاکنون 
همواره یکی از ســوالات مهم خودرویی-بورسی این 
بود که آیا خودروی سواری به بورس بازخواهد گشت 

یا خیر؟
*ابهام 3 ماهه

ســوالی که هیچ مقام مســئولی هیــچ جواب 
مشخصی به آن نمی داد. بر این اساس فاطمی امین 
وزیر سابق صمت در آخرین نشست خبری خود در 
پاســخ به ســوالی در مورد عرضه خودرو در بورس 
کالا گفتــه بود که در این رابطــه هنوز جمع بندی 
وجود ندارد. در این میان اما مجید عشــقی، رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار همواره بر این موضوع 

تاکید داشت که شرکت های خودروسازی می توانند 
خودروهای خود را در بورس عرضه کنند، این فرایند 

متوقف نشده و پذیرش ها لغو نشده است.
*فریاد مخالفات و سکوت بورسی ها

در هر حال اوایل هفته گذشــته اطلاعیه عرضه 
۶۰۰ دســتگاه دیگنیتی در بورس کالا منتشر شد، 
اطلاعیه ای که واکنش شورای رقابت را در پی داشت 
و این شــورا صراحتا اعلام کرد که عرضه خودرو در 
بورس کالا تخلف است و باید متوقف شود. همچنین 
معــاون صنایع حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در نامه ای خطاب به مدیرعامل گروه صنعتی 
بهمن موتور ضمن تاکید بر اینکه عرضه  خودرو تنها 
بایستی از مسیر ســامانه یکپارچه فروش خودروها 
باشــد، اعلام کرد که بایســتی عرضه ۶۰۰ دستگاه 

دیگنیتی پرستیژ در بورس کالا لغو شود.
اما در آن سوی ماجرا بورسی ها عرضه خودرو در 
بورس را قانونــی می دانند و بر این باورند که دلیلی 
ندارد شــورای رقابت مصوبه شــورای عالی بورس 
را ملغی کند. تاکنــون نیز اطلاعیه عرضه دیگنیتی 
در ســایت بورس کالا پابرجاست و همین اطلاعیه 
می تواند به تنهایی سندی برای این موضوع باشد که 

فعلا خودرو در بورس ماندنی است.

رئیس خانه ملت: 

مجلس با تصویب قانون ساماندهی اجاره مسکن، صدای مستاجران شد

رئیــس کل بانک مرکزی گفت: نرخ ارز در اقتصاد ما عامل اصلی بی ثباتی اقتصاد و 
تثبیت اقتصادی در این زمینه ضروری است.

محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در سی امین همایش سالانه سیاست های 
پولی و ارزی با اشاره به آنچه که بانک مرکزی انجام داده و آنچه می خواهد انجام دهد، 
بیان کرد: ما متعهدیم که بانک مرکزی در یک فضای شفاف سیاست های خود را اعلام 

کند و به اجرای آن چه اعلام کرده متعهد شود.
وی با اشاره به ضرورت ها و سیاست های تثبیت اقتصادی، با ارائه تعریفی از سیاست 
تثبیت گفت: سیاست تثبیت به معنی سیاست ها و اقدامات طراحی شده توسط دولت و 
بانک مرکزی طی دوره بی ثباتی اقتصادی )رکود تورم بیکاری بحران بدهی و غیره( در 
راستای بازگرداندن ثبات به اقتصاد است؛ بنابراین منظور ما شاخص های اقتصاد کلان 

و هدف ما کنترل تورم است.
رئیس کل بانک مرکزی به فرمایش رهبری درباره سال مهار تورم اشاره کرد و گفت: 
برای اجرای یک سیاســت باید آن را در چارچوب یک نظریه علمی انجام دهیم. نظریه 

ما تثبیت اقتصادی است.
وی اظهار کرد: نرخ ارز در اقتصاد ما عامل اصلی بی ثباتی اقتصاد و تثبیت اقتصادی 

در این زمینه ضروری است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به نظر مکاتب مختلف برای ورود سیاست گذار و 
دخالت برای کنترل بی ثباتی ها گفت: نمی توان کنار نشست تا اقتصاد به ثبات برسد و 

برای ایجاد ثبات باید دخالت کرد.
فرزین گفت: مجموعه سیاست هایی که در بانک مرکزی و سایر دستگاه های اقتصادی 

انجام می دهند را به عنوان سیاست تثبیت می شناسیم.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: پس از بیانات رهبر انقلاب برنامه ای برای مهار تورم و 
رشد تولید تدوین کردیم و پس از تایید از سوی دولت در دستور کار قرار گرفته است. 
البته از سیاســت های مالی غافل نیستیم و این سیاســت های مالی و پولی باید با هم 

هماهنگ باشند تا اثرگذاری داشته باشند.
*نوسان نرخ ارز عامل اصلی بی ثباتی اقتصادی

رئیس کل بانک مرکــزی در ادامه تاکید کرد: موضوع نرخ ارز، همه را نگران کرده، 

البته در هفته های اخیر کاهش  یافته است. نوسان نرخ ارز به سایر بازارها علامت می دهد 
و باعث بی ثباتی می شود.

فرزین گفت: تقاضای ارز در بازار غیررسمی ما عموماً مربوط به چند عامل از جمله 
قاچاق، فرار سرمایه و تقاضای ارز برای پوشش زیان  )کاهش قدرت خرید احتمالی ناشی 

از نااطمینانی های آینده( است.
 وی در ادامه با اشاره به منابع عرضه ارز در بازار غیررسمی گفت: منابع اصلی عرضه 
ارز نیز شامل صادرکنندگان کالاهای قاچاق، صادرکنندگان کالاها و خدمات )عدم ایفای 

به موقع تعهدات ارزی( هستند.
فرزین گفت: برخی به بازار غیررســمی می گویند بازار آزاد در حالی که هیچ بازاری 
بدون مقررات و تنظیم گری نیست. بازار ارز آزاد دنیا فارکس است که پر از مقررات است 
و هیچکس نمی تواند پول قاچاق در آن معامله کند اینطور نیست که شناسایی صورت 

نگیرد و معلوم نباشد چه پول هایی معامله می شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به ویژگی های بازار غیررســمی اظهار کرد: درجه 
بالای ریســک فعالیت فعالان این بازار، دسترســی محدود به اطلاعات، کم عمق بودن 
بازار، حساسیت پایین نسبت به متغیر های بنیادی و حساسیت بالای نرخ نسبت به اخبار 

تحولات سیاسی و بین المللی از ویژگی های بازار غیررسمی ارز است.
وی ادامه داد: در این بازار بســتر مناسبی برای سفته بازی و معاملات فردایی فراهم 
است و متاسفانه از شبکه های اجتماعی در راستای تعیین قیمت غیرواقعی ارز استفاده 

می شود.
فرزین با اشاره به شاخص های کلیدی در بازار غیررسمی از سال ۹۰ تاکنون تصریح 
کرد: ضریب تغییرات بسیار بالاست و به عنوان نمونه در سال ۹۷ حدود ۳۰ درصد و در 
ســال ۱۴۰۱ حدود ۱۹.۵ درصد تغییر کرد و سال ۹۱ هم ۲۸.۴ درصد شد. با توجه به 
این مسائل سیاست تثبیت حائز اهمیت است چرا که هیچ ثباتی در این نرخ وجود ندارد.

وی با اشاره به حساسیت های اخیر گفت: وقتی یک اظهار نظر دروغ و بی اساس بازار 
را برهم می زند یعنی بازار ارز بسیار بی ثبات است. تحولات دلار در بازار غیررسمی ناشی 
از انتظارات است که تغییر می کند که بیشتر ناشی از تحولات سیاسی و روابط خارجی 

و مسائل تحریمی است و هیچ دلیل بنیادی ندارد.

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: رابطه نرخ دلار در بازار غیررســمی و سکه ۹۰ 
درصد، با مســکن شــهر تهران ۶۱.۵ درصد و با خودرو های خارجی ۶۵ درصد است؛ 

بنابراین رابطه عمیقی بین بازار دارایی و دلار این بازار وجود دارد.
*چرا تثبیت اقتصادی؟

وی در پاسخ به این پرسش که چرا تثبیت مهم است، اظهار کرد: نرخ تورم بالاست و 
نوسانات بیش از حد معمول است. فعالان اقتصادی و مردم به سیاست های اعلامی توجه 
کمی دارند. القای دلهره و ترس از آینده به روال عادی تبدیل شده و عملکرد شاخص ها 
هم به بی اعتمادی دامن زده اســت در نتیجه تثبیت اقتصادی سپس اجرای سیاست 
اصلاحی ضروری است. همچنین تقویت حکمرانی و اعتباربخشی به سیاست های پولی و 

ارزی و اعتباری لازم است که باید برای تحقق تثبیت عملیاتی شود.
وی به یک مطالعه علمی درباره تجربه تثبیت ارزی در شیلی و آرژانتین اشاره کرد که 
هر دو مورد که با تورم های بالا مواجه و هر دو سیاست تثبیت را دنبال کردند اما یکی 
شکست خورد و دیگری موفق شد. این مقاله توضیح می دهد که علت ناکامی آرژانتین 

به بی اعتمادی و موفقیت شیلی به وجود اعتماد بازمی گشت.
*چرخه هراس و تورم باید متوقف شود

رئیس کل بانک مرکزی با مروری بر عملکرد اقتصاد ایران گفت: عامل اصلی تورم در 
دهه ۹۰ در ابتدا ناشــی از شوک ارزی بوده است، این شوک باعث ایجاد هراس و ترس 
در بازارها شده و این هراس به فرار سرمایه شدید انجامیده است. فرار سرمایه در ادامه 

به افزایش نرخ ارز منجر شده است.
وی ادامــه داد: افزایش نــرخ ارز باعث افزایش ارزش دارایــی ها و افزایش تقاضای 
پول می شــود و این عامل به افزایش عرضه پول منجر می شــود که در نهایت به تورم 
می انجامــد. او در این زمینه توضیح داد که وقتی افزایش تقاضای پول بوجود می آید، 

سیاست گذار ناچار به افزایش عرضه پول می شود که به تورم منجر می شود.
فرزین تاکید کرد: تورم دوباره به هراس و ترس در بازارها منجر می شود و این چرخه 
ادامه پیدا می کند. رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد که باید این چرخه شکسته شود.

وی در ادامه با اشاره به محورهای سیاست تثبیت اقتصادی گفت: یکی از سه محور 
اصلی سیاســت تثبیت اقتصادی شامل ثبات بخشــی و پیش بینی پذیر نمودن بازار 

ارز اســت. در صورتی که اقتصاد پیش بینی پذیر نشود سیاست تثبیت موفق نخواهد 
شــد.محور دوم کنترل نقدینگی میباشد. اگر نقدینگی کنترل شود که هم با سیاست 
پولی و هم سیاســت مالی کنترل می شود، پس از یک دوره زمانی این موضوع دوباره 
خود باعث افزایش نرخ ارز می شود.محور سوم که بسیار مهم است به تقویت نظام تنظیم 

گری در بازارهای مالی )پولی ارزی و اعتباری( برمی گردد.
*دخالت دولت در بازار ارز امری مرسوم در دنیاست

وی در ادامه با اشــاره به اقداماتی که بانک مرکزی انجام داده و در آینده می خواهد 
انجام دهد، گفت: طی ســال ۸۹ تا ۱۴۰۱ میزان مداخله بانک مرکزی به نرخ بازار در 
بازار غیر رسمی بالغ بر ۵۷ میلیارد دلار بوده است که از این رقم بیش از ۱۴ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون دلار مربوط به اسکناس و ۴۲ و نیم میلیارد دلار مربوط به حواله بوده است.

فرزین در پاســخ به انتقاد برخی نسبت به اینکه چرا بانک مرکزی دلار می فروشد، 
توضیــح داد: بانک مرکزی باید بخشــی از ارزی که دولت به او می دهد را بفروشــد و 

نمی تواند همه را ذخیره کنند.
او در ادامه درباره رویکردهای ارزی کشورها یاد آور شد: ۱۳ درصد از نظام های ارزی 
۱۹۰ کشور دنیا در ۲۰۲۱ یک نرخ سخت را برای ارز در نظر گرفتند ) Hard prg( و 

۴۷ درصد از نظام های ارزی نظام soft peg داشته اند.
فرزین تاکید کرد: تعداد نظام های شــناور کمتر اســت. دخالت در بازار ارز و تلاش 
برای تثبیت نرخ ارز امری بســیار مرســوم در بانک های مرکزی دنیا است و منحصر به 

کشور ما نیست.
او در پاســخ به کسانی که روی نرخ شناور تاکید می کنند اظهار کرد: باید به تجربه 
ســایر کشورها نگاه کنند و ببینند کدام کشــورها از نرخ شناور استفاده می کنند. اکثر 
کشــورها دخالت و تثبیت می کنند و اگر این کار صورت نگیرد اعتماد شکل نخواهد 

گرفت.
رئیس کل بانک مرکزی یادآور شد: از سال ۹۷ تا ۱۴۰۱ بین ۶ تا ۸ نرخ ارز مختلف 
داشته ایم و هم سه نرخ شامل نرخ حواله کالاهای اساسی، اسکناس ای تی اس و حواله 
ای تی اس داریم و توانسته ایم تعداد نرخ ها را کاهش دهیم، البته عموماً این تعداد بالای 

نرخ ها به موضوع تحریم و مشکلات ارزی بر می گردد.

رئیس کل بانک مرکزی: کاهش شدید تورم در راه است

وزیر اقتصاد: مکانیزم اعلام هشدار فاسد شدن کالاها در بنادر و گمرک فعال شود
وزیر امور اقتصاد و دارایی بر فعال شدن مکانیزم اعلام هشدار فاسد شدن کالاها در بنادر و گمرک تاکید کرد. سید احسان خاندوزی بر فعال شدن مکانیزم اعلام هشدار فاسد شدن کالاها در بنادر 
و گمرک تاکید کرد و گفت: هر جایی دولت یک محموله دارد که ممکن است منقضی یا فاسد شود، باید مکانیسم هشداری وجود داشته باشد که پیش از فاسد شدن هشدار دهد که برای مثال فلان 
کالا در فلان انبار ممکن است یک یا دو ماه دیگر فاسد شود.وی گفت: بالاترین مقام دستگاه در مورد اینکه چه بخشی از کالاهای موجود در معرض آلودگی و فساد است مسئول است.خاندوزی درباره 
آلودگی کالاها افزود: در این امر تفاوتی بین بخش خصوصی و دولت وجود ندارد و همه برای عدم آلودگی کالاها باید تلاش کنند چرا که این کالاها اموال عمومی مردم هستند.وی ادامه داد: محموله ای 
با پول ملت و دولت خریداری شده که ممکن است در تابستان فاسد شود که باید از این امر جلوگیری کرد.

گردوخاک ها فایده نداشت، 

خودرو در بورس 
ماندنی است!

خبر

خبر
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رئیس کمیسیون اصل نود مجلس 
شــورای اسلامی با اشــاره به تبعات 
افتتاح زودهنگام خط لوله انتقال نفت 
گوره به جاســک در دولت گذشــته 
تاکیــد کرد: کمیســیون اصل نود با 
جمع آوری مستندات این موضوع را 
در قالب شــکایت سوم از دولت آقای 
روحانــی در دســتگاه قضایی دنبال 

خواهد کرد.
نصرالله پژمانفر در حاشــیه جلسه 
علنی مجلس شــورای اسلامی و در 
نشست خبری ضمن تشریح آخرین 
وضعیــت بررســی پرونده های نفتی 
دولت دوازدهم از ســوی کمیسیون 
اصل نود بیان کرد: ما از سال ۱۳۹۸ 
درگیر ایــن بحث بودیم. در ســال 
۱۳۹۳ برای این که بتوانیم انتقال نفت 
و فروش آن را از محلی غیر از جزیره 
خارک و در داخل خلیج فارس دنبال 
کنیم به عنوان پدافند غیرعامل بحث 
انتقال نفت از گوره به جاسک مطرح 
شد تا در شرایط اضطراری بتوانیم در 
دریای عمان نفت خود را بفروشــیم. 
البته ایــن طرح از زمان دفاع مقدس 
که به کشــتی های نفتــی ما حمله 

می کردند مطرح شد.
وی در ادامه اظهار کرد: از ســوی 
دیگــر هدف دیگر اجــرای این خط 
لولــه فاصله گرفتن از خام فروشــی 
بود. قرار بود در جاسک پالایشگاه ها، 
پتروپالایشگاه ها و پتروشیمی تاسیس 
کرده و ما بتوانیم با انتقال نفت خود 
از گوره به جاسک آن را به فرآورده ای 
اقتصادی تبدیل کنیم. در سال ۱۳۹۸ 
در شرایطی این پروژه افتتاح عملیاتی 
شــد که زودهنگام بود و این افتتاح 
زودهنــگام خســارت های زیادی را 

به کشــور وارد کرد. وزیر نفت دولت 
وقت اصرار داشتند که به عنوان یک 
کار بزرگ این پــروژه باید در دولت 
آنها افتتاح شود. بالغ بر یک میلیارد 
و ۷۰۰ میلیــون دلار برای این پروژه 
هزینه شــده بود اما به دلیل داشتن 
نواقص متعدد کمیســیون اصل نود 
هشدار داد که این خط لوله نباید در 
آن مقطع افتتاح شود اما علی رغم این 
تذکرات این خط لوله افتتاح شــد و 

نفت به لوله تزریق شد.
رئیس کمیســیون اصــل نود در 
ادامــه تصریح کرد: اهم مشــکلاتی 
که در این پروژه وجود داشــت نبود 
ایســتگاه تقویت فشار در مسیر خط 
انتقــال بود. از پنــج تلمبه خانه کلا 
یک تلمبه خانه به صورت ناقص کار 
می کرد مســاله دوم نبود مخازن بود. 
براساس استاندارد باید در جاسک ۲۰ 
مخزن که ظرفیت ۵۰۰ هزار شبکه را 
داشت تاسیس می شد، اما حتی یک 
مخزن هم در جاســک ایجاد نشده 
بود. از لحاظ زیســت محیطی نباید 
نفت مستقیم از سطح لوله به کشتی 
واگذار شود چرا که هم خطرات جانی 
به همراه دارد و هم خطرات زیســت 
محیطی خواهد داشت. نفت ابتدا باید 
به مخازن برده شود و سپس از مخزن 
به کشــتی بارگذاری شــود اما چون 
مخزنی تاســیس نشده بود مستقیما 
نفت از خط لوله به کشتی بارگذاری 

می شد.
وی ادامه داد: اشــکال دیگر نبود 
گوی شناور بود. گوی شناور در دریا 
قرار می گیرد و متناســب با فشار آب 
و شــرایط محیطی باید طراحی شود 
اما چون در آن مقطع گوی شــناور 

نداشــتیم از عســلویه یک مورد را 
آوردند و چون متناسب با این محیط 
نبود غرق شــد که خود این موضوع 
بالغ بــر ۲۵ میلیون دلار به کشــور 
خســارت وارد کرد. از طــرف دیگر 
برای این که اصرار داشــتند تا پروژه 
زودتر افتتاح شــود بــه پیمانکارها 
فشــار آوردند و به دنبال این موضوع 
بخشــی از کار بی کیفیت پیش رفت. 
لوله ها براساس اســتاندارد و شرایط 
محیطی جایگذاری نشد عدم رعایت 
نکات ایمنی ســبب می شود تا عمر 
خط لوله کاهش پیــدا کند از طرف 
دیگر سیستم کاتودیک که از خردگی 
لوله ها جلوگیــری می کند نیز وجود 
نداشــت که این امر می تواند ســبب 

آسیب رسیدن به لوله ها شود.
وی در ادامه تاکید کرد: علی رغم 
همــه این اشــکالات آقــای زنگنه 
اصرار داشــت تا در دولــت دوازدهم 
به عنــوان افتتاح این خط لوله بریده 
شود علی رغم این که کمیسیون اصل 
نود هشــدار داد که عواقــب افتتاح 
زودهنگام این خط لوله متوجه شما 
خواهــد بود اما این اتفــاق در دولت 
گذشــته افتاد. بنده در همان مقطع 
نامــه ای محرمانه بــه رئیس جمهور 
وقت نوشتم و نسبت به مخاطرات و 
عواقب افتتاح زودهنگام این خط لوله 
هشدار دادم اما توجهی نشد. از طرف 
دیگر نکته حائز اهمیت این است که 
هزینه انتقال نفت با خط لوله چندین 
برابر هزینه انتقال نفت با کشتی است 
و دنیا به ما می خندند که ما از جزیره 
خــارک از طریق خط لوله نفت را به 
جاســک انتقال دهیم و سپس آن را 
در دریای عمان بفروشــیم. قرار بود 

این خط لوله با این هدف افتتاح شود 
که در جاسک پتروشیمی و پالایشگاه 
تاسیس شده و در آنجا مورد استفاده 
قرار گیرد. افتتاح زودهنگام این پروژه 
خسارت زیادی را به کشور وارد کرد 
و ما از لحــاظ حقوقی این موضوع را 

پیگیری می کنیم.
رئیس کمیســیون اصــل نود در 
ادامه اظهار کــرد: اما بعد از روی کار 
آمدن دولت ســیزدهم مــا نزد وزیر 
نفت رفته و اعــلام کردیم که اجازه 
نمی دهیم این یــک میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون تومان هزینه شــده برای این 
پروژه معطل مانــده و هدر رود و لذا 
برای تکمیل و افتتاح واقعی این خط 
لولــه اقداماتی از جملــه احداث ۱۰ 
پست برق و تکمیل ۳۰۰ پست برق، 
تکمیل ۳۰۰ کیلومتر خط انتقال برق 

و ۱۰۰۰ کیلومتر فیبر نوری، تکمیل 
کلیه ایستگاه های حفاظت کاتودیک، 
رفع نواقــص تلمبه خانه ها و تکمیل 
ایستگاه های توپکرانی با جدیت دنبال 
شد. از طرف دیگر خام فروشی نفت 
توجیهی ندارد؛ ما پیگیر این هستیم 
تا از جاسک تا پالایشگاه بندرعباس 
حــدود ۳۷ کیلومتــر خــط انتقال 
تاسیس شود. سه تا کشتی هر هفته 
نفت خــام را از گوره به پالایشــگاه 
بندرعباس می برد. با تکمیل این ۳۷ 
کیلومتر خط انتقال دیگر مســتقیم 
نفت از گوره به پالایشگاه بندرعباس 
می رود و هــدف اصلی ما در رابطه با 

این پروژه محقق می شود.
پژمانفر ادامــه داد: در این دولت 
افتتاح واقعی این پروژه صورت خواهد 
گرفت. با توجه به خســارت هایی که 

این پروژه بــه کشــور وارد کرده از 
طریق دستگاه قضایی آن را پیگیری 
خواهیم کرد. بنده تاکنون دو پرونده 
را از شخص آقای روحانی به دستگاه 
قضایی فرستادم یکی در حوزه بورس 
بــود و دیگری در ارتباط با مداخلات 
ارزی. از رئیــس قــوه قضاییه انتظار 
می رود بــه این دو پرونده شــکایت 
رســیدگی کند و یا قرار منع تعقیب 
صادر کند و یا به پرونده رســیدگی 
کند و اجــازه ندهد حــق مردم که 
بیش از ۷۰۰ شــکایت به کمیسیون 
اصل نود رســیده بود ضایع شود. در 
ارتباط با ایــن پروژه خط لوله انتقال 
نفت نیز مســتندات لازم جمع آوری 
شــده و به عنوان ســومین شکایت 
از آقای روحانی به دســتگاه قضایی 

خواهد رفت.

معاون اول رئیس جمهوری مطرح کرد؛

سرمایه گذاری در زمینه پتروپالایشگاه ها  
اولویت  مهم دولت

معــاون اول رئیس جمهــوری گفــت: 
سرمایه گذاری در زمینه پتروپالایشگاه ها و 
توسعه شهرهای ساحلی از اولویت های مهم 

دولت سیزدهم است.
به گزارش سرزمین پوبا و به نقل از شانا، 
محمد مخبر در نشست اعضای کمیسیون 
اصل نود قانون اساســی مجلس شــورای 
اسلامی درباره مسائل اســتان هرمزگان در حوزه های مشکلات جزایر، خط انتقال 
گوره به جاســک و مســائل گمرکی که با حضور معاون پارلمانی رئیس جمهوری، 
اعضای کمیســیون اصــل نود، نمایندگان اســتان هرمزگان در مجلس شــورای 
اسلامی، اســتاندار هرمزگان و برخی مقام های ارشد محلی برگزار شد، اظهار کرد: 
ســرمایه گذاری در زمینه پتروپالایشگاه ها و توسعه شهرهای ساحلی از اولویت های 

مهم دولت سیزدهم است.
وی اســتان ســاحلی هرمــزگان را دارای ظرفیت های متعــدد و فرصت های 
منحصربه فرد در حوزه های صنعتی، دریایی، گردشگری، حمل ونقل و... دانست که 
می تواند در مسیر ارتقای معیشت مردم و توسعه کشور استفاده شود و برای بالفعل 

کردن این ظرفیت باید از توان مردم و بخش خصوصی بیشتر بهره گرفت.
در این نشســت نصرالله پژمانفر، رئیس کمیســیون اصل نود مجلس با اشــاره 
به بازدیدها، بررســی و احصای مســائل اســتان هرمزگان، گزارشی از مشکلات و 

آسیب شناسی های انجام شده در این حوزه ها ارائه کرد.
طبق این گزارش و درباره خط لوله انتقال گوره به جاسک با توجه به اقدام های 
دولت سیزدهم در زمینه های احداث و راه اندازی پست های برق، خطوط فیبر نوری، 
تلمبه خانه، مخازن و دیگر تجهیزات مقرر شــد بــا همکاری و اهتمام دولت درباره 
تکمیل این خط انتقال اقدام هایی برای تحویل این خط به شــرکت ملی پالایش و 

پخش فرآورده های نفتی انجام شود.
مقرر شد با احداث پالایشگاه و پتروپالایشگاه، تکمیل خطوط انتقالی و برطرف 
کردن مشــکلات حقوقی و اجرایی احداث پالایشــگاه های نگین مکران و شــهید 
ســلیمانی، خــط انتقال گوره به جاســک در زمینه صــادرات و تولید محصولات 

پتروشیمی و فرآورده های نفتی نیز فعال شود.
معاون اول رئیس جمهوری همچنین دستور داد تا با تشکیل گروهی با همکاری 
وزارت نفت، استانداری هرمزگان و شورای توسعه سواحل مکران طرح اتصال زنجیره 

معدنی جنوبی کشور به پالایشگاه های سواحل مکران بررسی شود.

قیمت نفت سنگین ایران کاهش یافت
جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشان 
داد قیمت نفت سنگین ایران ماه میلادی 
گذشته، بیش از ۹ درصد کاهش پیدا کرده 
است. جدیدترین گزارش بازار نفت سازمان 
کشورهای صادر کننده نفت )اوپک( نشان 
داد قیمت نفت سنگین ایران در ماه مه، به 
۷۶ دلار و ۴۷ سنت در هر بشکه رسید که 
هشت دلار و ۱۱ سنت معادل ۹.۶ درصد در مقایسه با قیمت ۸۴ دلار و ۵۸ سنت 
در آوریل، کاهش داشــت. میانگین قیمت نفت سنگین ایران از ابتدای سال ۲۰۲۳ 
تاکنون، به ۸۰ دلار و ۴۶ سنت در مقایسه با ۱۰۲ دلار و ۹۲ سنت در مدت مشابه 

سال ۲۰۲۲ رسیده است.
ارزش ســبد نفتی اوپک در مه، به ۷۵ دلار و و ۸۲ سنت در هر بشکه رسید که 
هشت دلار و ۳۱ سنت معادل ۹.۹ درصد در مقایسه با قیمت ۸۴ دلار و ۱۳ سنت 
در آوریل، افزایش داشت. با این حال، میانگین ارزش سبد نفتی اوپک از ابتدای سال 
۲۰۲۳ تاکنون، به ۸۰ دلار و ۱۷ سنت در هر بشکه رسید که در مقایسه با میانگین 
قیمت ۱۰۲ دلار و ۸۰ ســنت در مدت مشابه ســال گذشته، ۲۲ دلار و ۶۳ سنت 

معادل ۲۲ کاهش نشان می دهد.
طبــق آمار منابع ثانویه اوپک، مجموع تولید نفت اوپــک در ماه مه، به ۲۸.۰۶ 
میلیون بشــکه که در روز رســید که بر مبنای ماه به ماه، ۴۶۴ هزار بشکه در روز 
کاهش داشــت. تولید نفت در نیجریه، ایران و آنگولا افزایش پیدا کرد در حالی که 
تولید در عربســتان سعودی، امارات متحده عربی و کویت کاهش یافت. تولید نفت 

ایران با ۶۱ هزار بشکه در روز افزایش، به ۲.۶۷۹ میلیون بشکه در روز رسید.

نماینده مردم نهبندان و سربیشه در مجلس:

 توسعه دیپلماسی انرژی دولت
 ابزاری برای افزایش قدرت سیاسی است

نماینده مردم نهبندان و سربیشــه در مجلس گفت: کشورهای آمریکای 
لاتین دارای ظرفیت های ارزشمند برای توسعه دیپلماسی انرژی کشور هستند 

و تقویت روابط با آنها ابزاری برای افزایش قدرت سیاسی است.
به گزارش سرزمین پوبا و به نقل از شانا، مصطفی نخعی درباره دستاوردهای 
سفر آیت الله رئیســی، رئیس جمهوری و هیئت همراه به سه کشور آمریکای 
لاتین گفت: ایران و ونزوئلا در زمینه انرژی مراوده های زیادی دارند. ونزوئلا از 
منابع زیاد نفتی برخوردار است و جمهوری اسلامی هم از دارندگان مهم منابع 

هیدروکربنی، نفتی و گازی به شمار می رود.
وی افزود: جمهوری اســلامی ایران از بنیانگذاران اوپک است و اثرگذاری 
لازم را در موضــوع نفت و انــرژی دارد و تجربه های ارزشــمندی در زمینه 

مهندسی و اجرایی در صنعت نفت و گاز اندوخته است.
نماینده مردم نهبندان و سربیشــه در مجلس با اشــاره به ظرفیت بالای 
همکاری ایران و کشــورهای آمریکای لاتین در حوزه انرژی تصریح کرد: این 
کشــورها از منابع انرژی قابل قبولی برخوردارند و در مقابل ایران دانش کافی 

مهندسی برای رفع نیاز این کشورها دارد.
نخعی با بیان اینکه دولت ســیزدهم فعالیت های ارزشمندی برای توسعه 
دیپلماسی انرژی در پیش گرفته است، افزود: زمینه های همکاری ارزشمندی 
با توجه به تلاش های وزارت نفت میان ایران و برخی کشورهای آمریکای لاتین 
شکل گرفته است که این شرایط در بی اثر کردن تحریم ها و افزایش ارزآوری 

تأثیر فراوانی خواهد داشت.
وی با تأکید بر اینکه بیشتر پالایشگاه های کشورهای آمریکای لاتین به دلیل 

بی بهره بودن از دانش مهندسی غیرفعال هستند، گفت: با ارائه خدمات فنی و 
مهندسی ایران به این پالایشگاه ها و صدور فرآورده های نفتی به آنها، اثرگذاری 
بسیار قدرتمندی میان کشورهای منطقه و فضای بین الملل خواهیم داشت، 

همچنین کمک شایانی به اقتصاد کشور می شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس دیپلماسی دولت سیزدهم به ویژه وزارت نفت 
را در حوزه انرژی مثبت ارزیابی کرد و یادآور شــد: دولت اهمیت انرژی را در 
ســطح منطقه و بین الملل به خوبی درک کرده است و جدای از گفت وگوهای 
سیاسی که بین ما و دیگر کشــورها در جریان است، وزارت نفت دیپلماسی 
انرژی را به شایستگی میان کشورهای منطقه و فضای بین الملل توسعه داده 

است.
نخعــی با تأکید بر اینکه دولت توســعه دیپلماســی انــرژی را به فضای 
سیاســی گره نزده اســت، گفت: بهبود روابط در حوزه انرژی با کشــورهایی 
نظیر ترکمنستان، بعضی از کشورهای اروپایی، کشورهای منطقه و همسایه و 
اســتفاده از ظرفیت های موجود در این حوزه می تواند ایران را به قطب گازی 

منطقه تبدیل کند.
وی کشورهای آمریکای لاتین را از جمله ظرفیت های ارزشمند برای توسعه 
دیپلماسی انرژی کشور برشمرد و اظهار کرد: تقویت دیپلماسی انرژی کشور، 
ابزاری برای افزایش قدرت سیاسی است که جایگاه ایران را بیش از گذشته در 

منطقه و فضای بین الملل ارتقا می دهد.

مدیــرکل دفتر امور بیابان ســازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری اظهار کرد: ۸۸ 
درصد کشور در کمربند خشک جهانی و 
۳۰ میلیون هکتار از مساحت آن نیز تحت 

تاثیر فرسایش بادی قرار دارد.
روز گذشــته )۱۷ ژوئن مصادف با ۲۷ 
خرداد( روز جهانــی مقابله با بیابان زایی 
اســت. روز جهانی مبارزه بــا بیابان زایی 
و خشکسالی هر ســاله به منظور ارتقای 
آگاهــی عمومی از تلاش های بین المللی 
برای مبارزه با بیابان زایی گرامی داشــته 
می شود. این روز، فرصتی منحصر به فرد 
برای یادآوری این مسئله به همگان است 
که خنثی ســازی روند تخریــب زمین از 
طریق حل مسئله، مشارکت قوی جامعه 
و همکاری در همه سطوح قابل دستیابی 
اســت.  روز جهانی مبــارزه با بیابان زایی 
و خشکســالی در ســال جاری میلادی 
)۲۰۲۳( با شعار »نقش و حقوق زنان در 
مدیریت پایدار ســرزمین« گرامی داشته 

می شود.  
* 88 درصد مســاحت ایران در 

کمربند خشک جهانی  
دکتر وحید جعفریان به مناسبت روز 
جهانی مقابله بــا بیابان زایی اظهار کرد: 
کشــور ایران به لحاظ واقع شــدن روی 
کمربند خشک جهان کمتر از یک چهارم 

میزان بارش جهانــی را دریافت می کند. 
قریب به ۸۸ درصد مســاحت کشور در 
کمربند خشک جهانی قرار گرفته است. 
بر اساس آخرین مطالعات صورت گرفته 
در کشور در سال ۹۸ مشخص شد حدود 
۳۰ میلیون هکتار از مساحت کشور  تحت 
تاثیر فرسایش بادی است که از این سطح 
۱۴ میلیــون هکتار به منابع زیســتی و 

اقتصادی کشور خسارت وارد می کند. 
وی ادامه داد: میزان خسارت مستقیم 
وارد شده بر اساس هجوم ماسه های روان 
به اراضی کشــاورزی، اماکن مســکونی 
شــامل شــهرها و روســتاها، صنایع و 
تاسیسات زیربنایی راه های مواصلاتی و ... 
بر اســاس مطالعه انجام شده در سال ۹۸ 
بالغ بر ۶۰۰ میلیون دلار در سال است.  

* چرا فرســایش بادی در کشور 
شدت یافته است؟   

مدیــرکل دفتر امور بیابان ســازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری درباره دلایل 
افزایش شدت فرســایش بادی در کشور 
اظهار کرد: از جملــه علل اصلی افزایش 
شدت فرسایش بادی و آسیب های ناشی 
از آن در کشــور طــی دهــه اخیر، افت 
آب های زیرزمینی، عدم تامین رطوبت و 
حقابه دشت های سیلابی مناطق بیابانی، 
تغییرات کاربری اراضی و پیامدهای ناشی 

از تغییر اقلیم نظیر اســتمرار خشکسالی 
اســت.  وی به راهکارهای مقابله با توفان 
ماســه و گرد و خاک اشاره کرد و گفت: 
اولیــن گام در مقابله با پدیده توفان های 
ماسه و گرد و غبار، کنترل عوامل تخریب 
و اصلاح روش هــای مدیریتی به ویژه در 
حوزه مدیریت منابع آب است. در مرحله 
بعــدی نیز بایــد اســتفاده از روش های 
بازسازی ســرزمین و تثبیت کانون های 
بحران ایجاد شده با اولویت پیشگیری از 

تخریب سرزمین مورد توجه قرار گیرد.  
جعفریان ادامه داد: شناسایی و پایش 
مناطق برداشــت رســوبات بادی امکان 
مدیریــت و برنامه ریزی جهــت کنترل 
توفان های ماســه گرد و غبــار را فراهم 
می کند. مدیریت پایدار ســرزمین طیف 
وسیعی از برنامه های مدیریتی و اجرایی 
را شامل  می شــود و در حوزه مأموریتی 
این ســازمان در برگیرنده سیاســت ها و 
برنامه های مدیریــت زمین و حفاظت از 
عرصه های طبیعی همچنین فعالیت های 
آبخوان داری، مدیریت منابع  آبخیزداری، 
جنگلی، مدیریت مراتع و احیای مناطق 
بیابانی اســت.   وی افزود: انجام بیش از 
۸.۷ میلیون هکتار از مناطق تحت تأثیر 
و کانون های فرســایش بادی با استفاده 
از پروژه هــای نهالکاری، مدیریت رواناب، 

بذرکاری و بذر پاشــی، مالچ پاشی، قرق 
و ... بخشی از این اقدامات است. 

مدیرکل دفتــر امور بیابان ســازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری یادآور شــد: از 
پتانسیل های مناطق بیابانی رویکرد تولید 
علوفه در رخســاره های مخــروط افکنه 
پلایایی و حاشــیه پلایا )حوضه رســوبی 
بســته که در پست ترین نقطه بیابانی و یا 
فرورفتگی های طبیعی به وجود می آید.( 
است که شوری بالایی دارند. از این مناطق 
که سطحی معادل ۲.۳ میلیون هکتار در 
کشــور اســت، حدود ۶۰۰ هزار هکتار از 
آن قابلیت احیاء و توســعه با اســتفاده از 
آتریپلکس  سالسولا،  هالکنموم  گونه های 
هالوستافیس، ســالیکورنیا و ... را دارند و 

می تواند بین ۴۰۰ تا ۱۰۰۰ کیلوگرم علوفه 
خشــک تولید کند که بیشترآن ها جهت 
توســعه پرورش دام شتر مناسب هستند.  
وی تصریح کرد: این طرح  مزایای زیادی 
در ترسیب کربن، کمک به کاهش تغییرات 
اقلیمی از جملــه کاهش گرمایش زمین، 
تولید در مناطقی کــه عملاً میزان تولید 
آن ها صفر است، استراحت به اراضی مرتعی 
درجه ۳ که در حال تخریب است و ... دارد.  
جعفریان تاکید کرد: از اقدامات شاخص در 
زمینه برنامه ریزی و مدیریت مناطق بیابانی، 
تهیه برنامه ملی مدیریت مناطق بیابانی بر 
اساس قابلیت ها و محدودیت رخساره های 
مناطق بیابانی است.   وی افزود: شناسایی 
ظرفیت هــا و قابلیت هــای اکولوژیــک و 

مناطق  رخساره های  اقتصادی-اجتماعی 
بیابانی در این طرح مورد بررسی قرار گرفته 
و فعالیت های اجرایی در قالب یک برنامه 
۱۰ ســاله مبتنی بر برنامه ۱۰ ساله ارائه 
شده است. بر اســاس یافته های اولیه این 
طرح ۲۹ قابلیت اقتصادی در مناطق بیابانی 
از جمله پتانسیل های گردشگری،  کشور 
بهره برداری از گیاهان دارویی، اســتفاده از 
انرژی های تجدید پذیر قابل تعریف است 
که نقش به ســزایی در اشتغال زایی، رشد 
تولید و بهبود معیشت جوامع ساکن در این 
مناطق خواهد داشت.   به گفته مدیرکل 
دفتر امور بیابان ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری، مدیریت پایدار ســرزمین در 
حــال حاضر به عنوان یکی از اهداف اصلی 
رشد و توســعه در کشورهای جهان مورد 
توجه اســت و ســاختارهای بین المللی و 
منطقه ای مختلفی دستیابی به این هدف 
را در دســتور کار دارد. کنوانسیون مقابله 
با بیابان زایی به عنــوان مهمترین مرجع 
هماهنگ کننده مدیریت پایدار سرزمین در 
سطح جهانی، حفاظت، بازسازی و استفاده 
پایدار از اکوسیستم های طبیعی و اراضی 
کشاورزی را به منظور مقابله با پیامدهای 
تخریب سرزمین از جمله پدیده گردوغبار 
ضروری دانسته است و بر رویکرد جامع نگر، 

فراگیر و مشارکتی تاکید دارد.   

اولیــن  از  یکــی  ایــران،   *
با  مقابله  کنوانسیون  امضاکنندگان 

بیابان زایی  
وی تاکید کرد: کشور جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان یکی از اولین امضاکنندگان 
کنوانســیون مقابله بــا بیابان زایی نقش 
تبییــن  و  جریان ســازی  در  به ســزایی 
رویکردهای جهانی مقابله بــا بیابان زایی 
داشته اســت. این کشور از سال ۱۳۷۵ در 
پی تصویب در مجلس شورای اسلامیریال 
به صورت رسمی به عضویت این کنوانسیون 
در آمده است و اقدامات مرتبط را از طریق 
کارگروه ملی مقابله با بیابان زایی به تصویب 
هیات دولت رساند.   جعفریان افزود: این 
کنوانسیون در راستای تنویر افکار عمومی 
و ارتقای آگاهی جوامع نسبت به چالش ها 
و مخاطرات تخریب ســرزمین و ضرورت 
و اهمیت مقابله با بیابان زایی همه ســاله 
۲۷ خــرداد مــاه را به گرامیداشــت روز 
جهانی مقابله با بیابان زایی و خشکسالی 
اختصاص داده اســت. شعار امسال هم بر 
نقــش و حقوق زنــان در مدیریت پایدار 

سرزمین تاکید دارد.   
* زنان عنصری مهم در توســعه 

فراگیر و مدیریت پایدار سرزمین  
وی با تاکید بر نقــش موثر زنان در 

توســعه فراگیر و پیشــرفت همه جانبه 
زندگی بشــری گفت: مشــارکت زنان 
در فعالیت هــای مختلــف بــا توجه به 
همچنین  آنــان  ذاتــی  اســتعدادهای 
در نظــر گرفتن ظرافت هــای روحی و 
جســمی آن ها نقش تعییــن کننده ای 
در توســعه و پیشــرفت جامعه بشری 
دارد و نقش آفرینی این قشــر به عنوان 
نیمــی از پیکر جامعــه از جمله اصول 
اساســی و اجتناب ناپذیر اهداف توسعه 
در برنامه هــای اقتصــادی، اجتماعی و 
فرهنگــی همه جوامع اســت.  مدیرکل 
دفتر امور بیابان سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری ادامه داد: در زمینه مدیریت 
پایــدار ســرزمین نیز زنــان، بازیگران 
اصلی تلاش هــای جهانی جهت کاهش 
و معکوس ســازی تخریــب ســرزمین 
محســوب می شــوند. آنان از مهمترین 
نیروهای درگیر در کشاورزی و در نتیجه 
به طور مستقیم با امنیت غذایی و محیط 
زیست مرتبط هســتند، با این حال در 
اکثریت قریب به اتفاق کشــورها، زنان 
بیش از مردان در معرض آسیب ناشی از 
تخریب سرزمین قرار دارند و دسترسی 
آنــان به منابع ســرزمین، بهره مندی از 
منافع و تصمیم گیری زیســت محیطی 

کافی نیست. 

۸۸ درصد مساحت کشور در کمربند خشک جهانی

۸ سد بیش تر از ۹٠ درصد آب دارند
پس از بارش های اخیر آمار مخازن سدها گویای این است که تا تاریخ بیست وهفتم خرداد ماه، هشت سد بیش از ۹۰ درصد و پنج سد بیشتر از ۸۰ درصد آب دارند. وضعیت سدهای مهم )شرب  - کشاورزی( از ابتدای سال آبی 
جاری )ابتدای مهرماه( تا بیست و هفتم خردادماه بیانگر این است که تعدادی از سدهای کشور بیش از ۸۰ درصد آب دارند، سد جره استان خوزستان  ۸۲ درصد، سد، گلپایگان، کوچری حوضه قمرود ۸۱ درصد، سد آزاد کردستان 
۸۴ درصد، سد قشلاق استان کردستان ۸۲ درصد پر هستند. سد زنجیره کارون  و سد دز  در استان خوزستان به ترتیب ۹۵ و  ۹۸ درصد، سد جگین استان هرمزگان ۹۶ درصد، سد داریان استان کرمانشاه ۹۸ درصد  آب دارند، 
همچنین سد تالوار استان زنجان، سد رودبار استان لرستان، سد مارون استان خوزستان، سد کوثر کهگیلویه و بویر احمد ۱۰۰ درصد آب دارند. حجم آب موجود در سدهای کشور  در این مدت  به ۳۱ میلیارد و ۲۲ میلیون متر 
مکعب رسید که در مقایسه با سال گذشته ۲۰ درصد افزایش داشته همچنین میزان ورودی آب به سدهای کشور تا بیست وهفتم خرداد ماه معادل ۳۴ میلیارد و ۸۹ میلیون متر مکعب بوده که این عدد در مقایسه با سال گذشته که 
عددی معادل ۲۷ میلیارد و ۱۷ میلیون متر مکعب بوده ۲۸ درصد افزایش داشته است. میزان خروجی از مخازن سدهای کشور در این تاریخ ۲۲ میلیارد و ۷۲ میلیون متر مکعب ثبت شده که این عدد در قیاس با سال گذشته که 
عددی معادل ۲۰ میلیارد و ۲۵ میلیون متر مکعب بوده بیانگر افزایش ۱۲ درصدی است. میزان پرشدگی مخازن سدهای کشور نیز به عدد ۶۳ درصد رسیده است. همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۲۰۲.۸میلی متر 

بوده که این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره مشابه درازمدت ۲۳۵.۵ میلی متر ۱۳ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته که عددی معادل ۱۸۴ میلی متر بوده ۱۱ درصد افزایش را نشان می دهد.

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس خبر داد؛

پیگیریقضاییافتتاحزودهنگامخطلولهانتقالنفتگورهبهجاسک

خبر

خبر
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رئیس کمیسیون انرژی مجلس: شایعات مرتبط با ۳ نرخی شدن سوخت صحت ندارد
رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: هیچ یک از شایعات نه در بحث چندنرخی شدن قیمت بنزین و نه تغییر میزان سهمیه سوخت صحت ندارد و روال بر مبنای سابق است و این شایعات را به شدت تکذیب 
می کنیم. به گزارش سرزمین پوبا و به نقل از شانا، فریدون حسنوند در واکنش به ادامه شایعات مرتبط با افزایش قیمت بنزین، سه نرخی شدن قیمت سوخت و... اظهار کرد: باید تاکید کنم به هیچ وجه در ارتباط با سوخت اعم 
از بنزین و گازوئیل در کمیسیون انرژی، صحن مجلس و دولت هیچ گونه تصمیم جدیدی گرفته نشده است، ضمن آنکه هرگونه تصمیمی باید بر مبنای بودجه سالانه یا برنامه توسعه باشد که در این دو قانون نیز اختیار افزایش 
قیمت به کسی داده نشده، از این رو این کار صورت نخواهد گرفت. وی افزود: همچنین تاکنون در نشست سران قوا نسبت به این موضوعات بحث نشده و بنده به عنوان مسئول کمیسیون انرژی مجلس تأکید می کنم هیچ یک از 
این شایعات نه در بحث چندنرخی شدن قیمت بنزین و نه تغییر میزان سهمیه سوخت صحت ندارد و روال بر مبنای سابق است و این شایعات را به شدت تکذیب می کنیم. رئیس کمیسیون انرژی مجلس درباره نگرانی های مردم 
پیرامون اینکه آیا امکان افزایش قیمت بنزین با توجه به کمبود آن در کشور احتمال واردات وجود دارد یا خیر، تصریح کرد: باید از خود بپرسیم منبع اخبار مرتبط با افزایش قیمت بنزین چه افرادی هستند؟ نکته دیگر اینکه مگر 
در سال های گذشته بعضاً با کمبود سوخت رو به رو نبودیم؟ آیا سوخت گران شد؟ ضمن آنکه ما حتی در قانون بودجه امسال نیز پیش بینی واردات را داشته ایم، بنابراین اگر قرار باشد در شرایط خاص واردات سوخت داشته باشیم 
اعتبارات لازم را در بودجه برای آن پیش بینی کرده ایم و این مسئله قابل پنهان نیست، از این رو در مواقع ضروری که نیاز به خرید سوخت از بیرون باشد اعتبار لازم برای آن در نظر گرفته شده است.

 مدیر سامانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات:

شاخصشفافیتاطلاعاتدروزارتنفتمطلوباست
مدیر سامانه انتشــار و دسترسی 
آزاد بــه اطلاعات با اشــاره به اینکه 
شاخص شفافیت اطلاعات در وزارت 
نفــت مطلوب اســت، گفــت: این 
مجموعــه جریان دسترســی آزاد به 
اطلاعات را به عنــوان یک مجموعه 
شاخص به صورت تخصصی پیگیری 

و پاسخگویی می کند.
به گزارش ســرزمین پوبا و به نقل 
از شــانا، حســن صمیم نیک پی در 
سومین نشست هم اندیشی نمایندگان 
صنعت نفت در سامانه ملی انتشار و 
دسترسی آزاد به اطلاعات با اشاره به 
وجود محدودیت های بسیار در حوزه 
صنعت نفــت تأکید کرد: وزارت نفت 
طی دو ســال اخیر در بحث زمان و 
درصد پاســخگویی و محتوای نحوه 
پاسخگویی پیشرفت مطلوبی داشته 

است.
وی با اشــاره به قوانین و مقررات 
موجود کــه مانــع ارائــه اطلاعات 
می شود، گفت: ســعی کرده ایم تمام 
موانــع و کمبود قوانیــن و مقررات 
نســبت به موضوعات دســتگاه های 
دولتــی و موضوعات مرتبــط به در 
دســترس قرار دادن اطلاعات را طی 

سال های اخیر رفع کنیم.
مدیر سامانه انتشــار و دسترسی 
آزاد بــه اطلاعات افزود: توانســتیم 

انتشــار  ســامانه  در  پاســخگویی 
دسترسی آزاد به اطلاعات را به عنوان 
یکــی از معیارهای ارزیابی ســامانه 
اداره اســتخدامی قرار دهیم تا تلاش 
همکاران بــرای حق دسترســی به 

اطلاعات ارزیابی کلی اجرایی شود.
نیک پی تصریج کرد: پاسخگویی و 
اتصال از ابعاد مهم این ســامانه است 
اما باید بــر لزوم تــداوم این فرآیند 
تأکید کرد تا جریان های دسترســی 
به اطلاعات تقویــت و بخش های پر 

متقاضی تعیین شوند.
درخواست ها  شدن  *تخصصی تر 

به سامانه
درخواســت های  داد:  ادامــه  وی 
اولیه همچون گذشــته از دستگاه ها 
و مجموعه هــا گرفتــه نمی شــود و 
شــده  تخصصی تــر  درخواســت ها 
اســت. افزون برآن، اســناد زیادی را 
منتشــر کرده ایم که این اسناد باید 
در موضوعــات مختلف دســته بندی 
شــوند و پراکنده نباشــند. به همین 
منظور پیشنهاد می کنم تا یک بانک 
اطلاعات جامع بــرای نگهداری این 
اسناد مهم به منظور اجرای این قانون 
در وزارت خانه ایجاد شود. مدیر سامانه 
انتشار و دسترســی آزاد به اطلاعات 
درباره ابعاد بین المللی قانون انتشــار 
و دسترســی آزاد به اطلاعات افزود: 

تاکنــون ابعاد بین المللــی این قانون 
گزارش داده نشــده است چرا که بر 
اساس کنوانسیون سازمان ملل متحد 
برای قانون مبارزه با فساد هر اقدامی 
که در این باره صورت گیرد، می تواند 
به کمیته ها و سازمان های بین المللی 
گزارش شود. نیک پی با اشاره به میزان 
رضایــت و نحوه پیشــبرد این قانون 
در وزارت نفــت توضیح داد: مجموعه 
وزارت نفــت با توجه به تأمین بخش 
زیادی از بودجه کشور و وجود موانع، 
ســختی ها و الزامــات مجموعه های 
نظارتی بــرای صیانــت از اطلاعات 
کلیــدی این مجموعــه، این جریان 
را به خوبی پیش می بــرد. وی ادامه 
داد: مجموع درخواســت های سامانه 
پارســال حدود ۸۰۰ درخواست بود 
که از لحاظ آماری بسیار مطلوب است 
اما این رقم نمی تواند نمایانگر مطلوب 
بودن یا نبودن شــاخص شفافیت در 
ایــن مجموعه بزرگ باشــد چرا که 
میزان کارآمدی این ســامانه در بعد 
کیفی ارزیابی می شــود. مدیر سامانه 
انتشار و دسترســی آزاد به اطلاعات 
درباره مؤلفه های ارزیابی ســامانه که 
از ســوی قانون مصوب شــده است، 
افزود: این گزارش دهی با چند مؤلفه 
انجام می شود که این مؤلفه ها شامل 
میانگین زمان پاســخگویی و درصد 

پاسخگویی اســت و مؤلفه های دیگر 
آن باید در خود دستگاه بررسی شود. 
نیک پی افزود: یکی از دســتاوردهای 
مطلــوب وزارت  نفــت بــا توجه به 
تغییرات مدیریتی، ادامه جریان  مذکور 
به همان روند پیشین بوده و این اتفاق 
در دســتگاه های دیگر به دلیل تعدد 
تغییرات مدیریتی رخ نمی دهد و تفکر 
اجرای این قانون و در دســترس قرار 
دادن اطلاعات به ندرت اتفاق می افتد 

و دوباره به نقطه صفر بازمی گردد.
*اجرای جدی قانون انتشــار 
و دسترســی آزاد به اطلاعات از 

سوی وزارت نفت
وی با بیان اینکه مجموعه وزارت 
نفت با کمــک وزیر نفت و همکاران، 
ایــن کار را با جدیــت پیش می برد، 
یادآور شــد: چندیــن نوبت گزارش 
دوره ای و مقایســه ای می گیریــم و 
گزارش دوره ای ماهانه هر دســتگاه 
را نسبت به سازمان ها و دستگاه های 
دیگر به بالاترین مقام دستگاه ارسال 

می کنیم تا در جریان قرار گیرند.
مدیر سامانه انتشار و دسترسی آزاد 
به اطلاعات گفت: شفافیت، موضوعی 
است که ممکن است برای بسیاری از 
افراد خارج از سازمان ها جذاب نباشد 
و یک کار اضافی تلقی شــود اما باید 
بدانند که این کار دستاورد و عملکرد 

آن سازمان و مجموعه را در دید عموم 
مردم قرار می هد. نیک پی یادآور شد: 
دســتگاه هایی ماننــد وزارت نفــت 
چالش های بیشتری دارند و با بحث 
بودجــه ای و قراردادهای پیمانکاری 
مواجه هســتند که امیدواریم در این 
بخش تقویت شوند چرا که بخشی از 
تعرضات کــه در ارائه اطلاعات وجود 
دارد در بخش قراردادهای پیمانکاری، 
قراردادهای نیروهای خدمات انسانی 
و آزمون های اســتخدامی است. وی 
به جدی تر شــدن الزامــات جریان 
دسترســی آزاد به اطلاعات از سوی 

ســازمان بازرســی کل کشــور بــر 
اساس کمیســیون اصل ۹۰ و دیوان 
محاســبات، در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
اشــاره کرد و افزود: مجموعه وزارت 
نفت فعالیت های مذکور را به عنوان 
یک مجموعه شاخص به خوبی انجام 
می دهــد و این وزارت خانــه را جزو 
بخش هایی می دانیم که برای اجرای 
این قانون به صورت تخصصی پیگیر 
و پاسخگوست و شــاخص شفافیت 
این مجموعه مطلوب است و این روند 
باید تداوم داشــته باشد تا در اسناد و 

مصوبات دیگر جریان یابد.

ساسان شاه ویسی، فعال اقتصادی مطرح کرد؛

واردات گاز آغازی برای تبدیل شدن به قطب 
گازی منطقه

شاه ویسی،  ساســان 
فعال اقتصادی با اشــاره 
گاز  واردات  قــرارداد  به 
از ترکمنســتان گفــت: 
واردات، ذخیره و صادرات 
گازی  منابــع  به موقــع 
می تواند در حوزه مصرف 
ایجاد  داخلــی  انــرژی 
تعادل کند و به دنبال آن 
با دیپلماسی انرژی، ایران 
در منطقــه به یک هاب 

گازی تبدیل شود.
ساسان شاه ویسی با بیان اینکه تعامل سازنده ای که بر اهداف سند چشم انداز 
اثر  می گذارد ارتباط گیری است، گفت: این راهبرد صرف نظر از اینکه یک رویکرد 
سیاسی در حوزه روابط و ارتقای استعداد منطقه ای است، می تواند در جهت های 

دیگر نیازهای راهبردی ما را رفع کند.
وی افزود: ایران یک کشور بزرگ دارنده انرژی است، اما به دلیل توزیع نامتوازن 
ســرمایه گذاری و در عین حال عبور از نقاط کور کلیدی، استفاده از منابع انرژی 
به گونه ای اســت که در بعضی اوقات گاز در مناطق شمالی و شمال شرقی دچار 

کمبود می شود.
این اقتصاددان اظهار کرد: وجود دیپلماســی انرژی در کنار سایر قابلیت های 
دیپلماســی توانایی اســتفاده از ظرفیت های بالقوه  در کشــورهای همســایه را 
امکان پذیر می کند. اینکه ما بتوانیم به همه کشورها نفت و گاز صادر کنیم مسئله 
مهمی اســت، اما اگر برای رفع نقص های راهبردی از کشورهای دیگر نفت و گاز 
وارد کنیم،  می توانیم منابع خود را ذخیره و در شرایط مناسب این ذخایر را صادر 

کنیم. به عبارت دیگر نوعی تبادل و تعادل در مصارف انرژی داشته باشیم.
شاه ویسی افزود: دیپلماسی انرژی سبب ایجاد روابط اقتصادی و سیاسی بین 
ما و دیگر کشــورها می شود و می تواند در کوتاه مدت نیازهای ما را برطرف کند. 
ایــران با واردات گاز می تواند مکمل نیازهای ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک کشــور 

ترکمنستان در منطقه باشد.
وی تصریح کرد: صرف  نظر از روابط کشــورها در شــرایط موجود، ارتباط  با 
کشــورهای منطقه از جمله ترکمنســتان می تواند یک هم ظرفیتی در اتصالات 
مشــترک مانند انرژی و نیازهای  طرفین به وجود آورد. ذخایر گازی کشورهایی 
مانند ترکمنستان و ایران  ثبات  سیاسی،  اقتصادی و  کنش  رفتاری را در منطقه 
ایجاد می کند و به نوعی با شــروع صادرات به ســایر کشورها از طریق ایران یک 
شــرایط برد - برد برای هر دو کشور به وجود می آید. از سوی دیگر، ترکمنستان 
یکی از کشــورهای مؤثر در حوزه اقتصاد  انرژی ســازمان کشــورهای همکاری 
اقتصادی )اکو( اســت و بستر و استعدادی برای استفاده از ظرفیت های انرژی در 
آینده ایجاد می کند. این اقتصاددان اظهار کرد: ایجاد توافق های راهبردی با کشور 
ترکمنستان در حوزه گازی می تواند کارکردهای مؤثری را در پویایی کریدورهای 

تجاری از جمله کریدور تجاری گازی به وجود آورد.
شاه ویســی با اشاره به اینکه روابط ایران با ترکمنستان صرفاً انرژیک است، اما 
اگر قابلیت درستی را تعریف کنیم این روابط می تواند چندوجهی و اثرگذار باشد، 
گفت: توان بالای مهندســی در حوزه نفت و گاز، هم جواری با کشورهای بزرگ 
مصرف کننده، دارا بودن توان مصرفی بالا در مناطق مختلف کشور، امکان سوآپ 
و معاوضه گاز و دسترســی به آب های آزاد برای صادرات و انتقال این قابلیت را 
برای ترکمنســتان ایجاد می کند تا بتواند صادرات گاز خود را افزایش دهد. وی 
افزود: بر اســاس برنامه ریزی ها، ایران محورهای اساســی را در حوزه  انرژی برای 
دســتیابی به یک کریدور صادراتی مشخص کرده است تا بتواند به یک هاب در 

منطقه تبدیل شود.
ایــن اقتصاددان تصریــح کرد: قابلیت تولیــد و توزیــع گاز در منطقه جزء 
دسترســی هایی به شمار می رود که در این دوره دیپلماسی فعال کشور با اولویت 
همکاری با همسایگان به وجود آمده است. در این میان جریان سازی برای جذب 
ســرمایه گذار در حوزه اکتشــاف و بهره برداری از میدان هــای نفت و گاز جدید 
می تواند زمینه مناســبی برای توسعه همکاری ها با همسایگان در بخش نفت و 

گاز به وجود آورد.

وزیر انرژی عربستان سعودی در اظهاراتی اعلام 
کــرد که ریاض به جای رقابــت با چین، به دنبال 
همکاری قوی تر با این ابرقدرت در زمینه ســرمایه 

گذاری های تجاری و جریان انرژی است.
شــاهزاده عبدالعزیز بن ســلمان، وزیر انرژی 
عربستان سعودی، در کنفرانس تجاری عرب-چین 
به شبکه سی ان بی سی گفت: ما به واقعیت واقف 
شــده ایم که چین پیش افتاده است و همچنان به 
این پیشــتازی ادامه خواهد داد. ما نمی خواهیم با 
چین رقابت کنیم. ما باید با چین همکاری کنیم. 
وی افــزود: در همکاری با چین، ارزش وجود دارد 
زیرا آنها در داشــتن تولیدکنندگان درســت، به 
خصــوص در فضای تجدیدپذیرها، پیش افتاده اند. 
ما هرگز نمی خواهیم در برابر این بازی حاصل صفر 

حرکت کنیم.
شاهزاده عبدالعزیز درباره علت این که عربستان 
به چین چشم دوخته است، گفت: بر این باور است 
که تقاضای چین برای نفت همچنان رو به رشــد 
است و این تکه کیکی است که عربستان مایل است 

تصرف کند.
چین، بزرگترین واردکننده نفت در جهان است 

و سعودی ها با وجود نفت تحت تحریم ارزان روسیه، 
موفق شدند بزرگترین صادر کننده نفت به چین در 
آوریل باشــند. شرکت دولتی آرامکوی سعودی در 
مــارس دو دو قرارداد بزرگ را اعلام کرد که تحت 
آن، ۶۹۰ هزار بشــکه در روز نفت به شرکت های 
رونگشــنگ پتروکمیکال و ژیجیانگ پتروکمیکال 
عرضه می کند. این قراردادها پس از ســفر دسامبر 
گذشته شی جین پینگ، رئیس جمهور چین، به 

عربستان سعودی منعقد شدند.
وزیر انرژی عربســتان سعودی گفت: بازار نفت 
علیه ابهامات عمل می کند. این به معنای آن نیست 
که ما با دیگــران همکاری نمی کنیم. وی به اروپا، 
کره جنوبی، ژاپن، ایالات متحده و آمریکای لاتین 
در میان طرفینی اشــاره کرد که این کشور با آنها 

روابط تجاری دارد.
این کنفرانس در ریاض به دنبال رشــد روابط 
اقتصادی و دیپلماتیک چین و عربســتان سعودی 
برگزار شد که هر دو کشور در حال حاضر،   روابط 

به شدت تیره ای با غرب پیدا کرده اند.
هیئــت دولت عربســتان ســعودی در مارس، 
تصمیم برای پیوستن به سازمان همکاری شانگهای 

که یک بلوک امنیتی به رهبری چین اســت و در 
آن روســیه، هند و پاکستان و چهار کشور آسیای 
مرکزی بــه عنوان اعضای کامل حضــور دارند را 

تصویب کرد.
بر اساس گزارش شبکه خبری سی ان بی سی، 
وزیر انرژی عربستان سعودی در پاسخ به افراد بدبین 
منتقد روابط رو به رشد میان عربستان سعودی و 
چین، پاسخ داد: من آن را کاملا نادیده می گیرم. او 
معاملات تجاری را به ظرفی تشبیه کرد که لزومی 
ندارد میان کشورها تقسیم شود و گفت: عربستان 
سعودی هرجا که فرصت پیش بیاید، خواهد رفت. 
هیچ مسئله سیاسی و استراتژیکی درباره آن وجود 
ندارد. ما عربســتان سعودی هستیم. نیازی نداریم 
وارد آنچه شــویم که من آن را بازی حاصل صفر 
می خوانــم. ما بر این باوریم که فرصت های جهانی 

بسیار زیادی وجود دارند.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران تاکید کرد؛

شناسایی و بومی سازی فناوری های نوین صنعت 
پتروشیمی 

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران به شــرکت پژوهش و فناوری 
پتروشیمی ماموریت داد تا ضمن تولید کاتالیست های پتروشیمی، فناوری های نوین 

صنعت پتروشیمی را شناسایی و نسبت به بومی سازی آن اقدام کند.
به گزارش ســرزمین پوبا و به نقل از شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی، مرتضی 
شاهمیرزایی در مجمع عمومی عادی شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی با اشاره به 
عملکرد مطلوب این شرکت در سال ۱۴۰۱، اظهار کرد: با تلاش همه همکاران تا پایان 
دولت ســیزدهم تمام کاتالیست های مورد نیاز صنعت پتروشیمی بومی سازی خواهد 
شد و شرکت ها می توانند کاتالیست های مورد نیاز خود را بدون وابستگی به کشورهای 
خارجی از داخل کشور تامین کنند. وی تصریح کرد: همزمان با بومی سازی کاتالیست ها 
با محوریت شــرکت پژوهش و فناوری پتروشــیمی، ضروری است که داخلی سازی 
فرایندها و دانش فنی با جدیت تداوم یابد. مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
ایران با بیان این که باید زمینه مشــارکت و همکاری شرکت های پتروشیمی با هدف 
تکمیل و توســعه فناوری های مورد نیاز صنعت فراهم شود، گفت: شرکت پژوهش و 
فناوری با توجه به زیر ســاخت های موجود می تواند بســیاری از نیازهای شرکت ها را 
با همکاری های مشــترک در بخش های مختلف از جمله دانش فنی، کاتالیست و کالا 
و تجهیزات فراهم کند. شــاهمیرزایی افزود: شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی نیز 
باید با ایجاد بانک اطلاعاتی از تجارب و دانش پیشکسوتان و فعالان صنعت پتروشیمی 
در مسیر توسعه فعالیت ها و بهره گیری از خلاقیت ها و دانش همکارانی که سال ها در 

صنعت ارزش آفرین پتروشیمی فعال بوده اند، بهره مند شود. 

وزیر انرژی عربستان:

به دنبال همکاری با چین هستیم نه رقابت

جواد جودکی، مدرس دانشگاه در یادداشتی  به موضوع بحران 
سد کرج و قطع آب تهران پرداخت.

»در روزهای گذشته  با ریزش کوه در مسیر رودخانه کرج تهران 
با بحران جدی قطع آب پایتخت مواجه شدیم ،تهران به تنهایی ۲۰ 
درصد آب شــرب کشــور را مصرف می کند و ۲۵ درصد آن آب 
از سد کرج تأمین می شــود علیرغم تلاش شبانه روزی نیروهای 
پرتلاش آب و آبفا جهت رفع مشکل با تحلیل این بحران در نظر 
داریم گامی به ســمت مدیریت صحیح مشکلات آتی برداریم با 
اســتفاده از تجربیات گذشته و نیروهای باتجربه تر می توانستیم 

نتایج بهتری درزمانی کمتر در رفع این بحران به دست آوریم.
 بنا گفته و مســئولین امــر،و وزیر نیرو هــزار تن و بقولی 
چند میلیون تن ســنگ با ابعاد بزرگ و خاک در مســیر رانش 
فرو ریخته و موجب مســدودی آب گردیده است قطعاً مدیریت 
چنین عملیاتی کاری سخت و نیاز به هوشمندی و تجربه بسیار 
دارد داشــتن تیم ارزیاب ماهر و دسته بندی درست مشکلات و 
تشخیص نقاط ضعف و قوت بحران هم زمان با گسیل تجهیزات 
گام اول مدیریت بود که به درستی انجام نشد ،اولین نقطه قوت 
در این بحران در اختیار داشــتن پتانسیل پرقدرت و بی نهایت 
آب خروجی ســد بود کــه در صورت بهره مندی هوشــمندانه 
بهترین و قوی ترین ابزارمادرمقابله با صدها تن رانش زمین بود 
و می توانستم به کمک ان حداکثر در ۲۴ ساعت مشکل را حل 
کنیم بدین صورت که با ایجاد مسیر عبوردرحد یک کانال کوچک 
آب و رهاسازی مدیریت شده آب با قدرت راه خور را باز کرد و در 
ادامه با لایروبی به تکمیل عملیات کمک می کردیم که متأسفانه 
با باز کردن یا باز بودن بی موقع دریچه ها این فرصت را به تهدید 
و تبدیل منطقه به باتلاق تبدیل شــد ، در گام بعدی با شتاب 
و عجله بدون برنامه و شناســایی مسیر در رساندن تجهیزات و 
ماشین آلات به محل عملیات و در کمال ناباوری و تعجب شاهد 

به گل نشســتن ماشین آلات در باتلاق بودیم هرچند گیرکردن 
بیل ۹۱۲ زنجیری با دکل بلند و مانور پذیری فوق العاده در باتلاق 
این چنین که ســنگ های بزرگ و بخش آب باشد امری بسیار 
ســخت و عجیب است ولی متأسفانه عکس ها گویای این اتفاق 
نادر و به گل نشستن تجهیزات هستیم در ادامه عملیات برای رفع 
مسیر باتلاقی و انتقال ماشین آلات بجاي استفاده از پل های شناور 
آماده و یا صفحات ارزان ورق فلزی جهت توزیع وزن ماشین آلات 
و جلوگیری از نشســت و عبور در باتلاق به سمت روش قدیمی 
اســتفاده از الوار که بسیار زمان بر و پرهزینه است رفتیم روشی 
که هزاران سال پیش در ساخت اهرام مصر استفاده شد و زمان 
بسیار ارزشمند چندروزه را در رساندن تجهیزات و ماشین آلات به 
محل عملیات از دست دادیم داد لازم بود هم زمان با تلاش برای 
باز کردن گرفتگی اولیه رودخانه چند اکیپ نسبت به آزادسازی 
کل میسر اقدام می کردند که با باز کردن آب در بالادست شاهد 

گیر افتادن آب در محل پائین نباشیم.
در مدیریــت توزیــع آب شــهری بهتر بود در همــان ابتدا 
با اطلاع رســانی دقیق به مردم با توجــه به آمادگی ذهنی مردم 
نسبت به کمبود و صرف جویی آب مشترکین را جهت همکاری 
در مصرف توجیه می کردیم در نبود اطلاع رسانی دقیق و شفاف 
شــایعات و معاندین میدان دار شایع پراکنی و جهت دهی بودند، 
بهتر بود بجای تجمیع و مرکز تانکرها آب رسان در ستاد با استقرار 
تانکر در مناطق قطع آب با اطلاع رســانی دقیق رسانه ای درست 
از در میــدان بودن و تأمین آب مردم بهر وســیله مردم را آگاه 
می کردیم تمرکز تانکرها در ســتات به هر دلیل امر ناپخته بود 
همچنین استفاده از ظرفیت ستاد اربعین ابفا که برای میلیون ها 
زائر در عراق و اربعین آب بسته بندی تأمین می کند می توانست 
کمک مؤثری در توزیع آب و کاهش مشکل در مناطق تهران باشد 

که استفاده نشد.

مدیرعامــل شــرکت مادرتخصصی تولید 
نیــروی برق حرارتی گفت: بــا انجام بی وقفه 
فعالیت های تعمیراتی در ماه های گذشــته، 
تمامی واحدهای نیروگاهی برای تامین انرژی 
پایدار شبکه سراسری در روزهای اوج مصرف 

برق تابستان آماده هستند.
به گزارش سرزمین پوبا و به نقل از روابط 
عمومــی شــرکت مدیریت تولید بــرق نکا، 
عبدالرسول پیشــاهنگ در جریان بازدید از 
نیروگاه شهیدســلیمی نکا، تامین نیاز شبکه 
برق کشــور در ایــام پیک مصــرف را امری 
حساس و ضروری خواند و بر جدیت بیشتر و 
تلاش جهادی همه کارکنان بخش تولید برای 
به حداکثر رســاندن ظرفیت و حفظ آمادگی 

مستمر واحدهای نیروگاهی برای تولید پایدار انرژی تأکید کرد.
 وی همچنین از تأمین آب نیروگاه نکا به عنوان چالش های جدی این مجموعه یاد کرد و گفت: با توجه به کاهش 
ســطح آب دریا برای سیســتم خنک کاری و کمبود آب مصرفی واحدها برای تولید بخار، لازم است که عملیات رفع 
نواقص فاز اول و به مدار آوردن فاز دوم سیســتم آب شیرین کن آب دریا و لایروبی حوضچه آب گیر نیروگاه با جدیت 

هرچه بیشتر در دستور کار قرار بگیرد.
پیشاهنگ همچنین از روند پیشرفت کار تعمیرات اساسی واحد دو گازی، لایروبی حوضچه آبگیر واحدهای بخاری، 

پمپ خانه آب دریای نیروگاه بخار و و نیز سیستم آب شیرین کن دریا بازدید کرد.
قابل ذکر است، در جریان بازدید مدیرعامل برق حرارتی از نیروگاه نکا اهم اقدامات و فعالیت های انجام شده و 
در دست اقدام نیروگاه در راستای رفع محدودیت و افزایش آمادگی واحدها از جمله پیشرفت کار تعمیرات اساسی 
واحد دو گازی، لایروبی حوضچه آبگیر، تعمیرات فاز اول و میزان پیشــرفت نصب تجهیزات فاز دوم سیســتم آب 
شــیرین کن، ارتقای توان و بازدهی پمپ های آب دریا و نیز نتایج مطالعات انجام شــده در خصوص چالش سرعت 
گرفتن روند کاهشی سطح آب دریای خزر مطرح و بر چاره اندیشی و یافتن راهکارهای مناسب برای برون رفت از 

این مشکلات تأکید شد.   

مدیرعامل برق حرارتی در بازدید از نیروگاه نکا اعلام کرد؛چگونه  می شد بحران سد کرج و قطع آب را موفق تر مدیریت کرد؟

آماده سازی تمامی نیروگاه های حرارتی برای تامین برق پایدار تابستان
مدیرعامل شرکت نفت فلات 
قاره ایــران از افزایش ۲۰ هزار 
بشــکه ای تولید نفت  خام این 
شــرکت با تولیدی شدن هفت 

چاه میدان سروش خبر داد.
به گزارش سرزمین پوبا و به 
نقل از شــرکت نفت فلات قاره 
ایران، علیرضا مهدی زاده گفت: 
این اقدام با انجــام کابل اندازی 
در عمــق ۴۵ متــری آب های 

خلیج فارس بین سکوی SWP۲ و سکوی سروش و وارد مدار شدن ۷ چاه 
تولیدی این میدان عملیاتی شد.

وی افــزود: با توجه بــه اینکه کابل برق قدرت بین ســکوی SWP۲ و 
سکوی سروش دچار آسیب شده بود، پس از تهیه آن، اقدام های لازم به منظور 
جایگزینی این کابل انجام و عملیات کابل اندازی به شرکت »صاایران« واگذار 

شد.
مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره ایران گفت: پس از جایگزینی کابل جدید 
به جای کابل آســیب دیده و اتصال برق به سکوی فرعی، تولید چاه ها از سر 

گرفته شد و افزایش تولید ۲۰ هزار بشکه ای در این میدان رقم خورد.
مهدی زاده تصریح کرد: با توجه به افزایش فشــار چاه ها، تولید از سکوی 
فرعی سروش با ۳۰ هزار بشکه در روز آغاز شده که با وجود افزایش تدریجی 
میزان آب چاه ها و لزوم تولید صیانتی از مخزن، تولید ۲۰ هزار بشکه در روز 

از این میدان قطعی و تثبیت خواهد شد.
شرکت نفت فلات قاره ایران به منظور افزایش تولید و بازگرداندن شرایط 
صنعت نفت دریایی ایران به پیش از تحریم ها، از حدود دو ســال گذشــته 
اقدام های گسترده ای انجام داده که این اقدام ها به افزایش تولید در میدان های 

ابوذر، سیوند و اسفند، سروش و... منجر شده است.

مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره ایران:

۷ چاه تولیدی میدان سروش عملیاتی شد

خبر
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معاون فنــی و نظارت ســازمان 
نظام پزشــکی از ارسال فهرست ۱۰ 
هزار پزشک شاغل در مراکز درمانی 
و بــدون کارتخوان به ســازمان امور 
مالیاتی کشور خبر داد و گفت: بدین 
ترتیب مالیات این گروه از پزشــکان 
بدون تسلیم اظهارنامه مالیاتی و تنها 
با افزودن ضریب به عدد سال گذشته 

محاسبه می شود.
پــس از درخواســت ها و پیگیری 
مکــرر رئیس کل و اعضای شــورای 
عالی نظام پزشــکی از سازمان امور 
استفاده  مالیاتی سرانجام محدودیت 
پزشکان از تبصره ماده ۱۰۰ تا سقف 
۶۰۰ میلیون تومان مالیات تشخیصی 
ســامانه اظهارنامه های مالیاتی بدون 

محدودیت امکانپذیر شد.
دکتر مهری حجت دوست - معاون 
فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی با 
بیان اینکه پزشکان آمادگی پرداخت 
مالیات را دارند به شرطی که شفافیت 
و عدالت برقرار باشد، همچنین درباره 
جزئیات استفاده از تبصره ماده ۱۰۰ 
گفت: پس از پیگیری های انجام شده 
توسط سازمان نظام پزشکی در نهایت 
مقرر شد چنانچه طبق محاسبه نرم 
افــزار اظهار نامه تبصــره ۱۰۰، عدد 
مالیات پزشکان تا سقف ۶۰۰ میلیون 
تومان باشد پزشــکان بتوانند بدون 
ارائه اظهار نامه مالیاتی از فرم تبصره 

۱۰۰ استفاده کنند.
اینکه  بیــان  بــا  حجت دوســت 
ماده  تبصره  از  اســتفاده  محدودیت 
۱۰۰ پیش از این تا سقف ۶۰ میلیون 
ســامانه  تشــخیصی  مالیات  تومان 
اظهارنامه هــای مالیاتی بــود، افزود: 
امسال این رقم به ۶۰۰ میلیون تومان 
افزایش پیدا کرد بــا توجه به اینکه 
برخی از اعضای سازمان نظام پزشکی 
از جمله متخصصین بیهوشی و طب 
اورژانس که در بیمارستان ها و مراکز 
درمانــی و جراحی محدود اشــتغال 
دارند بــه دلیل ماهیت شغل شــان 
نمی توانند از کارتخوان استفاده کنند 
و مالیــات پرداخت کننــد؛ بنابراین 
فهرســت این دو گروه از پزشکان و 
نیز سایر اعضای سازمان نظام پزشکی 
که مطب شخصی و دفتر کار ندارند 
به ســازمان امور مالیاتی ارسال شد 
که بتوانند زین پــس از تبصره ماده 
۱۰۰ اســتفاده کنند. معاون فنی و 
نظارت سازمان نظام پزشکی از ارسال 
فهرســت ۱۰ هزار پزشک شاغل در 
مراکز درمانی و بــدون کارتخوان به 
ســازمان امور مالیاتی کشور خبر داد 
و گفت: اسامی اعضای سازمان نظام 
پزشکی شاغل در بیمارستان ها، مراکز 
درمانی و مراکز جراحی محدود برای 
استفاده از فرم تبصره ۱۰۰ به سازمان 
امور مالیاتی ارسال شد. بدین ترتیب 

مالیات این گروه از پزشــکان بدون 
تســلیم اظهارنامه مالیاتــی و تنها با 
افزودن ضریب به عدد ســال گذشته 

محاسبه می شود.
بنابر اعلام روابط عمومی سازمان 
اشاره  با  نظام پزشکی، حجت دوست 
به پرداخت مالیات از سوی پزشکانی 
که به دلیل ماهیت کارشــان امکان 
استفاده از کارتخوان را ندارند، عنوان 
کرد: حدود ۶ هــزار متخصص طب 
اورژانس و بیهوشــی برای استفاده از 
تبصره ۱۰۰ و پرداخت مالیات بدون 
اســتفاده از اظهارنامه مالیاتی اعلام 
آمادگــی کرده انــد. همچنین نظام 
پزشــکی شهرســتان ها نیز فهرست 
حدود ۴ هزار نفر از اعضای ســازمان 
نظام پزشکی را برای استفاده از تبصره 
۱۰۰ به سازمان کل ارسال کرده است 
و ما نیز ضمن تائید اعضا، این فهرست 
را در اختیار ســازمان امــور مالیاتی 

کشور قرار داده ایم.
معاون فنی و نظارت سازمان نظام 
مالیاتی  از کاهش ضرایب  پزشــکی 
برخی گروه های پزشــکی و خدمات 
بهداشــتی و درمانی در سال ۱۴۰۱ 
خبــر داد و گفت: ضرایــب مالیاتی 
پزشــکان و دندانپزشــکان در مراکز 
درمانی از ۷۰ درصــد به ۴۵ درصد 
کاهش پیدا کــرد. همچنین ضریب 
مالیات آزمایشــگاه ها از ۱۵ درصد به 

۱۰ درصد، ضریــب مالیات دارو از ۶ 
درصــد به ۴ درصــد، ضریب مالیات 
فروش لوازم آرایشــی و بهداشــتی 
داروخانه ها از ۲۶ درصد به ۱۰ درصد 
و ضریب مالیاتی متخصصین پوست 
از ۴۰ درصــد بــه ۲۸ درصد کاهش 
پیدا کرد؛ البته تعدیل ضرایب مالیاتی 
برای ســایر گروه های پزشکی انجام 
نشــده و ضرایب مالیاتی آنها مشابه 

سال های قبل تثبیت شده است.
او در پاســخ به اینکه آیا ضرایب 
مالیاتی برخی گروه های پزشــکی و 
خدمات درمانی بــا توجه به افزایش 

هزینه ها و تورم تعدیل شــده است؟ 
گفت: فاصله زیادی بین تعرفه ابلاغی 
و قیمت واقعــی تعرفه های خدمات 
پزشــکی وجود دارد و تعرفه ابلاغی 
تناســبی با تورم و هزینه ها ندارد با 
این وجود طبق نظرات کارشناســی، 
ضریب مالیاتی ۴ گروه کاهش یافته 
اســت اما واقعیت این اســت تعرفه 
های ابلاغی ســال ۱۴۰۲ بر مبنای 
قیمت واقعی نیســت یعنی با تورم و 
افزایش هزینه ها فاصله قابل توجهی 
دارد اما با این وجود مالیات بر درآمد 
حاصل تعلق می گیرد. او در ادامه از 

تشکیل جلســات کارشناسی بررسی 
تعدیل ضرایب مالیاتی سایر گروه های 
پزشکی از مرداد ماه خبر داد و گفت: 
سازمان نظام پزشکی و امور مالیاتی 
هــر ســاله جلســاتی را در رابطه با 
بازنگری ضرایــب مالیاتی گروه های 
مختلف تخصصی تشــکیل می دهد. 
ســال گذشــته بیش از ۶۰ جلســه 
کارشناســی تشکیل شــد و ضرایب 
مالیاتی تعدادی از گروه های پزشگی 
تعدیل شده است. امسال نیز بنا داریم 
ضرایب مالیات پزشــکان بر اســاس 

قیمت واقعی خدمات تعدیل شود.

غرق شدن قایق مهاجران در آب های یونان؛

 ۳ روز عزای عمومی اعلام شد
منابع خبری می گویند: در پــی واژگونی قایق پناهجویان در آب های یونان که 
تلفات آن در آخرین به روزرســانی ۷۹ تن اعلام شده، عده زیادی همچنان مفقود 

هستند و احتمال افزایش شمار قربانیان زیاد است.
به گزارش دویچه وله، از میان ۵۰۰ تا ۷۰۰ پناهجویی که سوار بر این قایق بودند، 
تنها ۱۰۴ نفر نجات یافته و ۷۹ جسد هم پیدا شده است. همچنین دولت یونان سه 

روز عزای عمومی اعلام کرده است.
یک سخنگوی گارد ساحلی یونان می گوید که جستجوی سرنشینان این قایق 
ماهیگیری واژگون شــده در نزدیکی سواحل این کشــور ادامه یافته اما هنوز هیچ 
پناهجوی دیگری، زنده یا مرده یافت نشده است. این قایق که روز چهارشنبه گذشته 
در فاصله ۵۰ مایلی از ســواحل جنوب غربی یونان غرق شــد به گفته سرنشینان 
نجات یافته آن حامل نزدیک به ۵۰۰ تا ۷۰۰ پناهجو بوده است. تعداد نجات یافتگان 
و اجســاد کشف شده تاکنون اعلام شــده اما از سرنوشت بقیه پناهجویان خبری 

نیست.
عملیات گسترده جستجو و نجات سرنشینان این قایق از همان روز چهارشنبه 
شــروع شد. ابتدا تعداد سرنشینان این قایق که از بندر »طبرق« در لیبی به سوی 
ایتالیا در حرکت بوده ۴۰۰ نفر تخمین زده می شد اما پناهجویان نجات یافته اغلب 

رقم ۵۰۰ تا ۷۰۰ نفر را ذکر می کنند.
* احتمالا ۱۰۰ کودک در قایق بوده اند

همچنین بنابر گزارش شبکه خبری بی بی سی، بازماندگان این حادثه می گویند 
که ممکن است تا ۱۰۰ کودک در این قایق بوده باشند.

گزارش ها حاکی از این است که بستگان افرادی که سوار بر قایق بوده اند به امید 
یافتن اعضای خانواده وارد شهر بندری کالاماتا شده اند. تاکنون نجات یافتگان به این 
شهر بندری آورده شدند. بی بی سی مردی را پیدا کرده که با یکی از بستگانش از 

پاکستان ملاقات کرده بود اما بسیاری دیگر نتوانستند کسی را پیدا کنند.
این قایق از شهر ساحلی طبرق لیبی عازم ایتالیا بود و سرنشینان آن پناهجویانی 

از کشورهای مصر، سوریه، افغانستان و پاکستان بوده اند.
پناهجویان نجات یافته به چادرهایی در شهر بندری کالاماتای یونان منتقل شده 

و لباس و خدمات پزشکی دریافت کرده اند.
بنابر داده های سازمان ملل در سال جاری میلادی )۲۰۲۳( ۷۲ هزار پناهجو از 
طریق دریای مدیترانه وارد ایتالیا، اســپانیا، یونان، مالت و قبرس شده اند. همچنین 
از سال ۲۰۱۴ تاکنون ۲۰ هزار پناهجو در مسیر عبور از مدیترانه و رسیدن به اروپا 

جان خود را از دست داده اند. 

رئیس سازمان اورژانس کشور از حمله به دو نیروی 
این سازمان و ســرقت آمبولانس خبر داد و خواستار 
تشــدید مجازات برای مزاحمان نیروهای اورژانس و 

امدادی شد.
دکتر جعفر میعادفر با بیان اینکه در دو هفته اخیر 
دســتکم چهارمورد حمله و ضرب و شتم به نیروهای 
اورژانس در نقاط مختلف کشور به ثبت رسیده است، 
گفت: در تازه ترین مورد که حوالی ساعت ۲۰ پنجشنبه 
شب گذشته رخ داد، پنج نفر که حالت عادی نداشتند 
به آمبولانــس اورژانس در حیــن ماموریت حمله ور 
شده و پس از آسیب به دو تکنسین اورژانس، خودرو 

آمبولانس را به سرقت برده و متواری شدند.
وی بــا بیان اینکه این حادثه در خرم آباد رخ داده 
اســت، درباره جزئیات آن گفت: حوالی ســاعت ۲۰ 
پنجشــنبه ۲۵ خرداد ماه، یک مــورد حادثه تصادف 
موتورســیکلت به مرکز فوریت های امدادی ۱۱۵ در 
استان لرستان اطلاع داده شد که درپی آن یک دستگاه 
آمبولانس به محل حادثه اعزام شــد. تکنســین های 
اورژانس در حال امدادرســانی به فرد مصدوم و ارائه 
خدمات اولیه به وی بودند که ناگهان سرنشینان یک 
دستگاه خودروی ســواری به آنان نزدیک شده و در 
حالی که شرایط عادی نداشتند از خودرو پیاده شده و 

با چاقو به تکنسین های اورژانس حمله ور شدند.
میعادفر با بیان اینکه پنج نفر به دو تکنسین اورژانس 
حمله ور شدند، اظهارکرد:  در جریان این درگیری دو 
تکنســین اورژانس دچار آســیب دیدگی هایی شدند 
که اقدامات درمانی برای آنان انجام شد. خوشبختانه 

همکاران وظیفه شــناس من در آن شرایط نیز به فرد 
مصدوم امدادرســانی کردند. در ادامه نیز یکی از این 
افراد سوار برخودروی آمبولانس شده و اقدام به سرقت 
آن کرد. رئیس ســازمان اورژانس کشور با بیان اینکه 
نیروهــای پلیس حاضر در محل اقدام به اجرای طرح 
مهار و متوقف کردن آمبولانس سرقتی کردند، گفت:  با 
توجه به اینکه فرد سارق حالت عادی نداشت، خسارات 
زیادی به آمبولانس وارد کرد، به طوریکه این خودرو 
به طورکامل از چرخه ماموریت خارج شده و در حال 
حاضر در تعمیرگاه اســت. راننده مذکور نیز در همان 

شب دستگیر و به مقر انتظامی منتقل شد.
وی بــا بیان اینکه یک روز بعد، نفر دیگر مرتبط با 
این اقدام دســتگیر شد، ادامه داد:  همچنان سه نفر از 
عاملان این اقدام فراری و تحت تعقیب پلیس هستند. 
خوشبختانه دستگاه قضایی در این خصوص همکاری 
خوبی انجام داد و بناشده تا اشد مجازات برای این افراد 
درنظر گرفته شود. طبق اعلام پلیس نیز به زودی سه 

نفر دیگر نیز دستگیر خواهند شد.
میعادفر با اشاره به نامه ای که هفته گذشته خطاب 
به دادستان کل کشور منتشر کرده بود، گفت: در این 
نامه ضمن دعوت از دادســتان محترم برای بازدید از 
سازمان اورژانس کشــور از او خواستیم تا از نیروهای 
اورژانس کشور در برابر چنین اقداماتی مراقبت کرده 
و همچنین با هماهنگی دادستان ها در سراسر کشور 
اشد مجازات را برای افرادی که اقدام به ایجاد هرگونه 
مزاحمت، اخلال در ماموریت و ضرب و شتم پرسنل 
کنند،   در نظر بگیرند. رئیس سازمان اورژانس کشور 

ادامه داد: در این حادثه فرد مصدوم خدمات درمانی را 
به درســتی دریافت کرد، اما اگر خدای نکرده چنین 
اخلالی سبب مرگ این فرد شــده بود، آن وقت این 
افراد با مجازات قتل روبه رو بودند. از ســوی دیگر این 
اقدام افراد شــرور در وارد کردن آسیب به آمبولانس 
ســبب شــد تا در شــرایطی که با کمبود آمبولانس 
مواجهیم، یک دستگاه آمبولانس ما نیز از چرخه خارج 
شــود. وی با بیان اینکه در گذشته نیز شاهد چنین 
مواردی بودیم، اظهارکرد:  اولویتی مهم تر از نجات جان 
انسان ها برای همکاران من در مجموعه اورژانس کشور 
وجود ندارد، در این شــرایط چندی پیش در یکی از 
شــهرهای شمالی نیز در اقدامی عجیب فردی جلوی 
آمبولانــس در حال ماموریت را گرفته و گفته بود که 
نور آژیر آمبولانس موجب آزارش شده است. امیدوارم 
با همراهی دســتگاه قضایی و پیش بینی مجازات های 
شدید و همچنین مجازات های اجتماعی دیگر شاهد 
تعدی افراد شرور به تکنسین ها و خودروهای اورژانس 

نباشیم.

رئیس پلیس راهور فراجا اعلام کرد؛

6 میلیون و ۸٠٠ هزار 
موتورسوار بدون گواهینامه

رئیس پلیس راهور فراجا توضیحاتی را درباره اجرای 

طرح ارائه یک روزه گواهینامه موتورسیکلت ارائه کرد.
سردار سید کمال هادیانفر درباره اینکه اجرای طرح 
ارائه یک روزه گواهینامه موتورسیکلت در چه مرحله ای 
قــرار دارد، گفت: در حال حاضر طــرح ارائه یک روزه 
گواهینامه موتورسیکلت در سمنان به شکل پایلوت اجرا 
شده است؛ ما در نظر داریم که طی یکی دو هفته آتی 
این طرح را در تبریز هم اجرا کنیم و پس از آن با رفع 
نواقص و مشــکلات سامانه، آن را به شکل سراسری در 

کشور به مرحله اجرا دربیاوریم.  
* 6 میلیون و 8۰۰ هزار موتورسوار، گواهینامه 

ندارند
رئیــس پلیس راهــور فراجا دربــاره جزئیات طرح 

ارائه یک روزه گواهینامه موتورســیکلت نیز گفت: برابر 
آمارهــای پلیس راهنمایی و رانندگی، شــش میلیون 
و ۸۰۰ هزار نفر در کشــور از موتورســیکلت استفاده 
می کنند، اما فاقد گواهینامه موتورســیکلت هســتند. 
ما بررســی کردیم و دیدیم اگر با همین روال عادی و 
جــاری بخواهیم کاری کنیم که ایــن افراد گواهینامه 
موتورسیکلت دریافت کنند، بیش از ۴۰ سال زمان لازم 
است. به همین دلیل نیز طرح ارائه یک روزه گواهینامه 
موتورســیکلت را طراحی کردیم. وی درباره دلایلی که 
منجر به عدم دریافت گواهینامه موتورسیکلت از سوی 
موتورسیکلت سواران شده نیز گفـت: مشکلاتی مانند 
گرانی، طولانی شــدن فرآیند دریافــت گواهینامه و ... 
منجر به این شــده بود که اصطلاحــا برخی از راکبان 

موتورسیکلت گواهینامه گریزی کنند.
* چه کســانی می توانند یک روزه گواهینامه 

موتورسیکلت دریافت کنند؟
هادیانفر درباره اینکه چه کسانی می توانند یک روزه 
گواهینامه موتورســیکلت خود را دریافت کنند، گفت: 
متقاضیان باید توجه داشته باشند که تنها افراد دارای 
موتورسیکلت که موتورسیکلتی به نام خود داشته باشند، 
می توانند در این طرح شرکت کنند. در واقع افراد فاقد 
موتورسیکلت باید با همان سیر و مراحل قدیمی نسبت 
به دریافت گواهینامه خود اقــدام کنند. اما اگر فردی 
دارای موتورسیکلت باشد، می تواند در طرح دریافت یک 

روزه گواهینامه موتورسیکلت مشارکت کند.
رئیس پلیس راهور فراجــا درباره اینکه آیا واقعا در 
عرض یک روز می توان گواهینامه را دریافت کرد یا خیر 
نیز گفت: این موضوع بســته به فــرد متقاضی دارد. ما 
در این طرح تمام اقدامات از برگزاری آزمون آئین نامه، 

آزمون عملی، معاینات پزشــکی و... را در طول یک روز 
ارائه می دهیــم. اما به هرحال فــرد متقاضی نیز باید 
مهارت لازم را داشــته و امتیاز کافی را کسب کند. اگر 
فردی تمام این آزمون ها و معاینات را به درستی پشت 
سر بگذارد، ظرف مدت یک روز تمام اقداماتی را که باید 

برای دریافت گواهینامه انجام دهد، انجام داده است.
هادیانفر ادامه داد:  در طرح ارائه یک روزه گواهینامه 
تمام اقدامات مربوط به دریافت گواهینامه انجام شــده 
و ما بر اســاس مرّ قانون کارهــا را انجام می دهیم، اما 
فرآیندها را کوتاه کرده ایم، تا بتوانیم این شش میلیون 
و ۸۰۰ هزار موتورسوار فاقد گواهینامه ظرف مدت یک 
سال تا یکسال و نیم گواهینامه موتورسیکلت دریافت 

کنند.
* هزینــه دریافت یک روزه گواهینامه چقدر 

است؟
وی درباره هزینه دریافــت یک روزه گواهینامه نیز 
اظهارکرد:  در طرح یک روزه هزینه ها حدود ۶۰ درصد 
ارزان تــر از رویه عــادی دریافت گواهینامه اســت. اما 
بازهم تاکید می کنم که این طرح فقط برای دارندگان 
موتورســیکلت اســت و افرادی که فاقد موتورسیکلت 

هستند باید همان مسیر عادی را طی کنند.
رئیس پلیس راهور فراجا درباره زمان اجرای سراسر 
طرح ارائه یک روزه گواهینامه موتورسیکلت نیز گفت:  
این طرح حتما در کل کشور اجرا خواهد شد و فرمانده 
محترم فراجا نیز با اجرای آن موافقت کرده اند. طی یکی 
دو هفته آتی این طرح را در تبریز هم اجرایی خواهیم 
کرد و ان شــاالله با رفع نواقص و مشکلات احتمالی که 
ممکن است در حین اجرای پایلوت مشخص شود، آن 

را به شکل سراسری اجرایی خواهیم کرد.

رئیس اورژانس کشور خبر داد: سرقت آمبولانس در حین ماموریت

رئیس قوه قضاییه گفت: بار دیگر تاکید 
می کنیم که قوه قضاییه گوش شــنوایی 
برای شــنیدن انتقادات دارد و از هر نوع 

انتقاد مستدل و منطقی استقبال می کند.
به گزارش قوه قضاییه، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای امروز دوشنبه 
)۲۲ خرداد( طی ســخنانی در نشســت 
شــورای عالی قــوه قضاییه، با اشــاره به 
بازدید اخیر خود از بنادر استان مازندران 
در راســتای ســاماندهی وضعیت ورود و 
خروج کالاها به بنادر به منظور جلوگیری 
از هدررفت بیت المال و انسداد بسترهای 
فســادزا و اقدام فوری دولت در ترخیص 
و تخلیه اظهار کرد: بایــد از دولت تقدیر 
و تشــکر به عمل آوریم که در راســتای 
اصلاح برخی فرآیندهای دارای اشِکال در 
امر ورود و خروج کالاها به بنادر، اقدامات 
عاجلی انجــام داده و به نکات و تذکراتی 
که در جریــان بازدیدهای ما و همچنین 
گزارش های سازمان بازرسی ارائه می شود، 
به سرعت و با اهتمام ترتیب اثر می دهند 
و فرآیندهای دارای اشکال را رفع می کنند؛ 

البته هنوز این مقوله کامل نشــده و هنوز 
گله مندی وجود دارد؛ اما نکته مهم، توجه 
و اهتمام دولت به این مقوله است که جای 

تقدیر دارد.
محســنی اژه ای در همین راســتا به 
همراهــی و همکاری مجدانــه دولت در 
ترخیــص و تخلیه محمولــه ۲۹۰۰ تنی 
ذرت آلوده از بندر امیرآباد بهشــهر ظرف 
۴۸ ســاعت پس از سفر خود به مازندران 
و بازدید از بنادر این استان اشاره کرد و بر 
هم افزایی همه بخش های ذیربط برای رفع 
کامل فرآیندهای دارای اشکال در امر ورود 

و خروج کالاها به بنادر، تاکید کرد.
رئیــس قــوه قضاییــه در ادامــه به 
دستاوردهای ملموس و برکاتی اشاره کرد 
که در اثر بازدیدهای میدانی مســئولان و 
مدیران از مراکز مرتبط با مسئولیت شان، 
حاصل می شود و در همین راستا خطاب به 
مسئولین قضایی گفت: بازدیدهای میدانی 
مسئولان در حَضَر و سفر، از مراکز و مراجع 
مرتبط با مسئولیت شان، نتایج ملموس و 
برکات زیادی دارد؛ مدیری که در صحنه 

و میدان حاضر می شود و احیاناً فرآیندهای 
دارای اشکال را از نزدیک مشاهده می کند، 
برای رفع مســائل و مشــکلات، نگرش و 
دیدِ موسّــع و مطلوب تری دارد تا مدیری 
کــه صرفــاً در اتاق کارش می نشــیند و 
گزارشات واصله را مطالعه می کند و از روی 
این گزارشــات مبادرت به صدور دستور 

می نماید.
محســنی اژه ای در همین راســتا از 
بازدیدهای میدانی و ســفرهای اســتانی 
رئیس جمهــور تقدیر به عمــل آورد و به 
همه مدیران و مســئولان توصیه کرد که 
این شیوه و مشــی را در دستور کار خود 
قرار دهنــد. رئیس قوه قضاییه در ادامه با 
اشاره به هفته محیط زیست، اظهار داشت: 
محیط زیســت باید از هر نوع آلایندگی و 
آلودگی که مخل حیات انسان است، به دور 
باشد؛ در همین راستا در قانون اساسی نیز 
بر مقوله مهم حفظ محیط زیست تاکید 
شــده اســت؛ از جمله در اصل پنجاهم 
قانون اساسی مقرر می دارد: در جمهوری 
اسلامی، حفاظت محیط زیست که نسل 

امروز و نســل های بعد باید در آن حیات 
اجتماعی رو به رشــدی داشــته باشند، 
وظیفه عمومــی تلقی می گــردد. از این 
رو فعالیت های اقتصــادی و غیر آن که با 
آلودگی محیط زیست یا تخریب غیرقابل 

جبران آن ملازمه پیدا کند، ممنوع است.
رئیــس قوه قضاییه در همین راســتا 
متذکر شد: اینکه همگان باید در حفاظت 
از محیط زیســت نهایت اهتمام را داشته 
باشــند، امری قطعی و مســلم است، اما 
نباید به بهانه تخریب محیط زیست، جلوی 
هر فعالیت اقتصادی و تولیدی را مسدود 
کرد؛ بلکه باید تلاش کرد در زمان مطالعه 
برای عملیاتی ســازی پروژه های اقتصادی 
و تولیــدی، ترتیبات لازم برای حفاظت از 
محیط زیست و عدم وارد آمدن خسارت به 
آن، لحاظ شود؛ باید همگان خود را ملتزم 
بدانند کــه از زمان آغاز فعالیت اقتصادی 
و تولیدی، مقوله حفظ محیط زیســت را 
لحاظ کنند و دســتگاه های متولی نیز از 
همان ابتدای آغاز یک پروژه، نســبت به 
مواردی که ناقضِ حفاظت از محیط زیست 

است، اهتمام و التفات داشته باشند؛ نباید 
اینگونه باشــد که مرجعی مجوز شــروع 
عملیات یک پــروژه را صــادر کند و در 
حین اجرا یا پایان عملیات، پس از صرف 
هزینه ها، فرآیند بهره برداری را به ســبب 

مسائل محیط زیستی متوقف کند.
محسنی اژه ای در ادامه به مقوله مهم 
حفاظت از محیط زیســت انسانی و ایجاد 
فضا و بســتر برای رشد کمالات و فضائل 
اخلاقی اشاره کرد و گفت: باید فضایی بر 
زیست انسانی حاکم باشد که رشد فضائل 
و مَکارم اخلاقی، ممکن و میسّر شود؛ در 
اصل سوم قانون اساسی نیز طی ۱۶ بند بر 
این مقوله تاکید شده است؛ از جمله آنکه 

بر ایجاد محیط مساعد برای رشد فضائل 
اخلاقی بر اســاس ایمان و تقوا و مبارزه با 
کلیه مظاهر فســاد و تباهی، تصریح شده 

است.
محسنی اژه ای تاکید کرد: امروز همه 
موظف هســتیم تا در جهت سالم سازی 
فضای زیست انسانی چه در بعُد جسمی 
و چه در بعُد روحی، اهتمام داشته باشیم 
و چه بسا در این عرصه، بعُد روحی مهم تر 
و اثرگذارتر باشد؛ چرا که اگر محیط روانی 
جامعه آلوده شــد، آثار سوء این قضیه و 
آزردگی هــا و پریشــانی هایی که به تبع 
آن حادث می شــود، به مراتب ناگوارتر از 

آلودگی محیط زیست طبیعی است.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به 
در پیش بودن هفته قوه قضاییه، این هفته 
را فرصت مغتنمی دانســت تا مسئولان و 
مدیران دســتگاه قضایی در سراسر کشور 
با بهره گیری از همه ظرفیت های موجود، 
بیش از پیش به تبیین و تشــریح مسائل 
و موضوعات مرتبط با قوه قضاییه بپردازند.

وی افزود: مسئولان و مدیران قضایی 

در سراسر کشور در ایام هفته قوه قضاییه 
با به کارگیری ظرفیت های موجود به بیان 
دســتاوردها و نقاط قوت و ضعف دستگاه 
قضایی بپردازند و موضوعات را برای مردم 
به درســتی تبیین و تشــریح کنند؛ چرا 
که معنای تحول همین اســت که نقاط 
ضعــف را برطرف ســازیم و نقاط قوت را 
تقویت گردانیم. محسنی اژه ای تاکید کرد: 
مسئولان قوه قضاییه از فرصت مغتنم هفته 
قوه قضاییه به نحو احسن بهره بگیرند تا 
در راســتای تبیین و تشــریح مسائل و 
موضوعات، هم با مردم و ســایر مسئولان 
سخن بگویند و هم سخن آن ها را استماع 
کنند؛ این قضیه نباید یکطرفه باشد؛ بلکه 
هم سخن بگویید و هم سخنان دیگران را 
بشــنوید. رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: 
بار دیگر تاکیــد می کنیم که قوه قضاییه 
گوش شــنوایی برای شــنیدن انتقادات 
دارد و از هر نوع انتقاد مستدل و منطقی 
استقبال می کند؛ ما انتقادات خیرخواهانه 
و دلســوزانه را عطیّه الهی می دانیم و نه 
تنها شنوای آن ها هستیم بلکه آن ها را به 

کار نیز می بندیم. رئیس دستگاه قضا این 
نکته را نیز متذکر شــد که انتقاد کردن 
آدابی دارد که چنانچه رعایت نشــود، نه 
برای منتقد سود دارد و نه برای دستگاه یا 
فردی که مورد انتقاد واقع شده، نافع است؛ 
بعضاً افرادی با ادبیات نامناســب و گاهاً با 
اســتعمال الفاظ غیرشرعی و غیرقانونی و 
ارتکاب حرام مسلّم، به زعم خود به انتقاد 
می پردازند کــه باید گفت چنین انتقادی 
نه تنها سازنده نیست بلکه در زمره همان 
مواردی اســت که محیط زیست روانی و 
انســانی جامعه را به هم می زند. محسنی 
اژه ای در ادامه خطاب به مسئولان قضایی 
گفت: چنانچه از قوه قضاییه انتقاد شد، به 
هیچ وجه ناراحت نشوید؛ این انتقادِ مطرح 
شده، یا وارد است و یا وارد نیست؛ چنانچه 
این انتقاد، وارد بود، در راستای رفع مشکل 
و نقطه ضعف اقدام کنید و چنانچه انتقادِ 
صورت گرفته، وارد نبود، موضوع را تبیین 
و تشریح کنید و حتی تأمل کنید که چرا 
چنین انتقادی که وارد نیســت در قبال 

مجموعه شما مطرح شده است.

محسنی اژه ای:  به بهانه تخریب محیط زیست، جلوی هر فعالیت اقتصادی را مسدود نکنید

طی اطلاعیه ای اعلام شد؛ افزایش 2٠ درصدی اعتبار »یارانه« همه خانوارهای سه دهک اول درآمدی از امروز
وزارت کار و رفاه با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که طرح ملی کالابرگ الکترونیکی )افزایش ۲۰ درصدی اعتبار یارانه( برای همه خانوارهای دهک اول، دوم و سوم از روز دوشنبه ۲۹ خرداد ماه اجرا 
می شود. در این اطلاعیه آمده است: در راستای پوشش کامل سه دهک اول درآمدی و تحقق حمایت های دولت برای تامین سبد غذایی خانوارها، از روز دوشنبه ۲۹ خرداد ماه، افزایش اعتبار برای هر 
سه دهک اعمال می شود. بر اساس این اطلاعیه، شرط بهره مندی از اعتبار افزایشی، خرید بیش از ۸۰ درصد یارانه ۴۰۰ هزار تومانی، معادل ۳۲۰ هزار تومان به ازای هر نفر است. این اطلاعیه می افزاید: 
خانوارها می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه از اعتبار خود استفاده کنند، این طرح برای همه مشمولین، اختیاری است. شیر کم چرب بطری، پنیر، گوشت مرغ،تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی، برنج 
ایرانی، لبنیات، قند و شکر، حبوبات و گوشت منجمد گوساله، ۱۱ قلم کالای اساسی در طرح کالابرگ الکترونیک است. ۸ فروشگاه زنجیره ای بزرگ در این طرح مشارکت دارند و در شهرها و روستاهای 
کوچک نیز برای فروشندگان، بارکدخوان نصب می شود تا دسترسی و امکان بهره مندی عموم مردم از کالابرگ الکترونیکی فراهم شود. همه خانوارهای مشمول طرح می توانند با نصب برنامه شبکه ملیّ 

اعتبار »شما« یا شماره گیری #۱۴۶۳*۵۰۰* از باقی مانده اعتبار خود مطلع شوند.

معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی اعلام کرد؛

ارسالفهرست۱۰هزارپزشکفاقدکارتخوانبهسازمانامورمالیاتی
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز: افراد دارای علائم مسمومیت با متانول فوراً به مراکز درمانی البرز مراجعه کنند
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی البرز تاکید کرد: افرادی که بر اثر سوء مصرف مشــروبات الکلی دچار علایمی همچون اختلال در بینایی، تاری دید، حساسیت به نور، علایم گوارشی، حالت تهوع و 
استفراغ، درد شکم، علایم تنفسی و درد قفسه سینه شده اند فوراً و بدون اتلاف وقت به مراکز درمانی مراجعه کنند . دکتر شهرام صیادی خاطر نشان کرد: تاخیر در مراجعه ممکن است عوارض جبران 
ناپذیری برای مسمومان داشته باشد.  دکتر صیادی افزود: افراد دارای علایم مسمومیت ناشی از متانول بدون هیچ نگرانی و استرس از موضوعات دیگر به مراکز درمانی مراجعه کنند تا از آسیب های 
جدی جلوگیری کنند. وی خاطر نشان کرد: تعدادی از افرادی که مراجعه کردند علایم مسمومیت نداشتند اما چون به همراه دیگر افرادی که دچار علایم شده اند مصرف الکل داشته اند به بیمارستان 
مراجعه کرده و سم متانول در آزمایش های آنها دیده و فوراً درمان برای آنها آغاز شده است. رئیس دانشگاه تصریح کرد: مراجعه زودهنگام و دیالیز به موقع و سریع می تواند سم را از بدن فرد خارج کند 
و از بروز عوارض بیشتر همچون اختلال بینایی، نابینایی، خونریزی گوارشی، مغزی و حتی فوت جلوگیری کند.

کاظمی با اعلام ثبت ۱۸۰۳ مورد تخلف در امتحانات نهایی:

سوالات»امتحاننهایی«لونرفتامامنتشرشد
معــاون آموزش متوســطه وزارت 
آمــوزش و پرورش، بــا بیان اینکه به 
هیچ عنوان بحث لو رفتن ســوالات 
امتحان نهایی را نداشتیم ولی موضوع 
انتشار سوال اتفاق افتاده است، درباره 
شــائبه  تقلبات وســیع در امتحانات 
نهایی امسال و نگرانی بابت تاثیر ۴۰ 
درصدی و قطعی آن در کنکور، گفت: 
فرآینــد آزمون مــورد نظارت جدی 
بود. ذی نفعانی هســتند که مخالف 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در خصوص تغییر در شــیوه پذیرش 
دانشگاه اند و ممکن است در این ایام 
هم اخبار کذبی را منتشر کرده باشند.

محمد مهدی کاظمی با بیان اینکه 
به هیچ عنوان بحث لو رفتن سوالات 
امتحان نهایی را نداشتیم ولی موضوع 
انتشار سوال اتفاق افتاده است، اظهار 
کرد: همانطور که بارها از سوی وزارت 
آموزش و پرورش، وزیر، ریاست مرکز 
سنجش و بنده مطرح شده است، به 
هیچ عنوان لو رفتن سوالات امتحان 
نهایی اتفاق نیافتاده اســت چراکه لو 
رفتن ســوالات قبل از شروع آزمون 
اســت و بالاخره بعد از شروع آزمون 
ممکن است انتشار سوال اتفاق افتاده 

باشد که این موضوع رخ داده است.
وی با اشــاره به اینکه بعضا دانش 
آموزان علیرغم تفتیش بدنی ابزارهایی 
را به هر نحوی همراه خود سر جلسه 
آزمــون برده اند، ادامــه داد: ابزارهای 
برده شده سر جلسات امتحان متفاوت 
است. ممکن است گوشی موبایل باشد 
یا بعضا ابزاراهای جاسوسی هم در بین 
ابزارهای برده شده سر جلسه امتحان 
نهایی وجود داشته باشد لذا این بحث 
هســت اما همه این موارد شناسایی 

شده اند.
* سوالات شخصی سازی شده 
و امکان شناســایی آنی متخلف 

وجود دارد
بنا بــر اظهارات معــاون آموزش 
متوسطه وزارت آموزش و پرورش، با 
توجه به شخصی سازی شدن سوالات 
امتحان نهایی بــا حوزه های امتحانی 
و نیز شخصی سازی شدن برگه های 
پاسخ نامه به نام دانش آموزان، تقلبات 

این چنینی قابلیت رصد شدن دارند.
وی بیــان کــرد: پاســخ برگ ها 
شــخصی سازی شده به نام هر دانش 
آموز اســت. پاســخ نامه هــر دانش 
آموزی یک کد دارد که آن کد دقیقا 
منحصر به فــرد و مربوط  به آن فرد 
است. خود سوالات نیز شخصی سازی 
شده به حوزه آزمون هستند یعنی اگر 
سوالات از جلسه آزمون منتشر شود 
نشانه هایی در برگه سوال وجود دارد 
که می توانیم بلافاصله تشخیص دهیم 
ایــن از کدام ۵۰۰۰ حوزه امتحانی ما 
انتشار یافته و بلافاصله فرد مربوطه را 
با ابزارهای سیگنال یابی که در سطح 
حوزه آزمون وجود دارد، شناســایی 

می کنیم.
در  تخلف  مورد  ثبت ۱8۰3   *

امتحانات نهایی
کاظمی تاکید کرد: پس از انتشار 
این موارد، بلافاصله این موضوع مورد 
رصد قرار می گیــرد. به طوری که در 
لحظه اول حوزه امتحانی مشخص و 
فرد شناســایی می شود. تا هم اکنون 
نیز افراد متخلفــی که اقدام به تقلب 
کرده اند شناسایی شــده اند. تا امروز 
۱۸۰۳ مورد تخلف ثبت شده داشتیم 
کــه متناســب با تخلفی کــه دانش 

آموزان کرده اند آرایی برایشــان صادر 
شده است.

* محرومیــت از آزمــون یا 
محرومیت چندساله از آزمون

وی دربــاره محرومیت های صادر 
شــده برای دانش آمــوزان متخلف 
نیز توضیــح داد: طبق این آراء دانش 
آموزان متخلف یا از یک آزمون محروم 
شــده اند و یا برای آنهــا محرومیت 
تا چند ســال از آزمون صادر شــده 
اســت. این عواقب کســانی است که 
نسبت به بردن ابزار در جلسه آزمون 
علیرغم اعلام ممنوعیت همراه داشتن 
ابزارهای مختلف اعم از موبایل یا برگه 
تقلب و غیره اقدام کرده اند. متناسب 
با تخلف انجام شــده به دانش آموزان 
مربوطه اعلام شده و آنها نیز نظرات و 
توضیحات خود را ارائه داده اند. نهایتا 
هیات بدوی رســیدگی بــه تخلفات 
آزمون ها و جرایم این موضوع مهم را 
بررسی کرده و آرایی هم برای دانش 

آموزان صادر شده است.
* ذی نفعــان کنکور، مخالفت 
انقلاب  عالی  شــورای  مصوبه  با 
فرهنگی و شائبه های این چند روز

معــاون آموزش متوســطه وزارت 
آمــوزش و پــرورش، در بخش دیگر 
ســخنان خود در پاســخ به ســوالی 
مبنی بر شــائبه  تقلبات وســیع در 
امتحانات نهایی امسال به دلیل تاثیر 
۴۰ درصــدی و قطعی آن در کنکور، 
خاطر نشان کرد: کنکور طی سال های 
گذشــته ذی نفعانی داشته است و از 
روزی این مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در خصوص تغییر در شیوه 
پذیرش دانشــگاه ها تصویب شد، این 
ذی نفعان طبیعتــا در پی مخالفت با 

این مصوبــه بودند. ممکن بود در این 
ایام هــم  اخبار کذبــی را اعم از لغو 
شدن این مصوبه منتشر کنند. درواقع 
این موضوعات را برای تشویش اذهان 
عمومی یا درگیــر کردن ذهن دانش 

آموزان با این موضوع انجام داده اند.
وی همچنین تاکید کرد که دانش 
آموزان مبنا را بر اطلاعیه های رسمی 
منتشر شده از سوی وزارت آموزش و 

پرورش بگذارند.
* تخلفــات امتحان نهایی در 
گذشته هم وجود داشت اما کسی 

این موضوع را منتشر نمی کرد
کاظمی با اشــاره به اینکه فرآیند 
آزمــون نهایی مورد نظــارت جدی 
توسط دســتگاه آموزش و پرورش و 
دســتگاه نظارتی بوده اســت، یادآور 
شــد: ما به هیچ عنوان بحث لو رفتن 
ســوالات امتحان نهایی را نداشــتیم 
ولی موضوع انتشــار ســوالات اتفاق 
افتاده اســت. از سوی دیگر اگر احیانا 

تخلفــی هم در جلســه آزمون پیش 
آمده باشد مورد رسیدگی قرار گرفته 
است. تخلفات ســالهای گذشته هم 
در امتحانات بوده اســت. در سالهای 
گذشــته نیز بلافاصله بــرای دانش 
آموزان متخلف آرا صادر می شد ولی 
چون در گذشــته  حساسیتی نسبت 
به این موضوع وجود نداشــت، کسی 
نسبت به انتشار این امر اقدام نمی کرد. 
در حال حاضر چــون این موضوع با 
حساسیت جدی تری دنبال می شود و 
بعضا ممکن است ذی نفعانی هم در 
مخالفت با مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی وجود داشته باشند؛ طبیعتا 
این ذی نفعان اقداماتی را ممکن است 

انجام دهند.
حوزه های  روسای  ابلاغ  لغو   *
امتحان نهایــی در صورت اثبات 

کوتاهی آنها در تخلفات
معــاون آموزش متوســطه وزارت 
آموزش و پــرورش، بیان کرد: اگر هر 

مــوردی از تخلف نیــز در امتحانات 
نهایی امســال رخ داده اســت، مورد 
بررســی قرار گرفته اســت. بعضا اگر 
عوامــل حوزه امتحانــی مربوطه نیز 
کوتاهی در آن تخلف داشــته باشند، 
با آنها حتما برخورد شــده و لغو ابلاغ 
برخی از روســای حوزه های امتحان 
نهایی از ادامه فرآیند نیز انجام شــده 
اســت. وی در پایان ســخنان خود با 
اشاره به اتمام امتحانات نهایی در روز 
پنجشــنبه ۲۵ خرداد، درباره انتشار 
نمرات اظهــار کرد: نمــرات معمولا 
همیشه در نیمه اول تیر ماه به کارنامه 
می رســند. نمرات برخــی از دروس 
تعیین شده و عمده تصحیح ها انجام 
شده اســت. درس به درس متفاوت 
اســت. دانش آموزان نیز می توانند از 
طریق پنجره واحد آموزش و پرورش  
بــه آدرس my.medu.ir نمــرات 
خود را ببیننــد و اگر اعتراضی دارند 

آنجا ثبت کنند.

رئیس پلیس راهور فراجا تشریح کرد؛

خسارات در جاده چالوس چقدر بود؟ 
تاکید پلیس بر بازگشایی جاده پس از ایمن سازی کامل

رئیس پلیس راهور فراجا ضمن تشــریح برخی از خسارات وارد شده به 
جاده چالوس درپی ســیل هفته گذشــته، تاکید کرد که این جاده تا زمان 

ایمن سازی کامل بازگشایی نخواهد شد.
اواخر هفته گذشــته بود که بارش شدید باران در جاده چالوس سبب 
جاری شــدن ســیل در این جاده معروف کشورمان شد. سیلی که نتیجه 
آن ورود صدها تن گل و لای به بخش های مختلفی از جاده شده و منجر 
به انســداد آن شــد. حالا بیش از یک هفته از انســداد جاده چالوس در 
حدفاصل میدان امیرکبیر تا شهرســتانک گذشته است و تصاویری که از 
این محل منتشــر شده حاکی از آن است که خسارات زیادی به این جاده 

وارد شده است.
ســردار سید کمال هادیانفر درباره وضعیت جاده چالوس و نیز خساراتی 
که درپی سیل به این جاده وارد شده، گفت: درپی سیلی که رخ داد، به جاده 
چالوس خســارات بالایی وارد شــد و تخریب زیادی را در نقاط مختلف این 
جاده شاهد بود. در واقع این سیل هم جاده را تخریب و هم خسارات جدی 

به زیرسازی جاده وارد کرد.
هادیانفر با اشــاره بــه گفت وگو با وزیر راه در خصوص ایمن ســازی و 
بازگشــایی این جاده گفت: همانطور که گفتم خســارات بالا بود. با آقای 
وزیر راه هم در این مورد صحبت کردیم و ســازمان راهداری با تمام توان 
و تجهیزات پای کار آمد. حتی شرکت پیمانکار آزادراه تهران - شمال هم 
کمــک کرد و برخی از تجهیزات و امکاناتش را به جاده چالوس آورد تا تا 

اشکالات رفع شود.
رئیس پلیس راهور فراجا درباره وضعیت ایمنی جاده چالوس گفت:  یک 
نگرانی در مورد ایمنی جاده چالوس وجود دارد. آنچه که باعث نگرانی است 
این است که بارش شدید باران و درپی آن ریزش ها  و سیلی که جاری شد، 
وضعیت و شرایط ایمنی را در ارتفاعات سخت کرده است. یکسری از سنگ ها 
لق شده و احتمال حرکت و سقوط سنگ های بزرگ وجود دارد. وقتی جاده 
چالوس مســدود شد، ما از ظرفیت آزادراه اســتفاده کردیم و این مسیر باز 
بود تا خودروها حدفاصل شهرستانک تا میدان امیرکبیر و بالعکس را از این 
مســیر تردد کنند. اما چند روزی آزادراه هم بسته شــد، چرا که  از آزادراه 
ســنگی حرکت کرد و منجر به انســداد این بخش از مسیر شد. البته الان 
دوباره این مسیر ایمن سازی و بازگشایی شده، اما حدفاصل میدان امیرکبیر 

تا شهرستانک مسدود است.
وی ادامه داد:  بررسی که کردیم مشخص شد لقی سنگ های بزرگ زیاد 
شده که این ها هم باید در جاده چالوس مهار شود. در حال حاضر از ظرفیت 
استانداری مازندران و البرز هم در کنار راهداری و پلیس راه استفاده کردیم تا 
مسیر هرچه زودتر بازگشایی شود، اما با توجه به نگرانی هایی که وجود دارد، 
تاکید می کنم که پلیس اجازه بازگشایی این مسیر را تا رفع کامل نگرانی های 

ایمنی و ایمن سازی کامل جاده نخواهد داد.

معاون پرستاری وزارت بهداشت، پرســتاران را از مهم ترین منابع انسانی نظام سلامت خواند و گفت: 
کمبود گروه پرستاری توسط سازمان بهداشت جهانی، اصلی ترین مشکل کمبود نیروی انسانی نظام های 
سلامت است. دکتر عباس عبادی در جلسه هم اندیشی با مترون های بیمارستان های خصوصی تهران، 
گفت: سال ۲۰۲۲ اعلام شد در جهان ۶ میلیون کمبود نیروی پرستاری وجود دارد. در حالی که در دنیا 
۲۸ میلیون پرستار داریم و رقم بالایی است و در ایران هم همین معضل را داریم و به ازای هر تخت ۱.۸ 

پرستار وجود دارد که رقم پایینی است.
وی ضمن بیان اقدامات دولت سیزدهم در حوزه منابع انسانی، بحث تعرفه گذاری را مهم ترین موضوعی 
دانست که طی یک سال گذشته به آن پرداخته شده است و اظهار داشت: نیروی پرستاری در کل نظام 
سلامت بزرگترین منبع انسانی بشمار می رود. وزارت بهداشت در سال جاری ۲۵ هزار نیروی استخدامی 

خواهد داشت که ۱۲ هزار نفر از آنها گروه پرستاری هستند.
معاون پرســتاری وزارت بهداشت با بیان اینکه جمعیت یکی از عناصر قدرت محسوب می شود، بیان 
کرد: در بخش های دولتی و غیردولتی ۲۲۶ هزار پرستار داریم که در ۱۰۶۱ بیمارستان مشغول خدمت 
هستند. از این تعداد ۷۰۰ بیمارستان وابسته به دانشگاه های علوم پزشکی اند که از بیمارستان های ۳۲ 

تخته تا بیمارستان های مگاهاسپیتال را شامل می شود.
دکتر عبادی اضافه کرد: از تحصیلات کارشناسی تا دکتری پرستاری که به بیماران خدمات می دهند 
در بخش بالین ۱۴۰ هزار نفر هســتند که ۶۱ درصد جامعه پزشــکی را شامل می شود. ۱۸ هزار و ۶۷۵ 
نیرو معادل ۸ درصد پرستاران در اتاق های عمل، ۱۵ هزار و ۷۰۷ نفر معادل ۷ درصد در بخش هوشبری، 
حدود ۷ هزار نفر که ۳ درصد هســتند در بخش بهیاری، ۲۴ هزار نیرو در بخش کمک بهیاری و کمک 
پرستاری که نزدیک به ۱۱ درصد هستند، همکاران گروه مامایی بالغ بر ۲۰ هزار نفر ۹ درصد و اورژانس 

بیمارستانی نیز ۶۰۰ نفر معادل ۰/۲۶ درصد هستند.
* تعرفه گذاری خدمات پرستاری به روش ترکیبی

معاون پرستاری وزارت بهداشــت در خصوص مقایسه تعرفه گروه پرستاری با پزشکی، اذعان داشت: 

پرســتاری کار تیمی اســت و مراقبت از بیمار از ابتدا تا انتهای بستری با چندین پرستار انجام می شود. 
بنابراین برای تعرفه گذاری خدمات پرستاری از روش هیبرید یا ترکیبی استفاده شده است.

عبادی افزود: گروهی از خدمات مانند دیالیز موردی است و گروهی از خدمات سرپایی و اورژانسی است. 
بنابراین پرداختی ها بر اساس مدل کار پرستار صورت می گیرد.

وی با بیان این که یکی از دلایل کمبود نیروی انســانی جابجایی پرستاران از کشورهای کمتر توسعه 
یافته به کشورهایی اســت که در آمد پرستاری بالاتری دارند، گفت: موضوع مهاجرت در کشورهایی که 
جمعیت بالایی دارند مانند هند، فیلیپین و تایلند مدیریت شده و به منبع درآمدی برای آن کشور تبدیل 
شده است؛ به طوری که نیروهای پرستاری را برای مهاجرت آموزش می دهند و بخشی از درآمد آن ها به 

کشور بازمی گردد.
معاون پرستاری وزارت بهداشت در خصوص تخصص گرایی در این رشته اظهار کرد: در حوزه پرستاری 
۱۳ رشته کارشناسی ارشد داریم. اما کمبود نیروی انسانی تخصص گرایی را تحت الشعاع قرار داده است و 

بخشی از پرستاران در حوزه تخصصی خودشان فعالیت نمی کنند.
عبادی در پایان درباره همکاری و تعامل بیشــتر با بخش خصوصی اعلام کرد: ششــمین انتخابات 
ســازمان نظام پرســتاری اواخر مرداد ماه انجام می شــود. امیدواریم بخش خصوصی از این ظرفیت 
اســتفاده کند و برای تسهیل خدمات نظام سلامت و طرح دغدغه ها و مسائل موجود در این انتخابات 

حاضر شود.
در این جلسه که دکتر مریم رسولی - مدیرکل دفتر ارتقای سلامت و دکتر عباس عباس زاده - مدیرکل 
دفتر توانمندسازی معاونت پرستاری وزارت بهداشت و مدیران پرستاری دانشگاه های علوم پزشکی ایران، 
تهران و شــهید بهشتی نیز حضور داشــتند، مترون های بیمارستان های خصوصی به بیان پیشنهادات و 
دیدگاه های خود پرداختند و به ســوالات آنان توسط مدیران معاونت پرستاری پاسخ داده شد. همچنین 
دستورالعمل های قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری و روش پرداخت در این قانون، توسط دکتر طالبی 

رئیس گروه بهره وری و تعرفه خدمات پرستاری وزارت بهداشت تشریح شد.

معــاون درمــان وزارت بهداشــت با اشــاره به 
نظارت های مستمر و روتین ادارات نظارت بر درمان، 
بر برخورد جدی با مداخله گران امور پزشکی، انجام 
ســقط های غیرقانونی و دریافت کننــدگان وجوه 

غیرمتعارف و ... تاکید کرد.
دکتر ســعید کریمی، در نشست مشترک ادارات 
نظارت بر امور درمان دانشــگاه های علوم پزشــکی 
اســتان تهران و البرز، بیان کرد: نظارت وظیفه ای 
مهم، حیاتی و حاکمیتی است و نیازمند توجه جدی 

است.
وی افزود: علاوه بر نظارت های مســتمر و روتین 

ادارات نظارت بر درمان دانشگاه های علوم پزشکی سطح استان تهران، براساس تصمیم گیری های صورت گرفته، مقرر 
شده که ادارات زیر مجموعه این سه دانشگاه به صورت ضربتی و با همکاری با یکدیگر از بیمارستان های محدوده هر 

دانشگاه بازدید کنند.  
بنابر اعلام وزارت بهداشت، وی گفت: بررسی دریافت های خارج از تعرفه و غیر متعارف، دریافت های خارج از صندوق 
بیمارستان ها و مراکز درمانی، مداخله افراد فاقد صلاحیت در امور پزشکی، ارجاع بیمار به خارج از بیمارستان برای تهیه 
ملزومات، انجام سقط های غیرقانونی و سایر موارد، از جمله موارد مهم و مورد توجه در نظارت بر مراکز درمانی است و 

در برخورد با این افراد هیچگونه مسامحه ای وجود نداشته و موارد به صورت جدی بررسی می شوند.
معاون درمان وزارت بهداشت خاطرنشان کرد: در قرارگاه نظارت بر سلامت که به صورت هفتگی در محل معاونت 
درمان برگزار می شــود، بالغ بر ۱۴۰ پرونده بررسی شده است؛ متناظر این قرارگاه در تمام دانشگاه های علوم پزشکی 

سراسر کشور برگزار می شود.

مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
از افزایش سقف اعتبار کارت بلیت منزلت و اقشار خاص 
خبر داد و گفت: کاهش بهای بلیت متروی تهران و حومه 
بر اساس مصوبه شورای اسلامی شهر تهران از فردا اعمال 

خواهد شد.
مســعود درســتی با بیان اینکه ثبت نام کارت بلیت 
منزلت و اقشــار خاص از روز چهارشــنبه ۲۴ خرداد، با 
توجه به هماهنگی سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شهرداری تهران )فاوا( در دفاتر خدمات الکترونیک شهر 
تهران انجام می شــود گفت: این کار باهدف افزایش رفاه 
حال مســافران و به خصوص سالمندان که سرمایه های 

اجتماعی شهر هستند انجام شده است.
وی تصریــح کــرد: مبلــغ اعتبــار کارت بلیت های 
تخفیف دار اقشــار خاص نیز از ۱۵۰ هزار تومان به ۳۰۰ 
هزار تومان افزایش یافت و ثبت نام برای سالمندان )کارت 
بلیت منزلت(، دانشــجویان، دانش آموزان و ســایر اقشار 
خاص شــامل ایثارگران، معلولان و افراد تحت پوشــش 
کمیته امداد و ســازمان بهزیســتی شهر تهران و تمدید 
کارت بلیت اقشــار مذکور در دفاتر خدمات الکترونیک 

شهر تهران انجام می شود.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 

در ادامه گفت: با توجه به تصویب طرح دوفوریتی کاهش 
قیمت بلیت مترو در یک صد و چهل و هشــتمین جلسه 
شــورای اســلامی شــهر تهران، از فردا چهارشنبه ۲۴ 

خردادماه این کاهش قیمت اعمال می شود.
درستی گفت: قیمت بلیت تک سفره مترو در خطوط 
درون شــهری به ۳۲۶۷۴ ریال و در خط پنج به ۳۷۴۰۰ 

ریال کاهش خواهد یافت.
بر اساس گزارش سایت شهر، وی خاطرنشان کرد: در 
مصوبه قبلی متوسط افزایش بهای بلیت مترو ۲۵ درصد 
بود؛ اما با توجه به اعمال نرخ جدید، میزان افزایش قیمت 

بلیت مترو نسبت به سال گذشته به ۱۵ درصد رسید.

معاون درمان وزارت بهداشت مطرح کرد؛

تشدید برخورد وزارت بهداشت با سقط های غیرقانونی و دریافت زیرمیزی
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران خبر داد

کاهش بهای بلیت مترو

وزیر کشور با اشاره به طراحی سامانه ای برای 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی، گفت: این طرح 

آماده اجراست.
احمد وحیدی روز گذشته در حاشیه نشست 
با استانداران سراســر کشور، اظهار کرد : در این 
جلســه با حضور وزیر کار و استانداران، موضوع 
کالابرگ الکترونیک بررســی شد. این طرح مهم 

اســت و دولت در راستای تأمین کالاهای اساسی برای عموم مردم، این طرح را تهیه 
کرده است.

وزیر کشور ادامه داد: در این زمینه سامانه خوبی طراحی شده است. در این سامانه 
چند ده هزار فروشگاه زنجیره ای و غیرزنجیره ای در استان های مختلف عملیاتی شده 
تا مردم بتواند نیازهای خود را در قالب ۱۱ کالای اساسی اعلام شده در قالب کالابرگ 
تامین کنند. وی افزود: مســئول این طرح، وزارت تعاون است ولی در سطح استان ها، 
استانداری ها، فرمانداری ها، بخشداری ها و دهیاری ها درگیر هستند. بنابراین لازم بود 
هماهنگی های بیشتر صورت بگیرد و آمادگی اجرایی فراهم شده است. همه آمادگی 

اجرای این طرح را دارند.
وحیدی خاطرنشان کرد: کســانی که که مایلند یارانه خود را به صورت کالابرگ 
دریافت کنند، می توانند به سامانه شبکه ملی اعتبار )شما( مراجعه کنند. این سامانه 
غیر از تأمین کالاهای اساسی، می تواند کارهای دیگری از جمله زنجیره  تأمین مالی را 
سامان بدهد. برای اجرای این طرح هماهنگی های بیشتری صورت گرفت و امیدواریم 

مردم بتوانند از این طرح استفاده کنند.

وزیر کشور: 

طرح کالابرگ الکترونیکی آماده اجراست

معاون پرستاری وزارت بهداشت خبر داد؛

جذب ۱2هزار پرستار در کشور
کمبود 6 میلیون پرستار در جهان

خبر

خبر
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مدیرعامل بنیاد رودکی پاسخ داد؛ ماجرای کنسرت لیان به کجا رسید؟
مدیرعامل بنیاد فرهنگی هنری رودکی ضمن تشریح تدابیر انجام شده برای مقابله با هنجارشکنی و حفظ شئونات از حمایت 
قانونی از برنامه های هنری دارای مجوز سخن گفت. به گزارش سرزمین پوبا به نقل از روابط عمومی بنیاد فرهنگی هنری رودکی، 
براساس اعلام مدیرعامل بنیاد رودکی برنامه های فرهنگی هنری مجموعه تالار وحدت در روزهای آتی کما فی السابق در زمان مقرر 
به کار خود ادامه خواهد داد. مهدی سالم مدیرعامل بنیاد رودکی در پی حواشی ایجاد شده توسط شخص شناخته شده در برهم 
زدن برنامه های هنری کشور که شب گذشته با ایجاد التهاب در حاشیه برگزاری یک برنامه موسیقیایی در تالار وحدت موجب بر هم 
زدن نظم محیطی قبل از برگزاری این رویداد هنری شده بود گفت: قبل از اجرای کنسرت دیشب فردی شناخته شده در بر هم زدن 
برنامه های هنری برای دقایق اندکی در بیرون از تالار و خیابان شهریار )پهنه رودکی( به ایجاد هیاهو پرداخت که این امر با حضور 

به موقع مأموران خدوم نیروی انتظامی تحت کنترل قرار گرفت. 

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: 66۴8۰۱3۲

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک ۲ طبقه ۵
چاپ: شاخه سبز صندق پستی 83۵6- ۱۴۱۵۵      

www.sarzaminpooya.com

همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

وقتی عصبانی هستیم چه غذاهایی نخوریم؟
نوشــــین طاهری نوری - زمانی که احســاس عصبانیت و استرس 
می کنید، بهتر اســت از خوردن غذاهای خاصی که به طور بالقوه می توانند 

وضعیت عاطفی شما را تشدید کنند، اجتناب کنید.
وقتی عصبانی هستیم چه غذاهایی نخوریم؟

به گزارش ســرزمین پویا به نقل از هلث شاتز، ارتباط بین احساسات ما و 
غذاهایی که مصرف می کنیم غیرقابل انکار اســت. همانطور که برخی غذاها 
می توانند روحیه ما را تقویت کنند و حس خوبی به ما منتقل کنند، غذاهایی 
نیز وجود دارند که می توانند احساسات منفی مانند عصبانیت را تشدید کنند.

زمانی که عصبانی هســتیم، ضروری است که مراقب انتخاب های غذایی 
خود باشیم. برخی غذاها می توانند واکنش های عاطفی ما را تشدید کنند و 

توانایی ما را برای به دست آوردن آرامش بازدارند.
آرشــانا سینگال، مشاور و خانواده درمانگر بینش هایی را در مورد اینکه در 

زمان عصبانیت چه بخوریم و چه نخوریم به اشتراک گذاشته است.
سینگال می گوید: »این یک عادت رایج است که وقتی عصبانی هستیم به 
غذا روی می آوریم. حتی وقتی سیر می شویم باز هم غذا می خوریم. با این 
حال، باید توجه داشته باشید که غذایی که در هنگام استرس می خورید، شما 
را از نظر ذهنی سیر می کند تا جسمی که واقعا برای سلامت درونی شما مضر 
است. خوردن وعده های غذایی در حالت عصبانیت منجر به پرخوری می شود 
که عادت سالمی نیست و ممکن است باعث مشکلات گوارشی مانند اسهال، 
نفخ و رفلکس اسید شود. جدا از پرخوری، باید حواستان به آنچه می خورید 

در مواقع استرس و عصبانیت نیز باشد.«
6 غذایی که در هنگام عصبانیت نباید بخوریم

غذاها و نوشــیدنی هایی که حاوی محرک هایی مانند کافئین هســتند 
)قهوه، نوشــیدنی های انرژی زا، چای سیاه و نوشابه های خاص( می توانند 
احساســات را افزایش داده و سیستم عصبی شما را تحریک کنند که به طور 
بالقوه می تواند احساس اضطراب، بی قراری و تحریک پذیری را افزایش دهد.

کافئین همچنین می تواند با الگوهای خواب شما تداخل داشته باشد که 
می تواند بر خلق و خوی شما تأثیر بگذارد.

غذاهای قندی
غذاهای با قند بالا، از جمله آب نبات، شــکلات، نوشیدنی های شیرین و 
دسرها می توانند منجر به نوســانات سریع در سطح قند خون شوند که در 
نهایت می تواند منجر به ســقوط انرژی، نوسانات خلقی و احساس تحریک 
پذیری شود. مصرف بیش از حد قند نیز می تواند بر سلامت و رفاه کلی شما 

تأثیر منفی بگذارد.
غذاهای فرآوری شده یا فست فود

این نوع غذاها اغلب حاوی ســطوح بالایی از چربی های ناسالم، افزودنی 
ها و مواد نگهدارنده هســتند. آنها می توانند به التهاب در بدن منجر شوند و 
تعادل انتقال دهنده های عصبی را مختل کنند و به طور بالقوه بر خلق و خو 

و وضعیت عاطفی شما تأثیر بگذارند.
الکل

در حالی که برخی از افراد ممکن اســت به الکل به عنوان وسیله ای برای 
مقابله با عصبانیت یا اســترس روی بیاورند، به طور کلی توصیه می شود از 
آن اجتنــاب کنند. الکل می تواند قضــاوت و تصمیم گیری را مختل کند و 
احساسات منفی را تشدید کند. همچنین می تواند خواب شما را مختل کند 

و منجر به افزایش تحریک پذیری و کاهش انعطاف پذیری عاطفی شود.
نوشیدن الکل را متوقف کنید؛ الکل به هیچ عنوان برای سلامت بدن مفید 

نیست!
غذاهای تند

غذاهــای تند می توانند باعث افزایش موقت دمای بدن شــوند و ممکن 
است واکنش فیزیکی مشــابه واکنش »جنگ یا گریز« را ایجاد کنند که به 
طور بالقوه می تواند احساس خشم یا استرس را در برخی افراد تشدید کند.

علاوه بر این، غذاهای تند ممکن است باعث ناراحتی گوارشی شوند که می 
تواند بیشتر به احساس ناامیدی یا خشم منجر شود.

مقادیر بیش از حد کربوهیدرات های فرآوری شده
غذاهای سرشار از کربوهیدرات های تصفیه شده مانند نان سفید، پاستا و 
شــیرینی ها می توانند باعث افزایش سریع و افت سطح قند خون شوند که 
می تواند منجر به نوســانات خلقی، تحریک پذیری و کاهش ثبات عاطفی و 

تشدید خشم شود.
غذاهایی که باید هنگام عصبانیت بخورید

۱. میوه ها و سبزیجات
از انواع میوه ها و سبزیجات استفاده کنید، زیرا ویتامین ها، مواد معدنی و 
آنتی اکسیدان های ضروری را فراهم می کنند که از بهزیستی کلی حمایت 

می کنند.
میوه ها و ســبزیجاتی مانند انواع توت ها، مرکبات، سبزیجات برگ دار و 

سبزیجات چلیپایی بخورید.
۲. پروتئین های بدون چربی

منابع پروتئین بدون چربی مانند مرغ، ماهی، توفو، حبوبات و ماست یونانی 
را در وعده های غذایی خود بگنجانید. پروتئین ها حاوی آمینو اســیدهایی 
هســتند که برای تولید انتقال دهنده های عصبی مهم می باشند، از جمله 

سروتونین که در تنظیم خلق و خوی نقش دارد.
3. اسیدهای چرب امگا 3

غذاهای غنی از اسیدهای چرب امگا ۳ شامل ماهی های چرب )سالمون، 
ماهی خال مخالی و ســاردین(، گردو، دانه های چیا و دانه های کتان را می 
شــود. اســیدهای چرب امگا ۳ با بهبود خلق و خو و کاهش التهاب در بدن 

مرتبط است.
۴. کربوهیدرات های پیچیده

غلات کامل مانند برنج قهوه ای، جو دوســر و نان ســبوس دار را در رژیم 
غذایی خود بگنجانید. کربوهیدرات های پیچیده به تثبیت ســطح قند خون 
کمک می کنند و باعث آزادسازی مداوم انرژی می شوند که می تواند به خلق 

و خوی پایدارتر کمک کند.
۵. غذاهای غنی از منیزیم

منیزیم برای حفظ ســلامت سیستم عصبی و کاهش استرس مهم است. 
غذاهایی مانند اسفناج، کلم پیچ، بادام، بادام هندی و آووکادو را به رژیم غذایی 

خود اضافه کنید و مصرف منیزیم خود را افزایش دهید.
6. دمنوش های گیاهی

برخی از دمنوش های گیاهی مانند بابونه، اســطوخودوس و گل ساعتی 
به خاطر خواص آرام بخش خود شــناخته شده اند. لذت بردن از یک فنجان 
چای گیاهی می تواند به تقویت آرامش و کاهش احساس خشم کمک کند.

جــدای از آن، خود را هیدراته نگه دارید تا بهزیســتی کلی خود را بهبود 
بخشــید. در غیر این صورت، کم آبی نیز می تواند بر خلق و خوی شما تأثیر 

منفی بگذارد!

سرمقاله

جواد انصافی: 

دوستداریمآقایجبلیحرفهایمانرابشنوند
انصافی، هنرمند پیشکسوت  جواد 
کشــورمان که بیشتر با نام »عبدلی« 
شناخته می شود این روزها یک تئاتر 
صحنــه ای دارد. او از تلویزیون و رادیو 
گله دارد و می گوید: چرا از هنرمندانی 
که علاقه مند به کارشــان هســتند و 
می خواهند در خدمت مردم باشــند 
تاکید  انصافی  استفاده می شود؟  سوء 
می کند: دوســت داریم آقای جبلی 

حرف هایمان را بشنوند.
ایــن بازیگر و کارگــردان قدیمی 
عرصــه تئاتــر، تلویزیــون و رادیو از 
فعالیت های ایــن روزهایش در عرصه 
تئاتر و تلویزیون و همچنین انتشــار 
کتاب جدیــدش گفت. انصافی با گله 
از بی توجهی برخی مسوولان از دلایل 
کناره گیری اش از  یک برنامه رادیویی 

سخن گفت.
* دیگر به رادیو نمی روم

او ابتدا درباره قطع همکاری اش با 
برنامه »صبامک« رادیو صبا می گوید: 
متاسفانه دیگر در رادیو فعالیتی ندارم. 
مدت ها بود برنامه »صبامک« را برای 
رادیو صبا با آقای محمد اوزی داشتیم 
که بــا موضوع تاثیر خنده و شــادی 
بر ســلامتی روی آنتن مــی رفت و 
به نحوی فضای نوســتالژیک عبدلی 
و اوســتا را یادآوری می کــرد. آقای 
اوزی از تهیه کنندگان قدیمی سازمان 
هستند و تاکنون چندین بار نسبت به 
دســتمزدهای ما به مسوولان انتقاد و 
تاکید کردند که این دستمزدها برای 
۱۰ ســال پیش اســت و واقعاً دیگر 
مقــرون به صرفــه نیســت اما گوش 
شنوایی نبود. من هم به عنوان اعتراض 

گفته بودم اگر تغییری در دستمزدها 
ایجاد نشود دیگر نیستم.

این هنرمند خاطرنشــان می کند: 
از این هفته دیگر بــه برنامه نرفتم و 
ارتباطم را قطع کردم چون متاسفانه 
مسوولان به فکر نیســتند. دستمزد 
من بســیار خنده دار است. اگر بگویم 
به حال ما گریه می کنید اما می گویم. 
درست است که ما در یک روز چندین 
برنامه ضبط مــی کنیم ولی برای هر 
برنامه رقمی که در نظر گرفته می شد 
چیزی حدود ۶۰ الی ۱۰۰ هزار تومان 
بود! من وقتی می خواســتم از محل 
زندگی ام سر ضبط بیایم هزینه زیادی 
می کردم چون ماشــین های سازمان 
به لواسان نمی آیند و خارج از محدوده 

است.
وی ادامــه می دهــد: من با  ۲۰۰ 
هزار تومان می آمدم و ۲۰۰ هزار تومان 
برمی گشــتم. یعنی تمام دســتمزدم 
خرج رفت و آمدم می شد! واقعاً باعث 
تاسف است. به راحتی به تهیه کننده ما 
گفتند ما همین قدر بودجه داریم. به 
نظرم با این رفتار از هنرمندان و آنهایی 
که به کار علاقه مند هستند و دوست 
دارند کار کنند، سوء استفاده می کنند. 
من دلم برای جوانان می ســوزد چون 
آنهــا مجبورند و کار مــی کنند ولی 
من دلیلی ندارم دیگر مفتی کار کنم. 
نمی دانم آقای جبلــی رئیس محترم 
ســازمان صداوســیما از این اتفاقات 

مطلع هستند یا خیر.
ایــن بازیگر پیشکســوت در ادامه 
دربــاره فعالیت های ایــن روزهایش 
در تلویزیــون توضیح می دهد: اکنون 

مشــغول بازی در یک ســریال به نام 
»مهیار عیــار« بــه کارگردانی آقای 
ســیدحاتمی و تهیه کنندگــی آقای 
مفید هســتم، یک کار تقریباً درام که 
حالت قدیمی و فرم عیاری دارد. خودم 
سریال را دوســت دارم و به نظرم کار 

عظیمی است.
* نقشم در »مستوران« حذف 

شد
او سپس درباره حضورش در سریال 
»مستوران ۱« و سانسور قسمت هایی 
از بازی اش که قرار بود ادامه داشــته 
باشد هم چنین می گوید: »مستوران« 
آخرین کار تلویزیونی ام بود و تا جایی 
در این سریال حضور داشتم که آقای 
سیدحاتمی به عنوان کارگردان حضور 
داشتند چون از اواسط کار کارگردان 
تغییر کرد. قرار بود در همان فصل اول 
به بارگاه شاه عباس برویم و من نقش 
دلقک شاه عباس به نام »کل عنایت« 
را بازی کنم که حتی تحقیق هم کرده 
بودیم و خودم به نویســنده اطلاعات 
داده بودم اما کلا کنســل شد و ما هم 
دیگر حضور نداشتیم چون دعوتی هم 
از من نشــد؛ ضمن اینکه فضای قصه 

کلا تغییر کرد.
انصافی در  * گریــم جــواد 

»مستوران۱«
این نویســنده و کارگردان درباره 
فعالیت هــای تئاتری اش هم توضیح 
می دهد: یک تئاتر صحنه ای به همراه 
پســرانم دارم که در جشــنواره آیین 
های ســنتی اجرا شده بود اکنون می 
خواهیم اجرای عمومی داشته باشیم 
و احتمــال زیاد به زودی اتفاق بیفتد. 

این تئاتر یک کار خیلی شــاد و مفرح 
با عنوان »عبدلی و اوســتا در عروس 
فراری« اســت که در واقع نوستالژی 
دهه ۶۰ را یادآوری کرده ایم. کارگردان 
و نویســنده این تئاتر خودم هستم و 
آقای پارسی هم در کنارمان هستند و 
نقش اوستا را دارند. حسن این نمایش 
این است که درواقع تلفیقی از فضای 
نمایش سیاه بازی و نمایش های زنانه 
اســت که من به اتفاق همسرم خانم 
فروغ یزدان نیز دو کتاب در این زمینه 
داریم که در رابطه با نمایش های زنانه 

ایران است.
جبلی  آقای  داریــم  انتظار   *

حرف هایمان را بشنود
و  »اشــک ها  ســریال های  بازیگر 
لبخندها«، »مدرســه مــا« و »میوه 
از  دیگــر  بخشــی  در  ممنوعــه« 
صحبت هایــش در پاســخ بــه اینکه 
به عنــوان یک هنرمنــد قدیمی آیا 
صحبتــی خطاب به رئیس ســازمان 
صداوسیما دارید؟ خاطرنشان می کند: 
در وهله اول انتظار داریم به هنرمندان 
احترام گذاشــته شود و حرف هایشان 
شــنیده شــود. یکی از مشکلاتی که 
الان وجود دارد این اســت که نمایش 
ملی مان )ســیاه بازی( متاسفانه هنوز 
به ثبت نرســیده است و باید از طریق 
صداوسیما، ارشــاد و میراث فرهنگی 
ثبــت شــود. ایــن نمایش بــه طور 
غیرمستقیم زیر ســوال است؛ یعنی 
اینکه نمی دانیم به یک دلیل واهی در 
تلویزیون اجازه داده نمی شود کار شود 
و بارها گفته اند شما سیاه ها را مسخره 
می کنیــد! در صورتی که اصلًا اینطور 

نیســت و اتفاقاً بازیگران سیاه ما افراد 
باهوش، بسیار چشم پاک و بذله گویی 
هستند. چطور چنین آدمی می تواند 
مسخره باشد؟ نمی دانم دلایل دیگری 
هم دارند که نمی گویند ولی ما عملًا 

در تلویزیون سیاه بازی نداریم.
انصافــی تصریح می کنــد: من از 
آقای جبلی مــی خواهم حداقل یک 
جلسه بگذارند ما بیاییم و دفاع کنیم 
و بگوییم که اینطور نیست و هرکسی 
هم که مدعی اســت ما مســخره می 
کنیــم من حاضــرم بیایــم و دلایل 
علمی بیاورم. ما یکســری موضوعات 
ایرانی را داریم که کشورهای دیگر به 
نام خودشــان ثبت کرده اند. چرا باید 

این اتفاق بیفتــد. در صورتی که مثلًا 
ســیاه بازی نمایش ملی ماست و ما 
می توانیم آن را ثبت جهانی کنیم برای 

کشورهای فارسی زبان. 
بازیگر  برنامه قدیمی »صبح جمعه 
با شما« در عین حال تاکید می کند: 
توقع دیگرم این اســت کــه حداقل 
در دانشــگاه های ما اعم از دانشــگاه 
صداوسیما، دانشــکده هنر و دانشگاه 
تهران چهار واحد نمایش ســیاه بازی 
بگذارند تا دلمان خوش باشد. ما چطور 
می توانیم این هنر را به نســل آینده 
منتقل کنیم. امیــدوارم آقای جبلی 
صحبت های ما هنرمندان را بشنود و 

در جریان مشکلات مان قرار بگیرد.

اکنون که برگزاری اجراها از محدوده 
پاپ خارج شــده و جمعی از هنرمندان 
موســیقی نواحی و ایرانــی هم به جمع 
برگزارکنندگان پیوســته اند، بازار برپایی 
کنســرت ها با همه فراز و نشیب هایش 

بیش از پیش داغ است.
این روزها حواشی کنسرت ها در کنار 
به  حضور حداکثری هنرمندان دســت 
دست هم داده  است تا اخبار موسیقی در 

صدر رسانه ها باشد.
در ادامــه نگاهی خواهیم داشــت به 
اجراهایی کــه در روزهای آینده به روی 

صحنه می رود.
* میلاد نمایشگاه

امید حاجیلی سه شــنبه ۳۰ خرداد 
در دو ســانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰، آرمین 
زارعی چهارشنبه ۳۱ خرداد در دو سانس 
۱۹:۴۰ و ۲۲:۴۰، حامیم جمعه دوم تیر 
در دو ســانس ۱۸ و ۲۱:۳۰، آرون افشار 

جمعه ۹ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰
* برج میلاد تهران

حامی چهارشــنبه ۳۱ خرداد در دو 
ســانس ۱۹:۴۵ و ۲۲:۴۵، کنسرت زنده 
یاد ناصر چشم آذر جمعه دوم تیر ساعت 
۱۹:۵۰، علی عبدالمالکی سوم تیر در دو 
سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰، کسری زاهدی 
سه شنبه ششــم تیر در دو سانس در دو 
سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰، سامان جلیلی 

۱۰ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰، رضا 
یزدانی ۱۴ تیر در دو ســانس ۱۹:۳۰ و 

۲۲:۳۰
* اسپیناس پالاس

مجید رضوی سه شنبه ۳۰ خرداد در 
دو سانس ۱۸ و ۲۱:۴۵، شهرام شکوهی 
و  ســانس ۱۹:۵۰  دو  در  خــرداد   ۳۱
۲۲:۵۰، محسن یگانه پنجشنبه، جمعه 
و شنبه از یکم تا سوم تیر در سانس های 
۱۹:۴۵ و ۲۲:۴۵، بهنام بانی پنجشــنبه 
هشتم تیر در دو ســانس ۱۸ و ۲۱:۳۰، 
ناصر زینلی جمعه ۹ تیر در دو ســانس 

۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰
* تالار وحدت

ارکســتر ملی ایرانی پنجشنبه یکم و 
جمعه دوم تیر ســاعت ۲۱:۳۰، کنسرت 
گروه نهال بهمراه گــروه حرکت هرنگ 
)ویژه بانــوان( جمعه دوم تیر ســاعت 

۱۴، فرج علیپور سه شــنبه ششــم تیر 
و پنجشــنبه هشــتم تیر در دو سانس 
۲۱:۳۰، گروه آوای تبری دوشــنبه ۱۲ 
تیــر ســاعت ۲۱:۳۰، گــروه آوای موج 
سه شنبه ۱۳ تیر ساعت ۲۱:۳۰، علیرضا 
قرائی منش چهارشــنبه ۱۴ تیر ساعت 

۲۱:۳۰
* کاخ سعدآباد

علیرضا قربانی ۳۰ و ۳۱ خرداد و ۱، 
 ،۱۴ ،۱۳ ،۱۲ ،۱۱ ،۱۰ ،۹ ،۸ ،۶ ،۳ ،۲
 ،۲۲  ،۲۱  ،۲۰  ،۱۹  ،۱۸  ،۱۷  ،۱۶  ،۱۵
۲۳، ۲۴، ۲۵ و ۲۶ تیــر ســاعت ۲۱ و 
کنسرت مشترک علی قمصری و سهراب 
پورناظری ۳۰ و ۳۱ خرداد و یکم و دوم و 

سوم تیر در سانس های متغیر  
* فرهنگسرای نیاوران

حرکات آئینی گروه »وشتان« جمعه 
۹ تیر ساعت ۱۶

حمیدرضا نعیمی:

خواهش می کنم به داد حریم تئاتر شهر برسید
حمیدرضا نعیمی، نویسنده، کارگردان و بازیگر تئاتر از مسئولان 
شــهری خواست تا هرچه زودتر نسبت به پاکسازی و بهسازی حریم 

مجموعه تئاتر شهر اقدامات لازم را انجام دهند.
به گزارش سرزمین پوبا به نقل از روابط عمومی مجموعه تئاترشهر، 
این فعال تئاتری با انتقاد شــدید از شــرایط پیــش آمده در حریم 
مجموعه تئاتر شــهر که موجب ظهور و بروز نابسمانی های متعددی 
برای مهم ترین مرکز تئاتری کشور شــده، توضیح داد: طی ماه های 
گذشــته آن مسئله ای که تا حد زیادی بیشتر به چشم آمده ، فضای 
شــلوغ و آلوده اطراف ساختمان زیبای تئاترشهر است که من دیگر 
نمی دانم باید به چه کســی گفت که هرچه زودتر نسبت به  آسیب 
های موجود در حریم این مجموعه رسیدگی های لازم را انجام دهد.

وی افزود: چندین سال است که بسیاری از هنرمندان درباره حریم 
تئاتر شــهر حرف می زنند و این موضوع را گوشزد می کنند. در این 
مورد هم تا آنجا که می دانم هنرمندان و مدیران زیادی با اعضای ادوار مختلف شورای شهر، شهرداری تهران و مجموعه های دیگر 
مذاکرات متعددی انجام داده اند اما نتیجه ای دربر نداشته است. من از همه مدیرانی که در این زمینه می توانند تاثیرگذار باشند، 

خواهش می کنم برای امنیت حریم تئاتر شهراقدامات لازم را انجام دهند.
این نویسنده و کارگردان تئاتر تاکید کرد: ما می دانیم برخی از عزیزانی که در قالب دستفروش در محدوده چهارراه ولیعصر 
حضور دارند، برای امرار معاش و رفع مشکلات معیشتی اینجا هستند. اما بپذیریم که تئاتر هم فضای خود را دارد. من از مسئولان 
خواهش می کنم از مجموعه های تئاتری کشورهای دیگر هم بازدید کنند و ببینند وقتی یک شهروند و مخاطب تئاتر وارد محیط 

پیرامونی این مجموعه ها می شوند با فضای امن و زیبا و فرهنگی مواجه می شوند که ناخواسته آنها را وادار به احترام می کند.
نعیمی در بخش پایانی صحبت های خود گفت: متاسفانه محیط پیرامونی مجموعه تئاتر شهر تبدیل به بازار مکاره ای شده که 
دیگر آن فضای فرهنگی چند سال قبل را ندارد. اصلا چه کسی جرات می کند با خانواده اش در میان این همه شلوغی، بزهکاری 
و آسیب های اجتماعی و ازدحام که اصلا ارتباطی به تئاتر شهر ندارد، به مجموعه بیاید و برای تماشای تئاتر وقت بگذارد؟ بنابراین 

من باز هم خواهش می کنم که به داد تئاتر شهر برسید.
 طی روزهای اخیر تعدادی از هنرمندان شــاخص تئاتر با انتقاد از وضعیت فعلی حریم مجموعه تئاترشهر خواستار رسیدگی 
فوری مدیران و نهادهای مختلف در این زمینه شده اند که در روزهای پیش رو مصاحبه های این هنرمندان درباره شریط فعلی 

حریم تئاتر شهر منتشر خواهد شد.

گزارشی از کنسرت های پیش رو؛ 

بازار کنسرت ها داغ است

بلیت چهار روز اول کنسرت های علیرضا قربانی در کاخ 
ســعدآباد تهران، در حالی در سامانه رسمی به طور کامل 
به فروش رسید که شــاهد عرضه بلیت های این برنامه با 

قیمت هایی غیرطبیعی در فضای مجازی هستیم!
تمامی بلیت های چهار روز اول کنسرت علیرضا قربانی 
روز گذشــته و پس از گذشــت کمتر از دو ساعت از آغاز 
بلیت فروشــی در حالی خریداری شد، که تعدادی از این 
بلیت ها از هم اکنون وارد جریان فروش در بازار ســیاه به 
قیمت های نامتعارف شــده اند. روندی که پیش از این نیز 
در کنسرت های مهم تهران مشاهده شده بود و شرایطی را 
فراهم ساخت که علاقه مندان و طرفداران این خوانندگان 

مجبور به خرید بلیت از بازار سیاه شدند.
براســاس تازه ترین رصدهایی که طی روز گذشته و با 
آغاز فروش بلیت کنسرت پایتخت علیرضا قربانی صورت 
گرفتــه، قیمت بلیت این اجراهای زنده در بازار ســیاه و 

سامانه های رســمی و دارای مجوز خرید و فروش کالاها 
برای دو نفر حتی به قیمت ۴ میلیون تومان هم رســیده 
اســت! این قیمت در حالی است که سقف قیمت فروش 
بلیت های این کنسرت در سامانه رسمی ۶۹۰ هزار تومان 

است.
هرچنــد به نظر می رســد این فرآینــد در پروژه های 
پرمخاطبی همچون کنســرت علیرضــا قربانی، همایون 
شجریان و دیگر خوانندگان صاحب نام موسیقی ایرانی در 
عرصه های مختلف امری اجتناب ناپذیر است، اما نهادهای 
ناظر بر روند انجام معاملات در سامانه های خرید و فروش 
کالا با شناسایی افرادی که قصد سو استفاده از این شرایط 
را دارند، می بایست برخورد محکم تری با روند پیش آمده 

در این بازارهای سیاه داشته باشند.
در حال حاضر تمامی بلیت های کنسرت علیرضا قربانی 
در روزهای ۲۳، ۲۴، ۲۵، ۲۶، ۳۰ و ۳۱ خرداد و همچنین 
روز جمعــه ۲ تیر به فروش رفتــه و این گمان می رود با 
اســتمرار اســتقبال کم نظیری که از کنسرت های این 
خواننده طی ماه های اخیر و اجرای تهران صورت گرفته، 

شاهد صعود روند فروش بلیت در بازار سیاه باشیم.

ماجرای فروش بلیت در بازار ســیاه برای خوانندگان 
پرطرفدار اکنون در تمام دنیا، امری جاری تلقی می شود، 
اما به دلیل شرایط اقتصادی فعلی کشورمان و سو استفاده 
افراد از شوق و اشتیاقی که برخی از طرفداران از برگزاری 
چنین کنسرت هایی دارند، به نظر می آید نهادهای قانونی 
ناظر با همکاری دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی و برگزارکنندگان کنســرت ها، می توانند فضای 
قانون مند تری را برای بهره مندی حداکثری مخاطبان از 

این قبیل برنامه ها فراهم آورند.
تور کنســرت های علیرضا قربانی از ۱۶ اردیبهشت ماه 
آغاز شده بود و در شهرهای گرگان، رشت، تبریز، شیراز، 
کرمان، ســیرجان و جزیره کیش اجرا شــد که به دلیل 
استقبال مخاطبان در شهرهای مختلف نیز چندین سانس 
تمدید شــد و حالا زنجیره این اجراها به پایتخت رسیده 

است.

اتفاقی که هنوز تکرار می شود؛ بلیت فروشی ٤ میلیونی به نام »قربانی« به کام »دلال«
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